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Rendkívüli települési támogatásban részesültünk 

Településünk ebben az évben már két alkalommal 
részesült rendkívüli önkormányzati támogatásban. A 
2023. július 7-én kelt támogatói okirat alapján 
1.798.823,-Ft vissza nem térítendő támogatást állapí-
tottak meg önkormányzatunk számára, a 2023. szep-
tember 27-én kelt okirat alapján pedig 4.140.417, 
Ft-ot. A két támogatásból közüzemi díjtartozások 
rendezésére 1.950.060,-Ft–ot kell fordítanunk, 
egészségügyi feladatellátáshoz kapcsolódó tartozá-
sokra 569.422,-Ft-ot, helyi iparűzési adó túlfizetések 
visszautalására pedig 3.419.758,-Ft-ot.  

Közreműködtünk az eboltás és a tüdőszűrés meg-
szervezésében 
Szeptember hónapban közreműködtünk az eboltás 
és a tüdőszűrés megszervezésében is. Az eboltás új 
helyszínen, a kemping bejáratánál került meghirde-
tésre, ugyanis kérés volt egy biztonságosabb, nem 
főútvonal mentén található helyszín kijelölése.  
Tavalyi évben sajnos elmaradt a tüdőszűrő vizsgálat a 
szűrőberendezést mozgató gép meghibásodása mi-
att, és már akkor jelezte a szállítással megbízott, 
hogy néhány átalakításra szükség van a jövőben, ha 
szeretnénk a településen megvalósítani a szűrést. Az 
előírtakat annak érdekében, hogy idén ne maradjon 
el a tüdőszűrés, maradéktalanul elvégeztük: kiszéle-
sítettük a bejáratot, valamint padot és bokrot vet-
tünk ki annak érdekében, hogy a szállító eszköz be 
tudja vinni a szűrőberendezést az épületbe. 
Közvilágítási lámpatestek karbantartása 
A közvilágítási lámpatestek üzemeltetésére, karban-
tartására vonatkozóan önkormányzatunk 
szolgáltatóváltásról döntött, ugyanis a bejelentett 
hibák nem kerültek kijavításra a szolgáltató részéről. 
Az új szolgáltatóval a szerződést megkötöttük, aki 
azonnal elvégezte a bejelentett villogó vagy egyálta-
lán nem világító lámpatestek javítását. Köszönöm 
szépen az érintett lakosok eddigi türelmét és szíves 
megértését!  
A közvilágítási hibákat az alábbi módokon lehet beje-
lenteni: 

• www.plh.hu oldalon az űrlap kitöltésével 

• +36 1 457 0575 telefonszámon 

• ugyfelszolgalat@plh.hu e-mail-címen 

Strandfürdőnk szeptember első két hétvégéjén is 
várta a fürdőzőket 

Strandfürdőnket szeptember első két hétvégéjén 
megnyitottuk a fürdőzők számára, hiszen nagyon 
meleg időjárás volt, és sokan jelezték, hogyha nyitva 
lenne a strandfürdő, még kilátogatnának. Táborozó-
ink is voltak még szeptember első hetében, így szá-
mukra is tudtuk biztosítani a medencéket.  

Testvértelepülésünkre, Jaworzébe látogattunk 
Szeptember 9. és 11. között községünk delegációja a 
lengyel testvértelepülésünkre látogatott az aratónapi 
felvonulásra, valamint az ottani önkéntes tűzoltóság 
működésének 150. évfordulója alkalmából szervezett 
ünnepségre.  

A 8 fős delegáció tagjai Kiss Csaba jegyző úr, Baranyi 
Béláné a Mesevár Óvoda és Bölcsőde intézményve-
zetője, Baranyi Béla önkéntes tűzoltó, Szendrei Péter 
önkormányzati képviselő és önkéntes tűzoltó, Kispál 
Tamás az Önkéntes Tűzoltó Egyesület elnöke, Bajor 
Zoltán önkéntes tűzoltó és Bagi Renáta egyesületi 
tag voltak.  

A felvonulást követően a helyi önkéntes tűzoltóság 
parancsnoka vezetett körbe bennünket a laktanya 
épületében, bemutatva a működésüket, igazán szívé-
lyes és kötetlen baráti beszélgetésben volt részünk. 
Évfordulójuk alkalmából egy tűzoltóautó égetett tor-
tát vittünk ajándékként, amit Juhász Józsefné Terike 
néni készített. Polgármester asszonynak pedig egy 
dísz kenyeret adtunk át, ami a Sütőház Kft. felajánlá-
sa volt, köszönjük szépen! Hétfő reggel a helyi óvo-
dák vezetői fogadtak bennünket szeretettel, így 
Baranyi Béláné intézményvezető asszony megismer-
hette a lengyel óvodák működését, pedagógiai prog-
ramjait.  
Elköszönésünk alkalmával, polgármester asszony ja-
vaslatát, kezdeményezését vehettem át, amelyben 

Polgármesteri tájékoztató 
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Koczáné dr. Fehérváry Mária 
polgármester 

az iskoláink közötti együttműködés kidolgozására 
vonatkozó felkérés szerepelt. 
Látogatásunk során mindannyian a saját munkakö-
rünkhöz, ellátandó feladatainkhoz kapcsolódó isme-
retekkel bővülve tértünk haza, így a hagyományos 
évi látogatásunk ez alkalommal egyben szakmai ta-
nulmányút is volt. 
 

Gondosórák igénylése 
A kormány által indított ingyenes gondosóra prog-
ram keretein belül közel 50 helyi, 65 év feletti lakos-
nak segítettünk a gondosóra igénylésében. Öröm-
mel hallottam számos idős lakostól, hogy már meg-
igényelték, és biztonságot nyújt nekik a mindenna-
pokban. Azoknak a 65 év felettieknek, akiknek elin-
dítottuk az igénylést, egy kis türelemmel kell lenni-
ük, hiszen körülbelül két hónap, mire kézhez kapják. 
Futár fogja hozni majd a készüléket, amely beüze-
melésében szívesen állunk a rendelkezésükre, ha 
szükséges, keressék a Polgármesteri Hivatal munka-
társait bizalommal. Az igénylésre folyamatosan van 
lehetőség, ezért ha valaki időközben tölti be a 65. 

életévét, vagy úgy érzi, szüksége van gondosórára, 
ebben is segítséget nyújtunk, kérem, jelezzék igé-
nyüket a hivatalban.  

Szociális célú tüzelőanyag támogatásról 

Önkormányzatunk sikeresen pályázott a Belügymi-
nisztérium által kiírt pályázatra, amely keretein belül 
a szociálisan rászorulók részére, a téli fűtéshez szük-
séges tüzelő biztosításához természetbeni ellátás 
(tűzifa) formájában támogatás igényelhető. A támo-
gatás iránti kérelmek folyamatosan, de legkésőbb 
2024. január 15. napjáig nyújthatók be a Polgármes-
teri Hivatalban. A kérelmek elbírálása folyamatosan 
történik a rendelkezésre álló tüzelőanyag mennyisé-
gének erejéig, de legkésőbb 2024. január 31-ig. A 
jogosultsági feltételekről önkormányzatunk honlap-
ján találnak bővebb információkat, valamint szemé-
lyesen kérhetnek tájékoztatást a Polgármesteri Hi-
vatalban. 

ÖNKORMÁNYZATI  HÍREK 

 

Tájékoztató Önkormányzati ülésekről, aktualitásokról 

Tisztelt Lakosok!  
Jászboldogháza Községi Önkormányzat Képviselő-tes-
tülete a Boldogházi Hírek legutóbbi megjelenése óta 
egy ízben tartott ülést. Az ülésen meghozott dönté-
sekről az alábbiakban adok rövid kis összefoglaló tájé-
koztatást az érdeklődő lakosság részére. 

 
SZEPTEMBER 
84/2023. (IX. 25.) Képviselő-testületi határozat 

A 2024. évi Bursa Hungarica Felsőoktatási Önkor-
mányzati Ösztöndíjpályázathoz való csatlakozásról 

Jászboldogháza Község Önkormányzati Képviselő-
testülete megismerte a Nemzeti Kulturális Támo-
gatáskezelő (1381 Budapest, Pf.: 1418) által kiírt 
Bursa Hungarica Felsőoktatási Önkormányzati 
Ösztöndíjrendszer 2024. évi fordulójával kapcsola-
tos tájékoztatót, és az alábbi döntést hozta. 

� Az önkormányzat a jogszabályoknak megfelelően 
kifejezett és visszavonhatatlan döntést hozott ar-
ról, hogy csatlakozni kíván a hátrányos helyzetű, 
szociálisan rászoruló fiatalok felsőoktatási tanul-
mányainak támogatására létrehozott Bursa 
Hungarica Felsőoktatási Önkormányzati Ösztöndíj-
rendszer 2024. évi pályázati fordulójához. Ezért a 
Képviselő-testület felkéri Koczáné dr. Fehérváry 
Mária polgármestert a csatlakozási nyilatkozat 
aláírására. 

� A Képviselő-testület az önkormányzat 2024. 
évi költségvetésében lévő szociális keretéből 
kívánja támogatni a fiatalokat.  

 

85/2023. (IX. 25.) Képviselő-testületi határozat 

A Jászboldogházai Mesevár Óvoda és Bölcsőde 
2022/2023. éves beszámolójának elfogadásáról  

Jászboldogháza Községi Önkormányzat Képviselő-
testülete megtárgyalta és elfogadja a Jászboldogházai 
Mesevár Óvoda és Bölcsőde intézmény 2022/2023. 
éves beszámolóját. 

 

86/2023. (IX. 25.) Képviselő-testületi határozat 

A Jászboldogházai Mesevár Óvoda és Bölcsőde 
2023/2024. évi munkatervének elfogadásáról  

Jászboldogháza Községi Önkormányzat Képviselő-
testülete megtárgyalta és elfogadja a Jászboldogházai 
Mesevár Óvoda és Bölcsőde intézmény (OM: 203097) 
2023/2024. éves munkatervét. 

Kiss Csaba  
jegyző 
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Az Egyházközség hírei 

ÖNKORMÁNYZATI HÍREK 

Egyházközségi zarándoklat 
 
Fallóskút: ahol a test megpihen, a lélek 
elcsendesedik.... A Béke Királynője templom-
ba látogattunk el szeptember 16-án közel szá-
zan Jánoshidáról, Jászalsószentgyörgyről és 
Jászboldogházáról. Árnyas mátrai fák között, 
csendes erdei környezetben készültünk a 
szentmisére, merítettünk a csodaforrás vizé-
ből. Dobák Gábor plébániai kormányzó maga 
is jász születésű, fogadott bennünket, gyónta-
tott, beszélgetett velünk, igazi gondos házi-
gazdánk volt. A szentmisén az emberi sors 
fordulóiról, az elmúlásról szóltak gondolatéb-
resztő eszmefuttatásai. A szentmisét Soós 
Tamás esperes, plébánosunkkal celebrálta. A 
szentmise után lehetőség volt csendes elmél-
kedésre a Mátra lankás ösvényein, majd Bagolyirtáson egy közös ebéddel fejeztük be napunkat.  
Hálás köszönet a zarándoklat szervezőinek.  

(Egy résztvevő, Horváthné Szabó Katalin beszámolója alapján) 

Veni Sancte – Jöjj Szentlélek 
Az új tanév elején a tanévnyitó szentmisén közösen kértük a ki-
áradó Szentlélek erejét a ránk váró feladatok sikeres megvalósításá-
hoz, erőt, kellő szorgalmat az eredményes tanuláshoz. Tamás atya 
megáldotta az iskolatáskákat, imádkozva a gyerekekért, szülőkért, 
pedagógusokért, hogy ki–ki hivatását, küldetését sikeresen teljesítve 
végezze munkáját! A szentmisén az egyházi zenét jászberényi lelkes 
fiatalok biztosították! Köszönjük áldozathozatalukat és azt, hogy 
zenei talentumukat szeretettel megosztják másokkal is. Isten ál-
dása kísérje életüket! 

Tisztelt Ebtartók! 
 
Jászboldogháza község közigazgatási területén az álla-
tok védelméről és kíméletéről szóló 1998. évi XXVIII. 
törvény 42/B.§ alapján 2023. november 1. napja és 
2023. november 30. napja között  

 
ebösszeírást rendelek el. 

 
Az összeírás ebenként egy adatlap kitöltésével törté-
nik. 
 
Az ebösszeíró adatlapot ebenként kell kitölteni és el-
juttatni a Közös Önkormányzati Hivatal Jászboldogházi 
kirendeltsége részére az alábbi módokon: 
• levélben postai úton, (5144 Jászboldogháza,  

Rákóczi u. 27.) 
• személyesen a Jászboldogházai Polgármesteri Hiva-

talban 
• elektronikusan az adozas@jaszboldoghaza e-mail-

címre. 
 

Az ebösszeíró adatlapok leadásának határideje: 2023. 
november 30. 
Felhívom a figyelmet arra, hogy az adatszolgáltatási 
kötelezettség nem teljesítése esetén állatvédelmi bír-
ság kiszabására kerül sor, melynek összege minimum 
30.000.-Ft. Az ebtulajdonosok az összeírást követően 
is kötelesek az adatokban bekövetkezett változásokat, 
szaporulatot bejelenteni. 
Felhívom az ebtartók figyelmét arra is, hogy 2013. 
január 01-től a négy hónapnál idősebb ebeket 
transzponderrel (mikrochippel) megjelölve lehet csak 
tartani. Amennyiben az ebtartó e kötelezettségének 
nem tesz eleget, minimum 45.000.-Ft állatvédelmi bír-
sággal sújtható. 
Kérem, hogy segítsék munkánkat, és az adatszolgálta-
tási kötelezettségüknek tegyenek eleget. 
 
Segítő együttműködésüket előre is köszönöm. 
 
Jászboldogháza, 2023. október 20. 

 Kiss Csaba 

jegyző 
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Ministránstalálkozó Egerben 
 
„Örömünnep ez az évenként megismétlődő alkalom, amikor 
együtt láthatjuk azokat a fiatalokat, akik az Egri Főegyház-
megye plébániáin az oltárszolgálatot ellátják, és Istennek 
szolgálnak együtt a papokkal!” E szavakkal köszöntötte 
Ternyák Csaba egri érsek szeptember utolsó napján az egri 
bazilikában összegyűlt több száz fiatalt, kísérőiket, hitokta-
tóikat, ministránsvezetőiket és a lelkipásztorokat. 
2023. szeptember 30-án Jászalsószentgyörgy, Jánoshida, 
Jászboldogháza Egyházközségei képviseletében 15 minist-
ráns vett részt az Egri Bazilikában megrendezett Minist-
ránstalálkozón. Az eseményről Gajdos Márti az alábbiak-
ban számol be: 

Szeptember 30-án került megrendezésre 
Egerben a Főegyházmegyei Ministráns 
Találkozó, melyre Jászboldogházáról 
öten mentünk: Viller József, Durucz Má-
té, Polyák Péter, Gajdos Lőrinc és én. Az 
ünnepi szentmise és közös fotózás után 
ebéddel vártak minket, majd két elő-
adást hallgathattunk meg. Az egyik a 
Lisszaboni Ifjúsági Világtalálkozóról szóló 
élménybeszámoló volt, a másikat pedig 
egy amerikai kispap tartotta, bemutatva 
a számunkra alig ismert kontinenst. 
Amíg mi a kiselőadásokat hallgattuk, 
addig a hitoktatók egy beszélgetésen 
vehettek részt a találkozó meghívott 
vendégével, Jozef Hal’ko pozsonyi se-
gédpüspökkel. Az előadások után mi is 
kérdezhettünk tőle, majd a Litánia és a 
főpásztori áldás után indultunk is haza. 
Lényegében az egész nap nagyon építő 

volt számomra. A mise különösen tetszett az egész társaságnak, mivel nagyon szép prédikációt hallhattunk.  
Remélem, jövőre is megyünk! 

 Gajdos Márta 

Mi a lelkigyakorlat? 
 
A lelkigyakorlat keresztény eredetű, és elsősorban a 
keresztény vallás gondolatvilágon belül értelmezhető 
és érthető fogalom: olyan gyakorlatok rendszerét és 
alkalmazását jelenti, mely a lelki életben való előreha-
ladást, az Istennel való kapcsolat elmélyülését segíti.  
 A katolikus egyházban a lelkigyakorlatok tartása 
általánossá és változatosabbá vált, melynek a fő célja: a 
lelkigyakorlatok ideje legyen a lelki elmélyülés, az Isten-
nel való találkozás alkalma. Ezért a legtöbb lelkigyakor-
lat fontos kritériuma a befelé fordulás, a csend megte-

remtése, a külvilág ingereinek a lehetőség szerint minél 
teljesebb kizárása, a lelkigyakorlat vezetőjétől kapott 
gondolatokkal való foglalkozás; annak keresése, mi 
a célja életemnek, mi a célja Istennek velem, és ha 
ezt a célt felismerem, akkor ennek megfelelően 
rendezzem az életemet. 
Környezetünkben Máriabesnyőn, a Mater Salvatoris 
Lelkigyakorlatosház szervezésében vehetünk részt 3-4 
napos lelki gyakorlaton, amely segít lelki életünk felfris-
sítésében, a szorosabb Isten kapcsolat alakításában. Az 
ősz folyamán az alábbi időpontokban és témákban tar-
tanak lelkigyakorlatokat: 

Időpont Téma 
2023. október 26-28. (csütörtök vacsorától szombat ebédig)   „Mária sietve felkelt, és Erzsébethez ment” 

Lelkigyakorlat minden korosztálynak 
2023. november 7-9-ig (kedd reggeltől csütörtök estig) 
  

„Én vagyok az igazi szőlőtő, Atyám a szőlőműves”  
(János 15,1) 
Hogyan imádkozhatunk családfánk gyógyulásáért? 

2023. november 17-18. (péntek vacsorától szombat ebédig) 
  

„Gyógyítói és ápolói útkeresés Krisztus erőterében” 
Lelkigyakorlat orvosoknak, ápolóknak, egészségügyben 
dolgozóknak 

2023. december 8-9. (péntek vacsorától szombat ebédig) 
  

„Közel van hozzád” 
Adventi lelkigyakorlat minden korosztálynak 

HITÉLET 
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Összeállította: 
Bóta-Mizsei Ilona 

HITÉLET 

Istenünk, áldd meg emlékeinket,  
töröld le a könnyeinket. 
Erősítsd meg hitünket abban a tudatban,  
hogy nincs mitől rettegnünk,  
mert akár éljünk, akár haljunk,  
mindig a Tieid vagyunk. 
Szeretetedtől semmi nem szakaszthat el  
sem életünkben, sem halálunkban. 
Halottaink porainak adj csendességet,  
zavartalan pihenést, 
lelkünknek örök üdvösséget atyai kebleden.  
Amen. 

Elérhetőségek:  
Mater Salvatoris Lelkigyakorlatos Ház és 
Konferenciaközpont  
2100 Gödöllő-Máriabesnyő Kapucinusok tere 3. 
Tel.: +36 28 420 176 

 
Tel./Fax: +36 28 510 742 
info@matersalvatoris.hu  
http://www.matersalvatoris.hu 

Túrmezei Erzsébet: Ha nem teszek semmit sem 
 
Most nem sietek, 
most nem rohanok, 
most nem tervezek, 
most nem akarok, 
most nem teszek semmit sem, 
csak engedem, hogy szeressen az Isten. 
Most megnyugoszom, 
most elpihenek 
békén, szabadon, 
mint gyenge gyerek, 
és nem teszek semmit sem, 
csak engedem, hogy szeressen az Isten. 

November hónap: emlékezés 
halottainkra  
Az elmúlt évek tapasztalata, hogy csökken az elhuny-
takért mondatott szentmisék száma. A templomba 
járó emberek közül is elég kevesen mondatnak szent-
misét elhunyt szeretteikért. Nemcsak azért, mert meg-
fogyatkozott az emberekben a hit, hanem azért is, 
mert kellő oktatás és nevelés nélkül nem látják értel-
mét a szentmise halottakért való felajánlásának. Saj-
nálatos módon az idősebb katolikus nemzedék nem 
tudta továbbadni az egyház hitét, mely szerint "szent 
és üdvös" dolog a halottakért imádkozni, és értük 
szentmisét felajánlani. Egyházunk ma is biztat bennün-
ket emlékező szentmisék mondatásá-
ra. A misekönyv általános rendelkezéseiben ezt olvas-
suk: "Az egyház az elhunytakért is felajánlja Krisztus 
húsvéti eucharisztikus áldozatát", hogy "az egymással 

való szoros kapcsolat révén egyeseknek kieszközölje a 
lelki segítséget, másoknak pedig a remény vigasztalá-
sát nyújtsa". (ÁR. 335.p.)  Éppen ezért nemcsak no-
vemberben, a halottak hónapjában, hanem máskor is 
imádkozunk elhunyt szeretteinkért, a szenvedő, tisztu-
ló, Isten színelátására vágyakozó keresztény testvére-
inkért. Ez nemcsak elhunytjaink számára fontos, ha-
nem nekünk is javunkra válik. Az egyház imádkozó kö-
zösségében megtapasztaljuk, hogy egyedül Isten az, 
aki képes bennünket megvigasztalni. A halottainkért 
felajánlott mise végén, az apostollal együtt mi is el-
mondhatjuk: "Áldott az Isten, a mi Urunk Jézus Krisz-
tus Atyja, az irgalom Atyja, és minden vigasztalás Iste-
ne, aki megvigasztal minket minden nyomorúságban, 
hogy mi is megvigasztalhassunk másokat minden nyo-
morúságban azzal a vigasztalással, amellyel az Isten 
vigasztal minket." (2 Kor 1,3-4) /Dolhai Lajos írása nyo-
mán/ 

IMA ELTÁVOZOTT SZERETTEINKÉRT 

Az interneten is elérhetőek vagyunk:https://www.facebook.com/jaszboldoghaza.templom 
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Szeptember 9-én 11. alkalommal 
megtartottuk a tápiói búcsút. 

Kellemes időben a tápiói keresztnél 
szabadtéri misével kezdtük a meg-
emlékezést. Sokan voltunk, talán 
még soha ennyien. Soós Tamás 
plébános úr Kisádám Péter és 
Nyitrai István segédletével köszön-
tötte a szentmise résztvevőit, 
ahogy fogalmazott, azokat, akiket 
vagy a szívük vagy a lelkük köt eh-
hez a helyhez, a Tápióhoz. A mise 

után útban, a művelődési házhoz 
megálltunk az árvízi emlékhelynél, 
ahol megemlékeztünk a 60 évvel 
ezelőtti árvízről. A megemlékezés 
Koczáné dr. Fehérváry Mária pol-
gármester asszony köszöntőjével 
kezdődött, majd felidéztem az árvíz 
eseményeit, utána pedig a Csillag-
virág kórusnak az alkalomhoz illő 
zenés műsorát hallgattuk meg. Az 
ünnepség után folytattuk utunkat a 
búcsúi ebéd helyszínére, a művelő-
dési házba. Ott már a finom birka- 
és őzpörkölt illata fogadott ben-
nünket, mindenki elfoglalta a he-
lyét, és az ebéd következett. Az 
ebéd elfogyasztása után a Csillagvi-
rág kórus egy dalcsokorral lepte 
meg a jelenlévőket, megalapozva 
ezzel a délután hangulatát. Nótá-
zással, beszélgetéssel jó hangulat-
ban töltöttünk együtt egy kellemes 

délutánt. Terveink szerint jövőre 
ismétlés következik. 
 A szervezők nevében ezúton sze-
retném megköszönni a támogatá-
sokat, amivel segítették a búcsú 
megtartását: Baranyi Mihálynak, 
Gaál Ferencnek, Kövér Józsefnek, 
ifj. Kövér Jánosnak, Oláh Bélának, 
Sebestyén Sándornak és mindenki-
nek, aki munkájával segítette a 
rendezvényt. 

Tápiói búcsú 2023 

Szűcs Gergely 

Kilenc éve, az emlékhely avatása 
óta lelkiismeretes támogatója volt 
a csíkosi búcsúnak Nagy István. 
Sajnos Ő már nem lehetett velünk 
az idei évben nyolcadik alkalommal 
megrendezésre kerülő eseményen. 

Soha nem feledünk, Pista! 
Az idei évben október 7-én tartot-
tuk meg a Csíkosi búcsút. Nagyon 
szép napsütéses időben kinn a ke-
resztnél 9:30-kor szentmisével kez-
dődött a megemlékezés. Köszönjük 
Soós Tamás plébános úrnak az egy-
házi szertartást. A misét követően 
a strandon található látogatóköz-
pontba vártuk ebédre a volt 

csíkosiakat és családjaikat.  A bú-
csúi ebéd természetesen most is 
birkapörkölt volt. Köszönjük a fi-
nom ebédet Káposztás Istvánnak 
és Bazsó Pálnak. A régi emlékek 
felidézésével és nótázással folyta-
tódott a búcsú. A jó hangulatról 

Nyitrai István gondoskodott. A je-
lenlévők szép számú csapata most 
is bizonyította, a Csíkosból elkerül-
tek boldogan és szeretettel térnek 
vissza, hogy újra találkozhassanak. 
Köszönjük Koczáné dr. Fehérváry 
Mária polgármester asszonynak és 
Kisádám Péternek a segítő munká-
ját. Reméljük, minden kedves ven-
dég jól érezte magát, és egy jó han-
gulatú napot töltöttünk együtt. 
Ismét így búcsúztunk egymástól: 
„Jövőre újra együtt 
veletek!” 

Csíkosi búcsú 2023 

CIVIL SZERVEZETEK 

Nagy László 
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2023. szeptember 23-án kirándulást szervezett a Szent 
Vendel Társulat Egerbe. Első utunk a Szent Bernát 
Ciszterci templomba vezetett, ahol Muhari Máté jász-
berényi születésű, gyakorlaton lévő  diakónus várt 
bennünket. Röviden elmondta a templom történetét.  

A templom építését 1730-ban kezdték, és 1743-ban 
fejezték be. A templom az 1800-as egri tűzvészben 
leégett. 1900-1902 között Alpár Ignác tervei alapján 
újjáépítették. Legutóbb 1969-ben újították fel. A 
templomhoz kolostor és iskolaépület csatlakozik. A 
rendházban ma a Gárdonyi Géza Gimnázium és Kollé-
gium működik. A rövid bemutatás után Füleczki István 
prefektus, teológiai tanár, templom-igazgató  szentmi-
sét mutatott be. 
A szentmise után átmentünk az Egri Érseki Palota Tu-
risztikai Látogatóközpontba.  A kiállításon a  püspökök, 
érsekek életének mindennapjaiba tekinthettünk bele. 
Ez a látogatóközpont 2016-ban nyílt meg. 

 Ezután idegenvezetővel egy hosszú túrát tettünk a 
pincerendszerben, ahol befejezésként megkós-
tolhattuk a miseborokat. A pincerendszer töredékét 
láttuk. Kellően elfáradtunk, ezután a séta után, de még 
a Főszékesegyház megtekintése hátra volt. Sajnos oda 
nem mehettünk be, mert esküvő volt, így csak kívülről 

csodálhattuk meg, illetve a bejáratból láttuk, hogy a 
belső rész felújítás alatt van. Ennyi látvány után na-
gyon jólesett beszállni a buszba, és indulni az utolsó 
programhoz, Novajra, ahol bemutatták a települést, 
illetve a templom történelmét.  

Még egy röpke időt töltöttünk a helyi tájházban. Innen 
a jól megérdemelt 
ebéd következett. Előt-
te pálinka kóstolás, 
utána tájjellegű rétes, 
illetve borok következ-
tek, amik segítettek a 
helyi nótakör tagjaival 
való éneklésben. Mivel 
a csoport nagy része 
idősebb korosztályból 
való, így nagyon elfá-
radtunk, ez abból is 
látszott, hogy csend 
volt a buszon hazafelé. 

CIVIL SZERVEZETEK 

  A Szent Vendel Társulat kirándulást szervezett 

Matók Pálné 
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Szeptember 19-én a Magyar Kerékpárosklub felhívásá-
ra az idén már másodjára várták az ország több tucat 
pontján a kora reggeli órákban bringás reggelivel, a 
kerékpárral munkába igyekvőket, többek között 
Jászboldogházán is. Örömmel fogadta a lakosság a 
tavasszal meghirdetett bringás reggelit, ezért a pozitív 
visszajelzéseknek köszönhetően ismét, az őszi forduló-
ban is csatlakozott Önkormányzatunk a programsoro-
zathoz. 

Reggel 7 órától az óvoda melletti közterületen a Pol-
gármesteri Hivatal munkatársaival vártuk a biciklivel, 
rollerrel vagy gyalogosan óvodába, iskolába tartó gye-
rekeket és szüleiket, valamint a kerékpárral közlekedő 
lakosainkat. Közel 300 biciklivel, rollerrel vagy gyalo-
gosan közlekedő gyermeket és felnőttet leptünk meg 

aznap egy "bringás reggelivel". Öröm volt látni, hogy 
sokan egy kicsit megálltak, beszélgettek egymással. 
Érezhető volt, hogy ennek a programnak nemcsak az 
autómentes közlekedést népszerűsítő, hanem közös-
ségépítő hatása is van.  

A reggelit közös összefogással biztosította önkormány-
zatunk, hiszen a péksüteményt az INTERFROST Kft., a 
müzlit a Magyar Kerékpárosklub biztosította. Köszön-
jük szépen, hogy felajánlásukkal támogatták rendezvé-
nyünket! 
Aznap reggel elhangzott egy kedves dicséret is egyik 
kis óvodásunktól: 
"Szeretem ezt a pia-
cot, isteni finom a 

Koczáné dr. Fehérváry Mária 
polgármester 

BRINGÁS REGGELI 

Az Európai Mobilitási Hét és Autómentes Nap kam-
pány egy 1998 óta megtartott rendezvénysorozat. 
Célja a társadalom környezettudatosságának erősítése 
és a fenntartható közlekedés népszerűsítése. A kam-
pány célja felhívni a figyelmet a megnövekedett autó-
forgalom okozta környezeti, baleseti és településképi 
problémákra. A rendezvény egyik hosszú távú célkitű-
zése az, hogy rávegye a rendszerint autóval munkába, 

iskolába vagy kikapcsolódni járó lakosokat, hogy az 
utazáshoz fenntartható alternatív közlekedési módo-
kat vegyenek igénybe. 

Jászboldogháza tavaly csatlakozott először az Európai 
Mobilitási Hét programsorozathoz, és egy igazán sike-
res rendezvényt tudhattunk a hátunk mögött. Már 
akkor elterveztük, hogyha ismét lehetőség adódik rá, 
2023. évben is megszervezzük az autómentes napot. 
Idén, szeptember 22-én programokkal teli délelőttöt 
tölthettünk el a játszótéren az óvodások, az iskolások 
és a kilátogató érdeklődők részvételével. Aznap reggel 
az óvodások mindannyian biciklivel érkeztek az óvodá-
ba, majd még tízórai előtt a Polgárőrség kíséretében 
sétáltak ki a játszótérre. A kerékpáros ügyességi ver-
seny után a friss levegőn fogyasztották el a 
konyhásnénik által előkészített szendvicseket és me-
leg teát. Később az alsó tagozatos iskolások is megér-
keztek, akikkel már közösen hallgattuk végig a 
Jászladányi Rendőrőrs munkatársainak előadását a 
biztonságos kerékpáros közlekedésről és az alapvető 
biciklis felszerelésről, valamint azok helyes használatá-
ról. Ezt követően csatlakoztak a programhoz a felső 
tagozatos gyerekek is, így már közel 200 gyermek zsi-

Autómentes nap az Európai Mobilitási Hét  
programsorozat keretein belül 

CIVIL SZERVEZETEK 
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vajától volt hangos a játszótér. A továbbiakban a fer-
geteges hangulatról a már tavaly is nagy sikert aratott 
Hegeshow csapata gondoskodott, akiknek biciklis be-
mutatóját a gyerekek tapsolva, sikítozva nézték végig. 
Felnőttként nekünk is tátva maradt a szánk, amikor a 
kis busz tetejére mentek fel kerékpárjukkal, valamint 
onnan le is ugrottak. Tácoltatták a bicikliket, és a föl-
dön fekvőkön ugráltak át. Ismét maradandó élmény-
ben volt részünk! Egész délelőtt lehetőségük volt a 
gyerekeknek csillámtetkót készíttetni, KRESZ teszteket 
megoldani, íjászkodni, színezni, puzzlet kirakni, vala-
mint a 7. és 8. osztályosoknak elektromos quadozni, 
valamint kerékpáros ügyességi versenyeken részt ven-
ni. 
Az idén minden résztvevő kapott egy tombola szel-
vényt, amivel esélye volt valamelyik értékes ajándék 
megnyerésére. A gyerekek természetesen a fődíj ki-
sorsolását várták a legjobban, hiszen egy roller talált 

gazdára a tombolahúzás végén. A szerencsés nyertes 
Szűcs Zselyke volt, gratulálunk neki! 
Az óvodás és az iskolás gyerekek rajzoltak is a témához 
kapcsolódóan, gyönyörű rajzok készültek. A rajzver-
seny eredményhirdetésére is a játszótéren került sor. 
Az elkészült alkotások ezt követően a Polgármesteri 
Hivatal aulájában kerültek kiállításra. 
Délben szépen lassan elcsendesedett a gyerekzsivajtól 
hangos játszótér, minden résztvevő egy apró ajándék-
kal (müzli, fényvisszaverő karkötő vagy kulcstartó) tért 
vissza az óvodába, iskolába.  
Köszönöm szépen minden kedves érdeklődőnek, vala-
mint iskolásainknak, óvodásainknak a részvételt. Kö-
szönöm szépen az iskola tantestületének, az óvoda, 
valamint az önkormányzat dolgozóinak a szervezésben 
való közreműködést.  

 Nyugdíjasok háza tájáról….. 
Alig telt el néhány nap a Boldog Barátok találkozóját 
követően, máris új feladatok vártak egyesületünk tag-
jaira. Először az ötnapos bogácsi hétvégének a meg-
szervezése. Idehaza beszereztünk mindent, amire 
szükségünk volt az ötnapi teljes ellátáshoz. Két 
mikrobusszal, utánfutóval érkeztünk. Nemcsak élelmet 
szállítottunk, hanem kerékpárokat is az esetleges bi-
ciklitúrákhoz. Szerencsés megérkezés után elrendez-
tük a terepet, az aznap felelősei megfőzték a finom 
házikolbásszal a paprikás krumplit, a többiek mehettek 
strandolni, túrázni, sétálni, ki merre szeretett volna. Az 
odahaza maradottak pedig előkészítették a következő 
napra vonatkozóan a szükséges nyersanyagot. Az első 
napot közös vacsorával fejeztük be. Másnap izgalom-
mal keltünk, mert vendégeket vártunk. Meghívtuk 
községünk képviselő-testületét, akik el is fogadták a 
meghívást. Mi serényen készültünk a vendégek foga-
dására. Sürögtünk-forogtunk a konyhában, Matókné 
Erzsike vezetésével. Kaptunk fácánokat a polgármester 
asszonytól, amiből nagyon ízletes, házias levest főz-
tünk. Második fogásnak sertéspörkölt készült tarho-
nyával. Nagyon vártuk, hogy megérkezzenek a vendé-
gek. Majdnem hiánytalan volt a testület. Marcsika ve-
zetésével öt óra magasságában megérkeztek, csatlako-
zott hozzájuk egyesületünk elnöke is. Mindenki aján-
dékkal érkezett. Természetesen ezt nem vártuk, mert 
mi szeretettel és szívből készültünk a vendéglátásra.  

A hangulat jó volt, a vacsora finomra sikeredett, és a 
végére előkerültek a házisütemények, melyek szintén 
nagy sikernek örvendtek. A herőce, zserbó, kókuszos 
és diós csiga, és még sok másfajta sütemény méltó 
befejezése volt a vacsorának. Egy kis innivaló is akadt, 
hisz a vendégektől is kaptunk, és mi is gondoskodtunk 
pálinkáról, borról, ásványvízről. Fél kilenc magasságá-
ban köszöntek el a vendégek, megköszönve a vendég-
látást. Jó utat kívánva mi is nagyon köszöntük, hogy 
megtiszteltek minket, és együtt tölthettük az estét. 
Következő napon is voltak vendégek! Durucz Tibi fele-
ségével és kisfiával látogatott meg minket. Ez a vendé-

Koczáné dr. Fehérváry Mária 
polgármester 
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geskedés jól sikerült. Ekkor a Bakosné Juliska által ké-
szített fasírozott volt az ebéd petrezselymes burgonyá-
val, amit kiegészített a finom házi savanyúság.  

Teltek a napok, már csak másfél nap volt hátra. Vasár-
napra főzni nem kellett, mert nagyon sok ennivaló volt 
maradva, így egy városnézéses kisvonatozást ütemez-
tünk be.  Bogácson körbe, kisvonattal tettük meg a 
több kilométeres utat, és a vezető ismertette a neve-
zetességeket. Ezt a túrát valamennyien gyermeki ra-
jongással fogadtuk. Másnapra már csak a csomagolás 
és a hazautazás várt ránk. Örültünk, hogy ott lehet-
tünk. Köszönjük a lehetőséget. Reméljük, hogy jövőre 
is meg tudjuk ismételni ezeket az élményeket. 

Bogács után nem igazán sikerült kipihenni magunkat, 
mert előttünk volt a következő feladat, az idősek világ-
napjának a megszervezése. Egyesületünk tagjai részé-
re ez évben is, mint az elmúlt tizenöt évben, megren-
dezte ez alkalom kapcsán az ünnepséget.  Szeptember 
30-ra, ebédre hívtuk és vártuk tagjainkat. Bácskai 
rizseshús volt az ebéd házi savanyúval. Fózer Tibor 
elnök úr és Matókné Erzsike nagy-nagy hozzáértéssel 
és szorgalommal főzték az ebédet.  

Az egyesület néhány tagja megterített, megfőzte a 
kávét, tányérra rakta a házias süteményeket. Miután 
kész lettünk, nagy izgalommal vártuk vendégeinket. 

Meghívtuk Pócs János országgyűlési képviselőnket és 
Koczáné dr. Fehérváry Máriát, községünk polgármes-
terét. Mindketten elfogadták a meghívást. Képviselő 
úrtól ajándékba kaptunk egy-egy cserép árvácskát és 
több üveg vörösbort, a megterített asztalra az ebéd 
mellé. Nagyon köszönjük  képviselő úrnak, hogy sűrű 
programjai ellenére elfogadta a meghívásunkat, és 
nagyon kedves meglepetést is okozott nekünk! Kevés 
időt töltött köztünk, de ígéretet kaptunk, hogy egy 
bizonyos alkalommal ismét ellátogat hozzánk. Mi ezt 
nem felejtjük, és számot is tartunk rá. Az ebéd befejez-
tével újabb ajándék érkezett. Ez alkalommal a polgár-
mester asszony részéről. Csodálatos hangú énekesnő, 
Bárkányi Adrienn szórakoztatta a nagyérdemű közön-
séget. Köszönjük az ajándékokat! Köszönjük mindenki-
nek, aki részt vett az összejövetelen! Sajnálom azokat, 
akik nem jöttek vagy nem jöhettek. Betegeinknek 
megpróbáltuk eljuttatni az ebédet, jó egészséget és 
jobbulást kívánva nekik.  A fanyalgóknak csak annyit 
tudok megjegyezni, hogy mindenki előtt ott a lehető-
ség, tagja lehet bármely közösségnek, és lehet szervez-
ni és rendezni az ehhez hasonló összejöveteleket. 
Ezekre van is szép számmal példa településünkön. 

Ezzel még nem ért véget néhány egyesületi tag számá-
ra a meglepetés. Október harmadikára meghívást ka-
pott néhány tagunk /Kőhidi György, Kőhidi Györgyné, 
Sziliczei Zoltánné, Matók Dezsőné, Bata Jánosné, Orczi 
Imréné/ az óvodába, az idősek napja alkalmából. Na-
gyon szép műsorral kedveskedtek a nagy csoportosok. 
Nagyon édesek voltak. Énekeltek, szavaltak, táncoltak, 
és a végén kicsit megszeppenve nyújtották át ajándé-
kaikat, megköszönve a Tájháznál számukra nyújtott 
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kedvességünkért és a megsütött finom pogácsákért. 
Köszönet a felkészítő óvónőknek és természetesen a 
gyerekeknek, akik felvidították és bearanyozták a dél-
előttünket! 

További nagyon jó hír is nagy örömmel szolgált egye-
sületünk tagjainak. Visszakapjuk az „öreg ovit”. Vol-
tunk megtekinteni a helyszínt. Ígéretet kaptunk a pol-
gármester asszonytól, hogy a szükséges javítási mun-
kálatokat házilag elvégezteti, és azután kapunk segít-

séget a beköltözésre. A garázsban elhelyezett bútorok 
között van, ami a beázás miatt tönkrement, de alig 
várjuk, hogy visszapakolhassuk, és a hiányokat pótol-
juk. Előre is köszönjük a régi, új lehetőséget! Remé-
lem, jól érzik majd magukat a nyugdíjasok!   

  lejegyezte: Orczi Imréné egyesületi titkár 

  Az idősek világnapjáról a fényképeket Juhász Józsefné 
és Kőhidi György felvételei színesítik. 

CIVIL SZERVEZETEK 

33 évvel ezelőtt, amikor igaz-
gatói megbízásomat kaptam, 
egyik legnehezebb felada-
tomnak          éreztem, hon-
nan és hogyan lehetne pénzt 
teremteni egy új, minél több 
programot biztosító pedagó-
giai elképzelésnek.  
A törvény adta lehetőségeket 
kihasználva Matók István 
akkori polgármesterrel, dr. 
Pap Béla alpolgármesterrel 
és Gömöri Mihályné Szülői 
Munkaközösség vezetőjével 
úgy döntöttünk, létrehozzuk 
alapítványunkat. Iránytűként 
Kazinczy Ferenc gondolatát választottuk: „Jót s jól!” 
Hittük, hogy minden gyermek tehetséges valamiben, 
melynek kibontakoztatására sem az akkori, sem a je-
lenlegi közoktatás nem biztosít elegendő forrást. 
Féltünk, nehéz lesz összegyűjteni a 200 000 Ft-os alap-
tőkét, de a jó szándékú támogatók azonnal mellénk 
álltak. Alapítók: Tsz, Önkormányzat, Iskola, Fajtakísér-
leti, Takarékszövetkezet, Vízmű, Joó-Kovács Balázs, 
Pomázi Gábor. 
.1991 szeptemberében – a bírósági bejegyzés után - 
került sor a kuratórium megválasztására, melynek el-
nöke Gömöri Mihályné volt 16 éven keresztül. 1991-
2007-ig segítették őt a kuratórium tagjai. Dr. Pap Béla, 
Kocza Imre, Kőhidi Györgyné, Makainé Muhari Erzsé-
bet, Pócz Józsefné, Rigó Andrásné. Útkereső munká-
jukat az odaadás, a szorgalom, az emberekkel való 
őszinte kapcsolat jellemezte. Köszönet érte! 
 
2008-tól új összetételű kuratórium kezdte meg mun-
káját. Az alapítók személyemet bízták meg az elnöki 

teendők ellátására. Továbbra is elkötelezte magát az 
alapítvány irányítása mellett: 
dr. Pap Béla, Kocza Imre, és Rigó Andrásné,  
és akik lelkesen csatlakoztak a kuratórium munkájá-
hoz: 
Tóthné Markót Edit, Mizseiné Faragó Tünde 2010-ig, 
2010-től Nagyné Matók Anikó SZMK elnök és Kövér 
Zoltán. 
Meg kellett találnunk a pénzügyi forrásokat. Szeren-
csére községünk lakói a mai napig úgy érzik, legfonto-
sabb, hogy a jövő nemzedékének, a gyerekeknek mi-
nél több lehetőséget biztosítsunk képességeik kibon-
takoztatására. 
1996 óta alapítványunk közhasznú, így jogosultak va-
gyunk a támogatók által felajánlott személyi jövede-
lemadó 1 %-ára. Az ebből kapott összeg a mai napig: 
13 646 053 Ft. Köszönet érte mindenkinek, aki a bol-
dogházi gyermekeknek töltötte ki ajánló szelvényét. 
Jelentős bevételi forrásunk volt a páratlan években 
megrendezésre kerülő alapítványi bál. Hálásak va-
gyunk kiemelt támogatónknak, Eszes Zoltán úrnak és 
Családjának. És mi mindenre tudtuk fordítani a befolyt 
összeget? Több mint 30 millió forint értékű tárgyi be-
szerzést végeztünk ez alatt az idő alatt az ovinak és az 
iskolának. A Boldogházi hírek 2021. októberi számá-
ban részletesen beszámoltam róla, és most Rigóné 
Erzsike is megemlít nagyon sokat ezek közül. Ez a kura-
tórium 2023 szeptemberéig látta el feladatát, és a ta-
gok, írásaikon keresztül köszönik meg Önöknek a több 
éven át tartó megtisztelő figyelmüket, bizalmukat, 
támogatásukat. 
 Én is szeretném megköszönni az együtt végzett 15 
éves munkát. Remek közösség voltunk, tudtunk és 
szerettünk a gyermekekért tenni. Külön köszönet 
Nagyné Matók Anikónak – aki a gazdasági részekért 
felelt – és időt, fáradságot nem ismert munkájában. 

Zrupkó Ferencné 
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Kocza Imre Gábor 
Nagy örömmel töltött el, amikor tagja let-
tem az alapítványnak, mely azt a célt tűzte 
ki, hogy a jászboldogházi óvoda és iskola 
fejlődését támogassa, szponzorok bevoná-
sával, pályázatokkal vagy önkéntes munká-
val.  
Különösen fontos, mert én is 
Jászboldogházán ezen intézményekben ne-
velkedtem, majd gyermekeim is ezt az utat 
járták be, és Édesanyám a boldogházi isko-
lában tanított, így külön is szívügyemnek 
tekintettem, hogy az intézmények fejlődé-
sét segíteni tudjam. 
Úgy gondolom, ilyen kis településen az oktatási intéz-
ményeknek nagy szükségük van támogatásra, pályáza-
tokra, hogy fejlődni tudjanak annak érdekében, hogy a 
gyermekeink minél korszerűbb és felszereltebb körül-

mények között tudjanak tanulni, fejlődni, 
és ezáltal jobb kép alakuljon ki bennük, 
szeressenek óvodába és iskolába járni. 
Majd ők is úgy mesélik gyerekeiknek, mint 
mi most, hogy milyen jó volt jászboldogházi 
ovisnak és iskolásnak lenni.  
Az alapítvánnyal és szponzori támogatások-
kal hozzá tudtunk járulni tantermek kifesté-
sére, informatikai terem bővítésére és új 
gépek beszerzésére, udvar és közösségi tér 
fejlesztésére és egyéb karbantartási mun-
kák elvégzéséhez. Óvodában épület kar-
bantartása, játékok és képességfejlesztő 

eszközök beszerzése valósult meg. 
Szerveztünk alapítványi bálokat, ahol a pedagógusok, 
szülők és támogatók is részt vettek. Ennek a közösen 
eltöltött jó hangulatú estének köszönhetően a szülők 
és pedagógusok is jobban meg tudták ismerni egy-

Dr. Pap Béláné az alapítvány 
egyik kezdeményezőjének 
özvegye 
Sok-sok évig a boldogházi iskola 
tanítója voltam, hivatástudattal, 
gyerekek iránti szeretettel és ten-
ni akarással végeztem munkámat 
egészen nyugdíjba vonulásomig. 
Ahhoz, hogy a gyerekek jól érez-
zék magukat, és az iskola valóban 
a második otthonuk legyen, csa-
ládias környezetet kell varázsolni. 
Virágokat, apró tárgyakat hoztam otthonról is, játék-
sarkot, kis kuckót alakítottam ki.  
Mikor az alapítvány létrejött, több lehetőség nyílt a 
fejlesztésre. Olyat is megvásárolhattunk, amiről előtte 
csak ábrándoztunk. Bővülhetett a játékok és a könyvek 
száma. Sikeres bálokat rendeztünk, aminek bevételei 
az alapítvány számláját növelték. Szülők, pedagógusok 
napokon át készültünk a nagy napra. Szívet melengető 
érzés volt ez az összefogás. 
A családunkban nem volt kérdés, hogy maximális oda-
adással segítsük az alapítvány munkáját, hiszen itt 
élünk, itt jártak gyermekeink iskolába, itt tanítottam, 
férjem – mint alpolgármester - volt az egyik kezdemé-
nyezője ennek a szervezetnek. 30 évig, haláláig, volt 

kuratóriumi tag. Aki ismerte 
őt, tudja, hogy a község élete, 
fejlődése milyen fontos volt 
számára. Az iskolát a falu szí-
vének tartotta. Sokat tett 
azért is, hogy ne szűnjön meg 
az iskolánk, amikor a bezárá-
sok voltak napirenden az or-
szágban. Az iskolabusz beállítá-
sát is kezdeményezte, ezzel 
lehetővé vált, hogy más tele-
pülésről is jöhettek gyerekek.  
Amikor gyermekeink befejez-

ték az általános iskolát, ő át akarta adni a kuratóriumi 
tagságát, de olyan egységet alkotott a kuratórium, 
hogy maradt, és a végsőkig segítette az alapítványt. 
Nagyon emlékezetes számomra is, amikor az iskolákról 
szóló könyvet ajándékozta az akkori 8. osztálynak. Az 
vezérelte, hogy a gyerekek ismerjék meg a múltat, kö-
tődjenek községükhöz, iskolájukhoz, hogy a későbbiek-
ben ők is akarjanak tenni, segíteni a feltörekvő nemze-
déknek. 
Nekik is legyen olyan fontos, mint a férjemnek volt! 
Sokat idézte Reményik Sándor versét: 

„ Ne hagyjátok a templomot, 
A templomot s az iskolát! „ 

Rigó Andrásné 
1991-ben jött létre alapítványunk. Mint az 
iskola képviselője lettem a kuratórium tagja. 
Akkor még nem sejtettük, hogy 32 évig tart 
majd a munkásságunk.  
Így visszagondolva sok-sok kisdiáknak tud-
tunk segíteni versenyzéseikben, táborozása-
ikban, kirándulásokban. 
Az alapítvány szerelte fel az informatika ter-
met, mind a bútorok, mind a számítógépek 
tekintetében. 
Nyomtatót, digitális táblákat, projektort, audiovizuális 
eszközöket, tableteket, négy osztályterem teljes bú-
torzatát és a könyvtár 2 könyvespolcát szereztük be. 
Kezdetben az informatikai oktatók díjazását is mi fizet-
tük. Támogatásunkkal történhetett meg az angolcso-
port bontása és a mazsorett oktatás is. 

Az iskolaudvarra játékok, kiülők, pavilonok, 
a kisiskolába öltöző szekrények, fogasok, 
lócák kerültek és még sok apróság, amire 
szükség volt. 
Óvodásaink sem maradtak ki a támogatás-
ból. Bútorokat, projektort, udvari játékokat 
kaptak, mikulásra pedig sok játékot. 
Mindezekhez persze sok-sok pénz kellett. A 
szülők, a község lakossága, a Tsz, a vállalko-
zók támogattak bennünket. Sokan ajánlot-
ták fel adójuk 1%-át is. Jó eredménnyel zá-
rultak a kétévente megrendezett alapítványi 

bálok is. 
Hosszú idő volt, de úgy érzem, megérte. Épp itt az ide-
je, hogy átadjuk a stafétabotot az ifjúságnak. Új ter-
vekkel, ötletekkel folytassák az általunk megkezdette-
ket.  
Jó munkát, jó egészséget és sok sikert kívánok nekik.  
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Nagyné Matók Anikó 
Az általános iskolai nevelő-oktató munka a 
szülők támogató figyelme nélkül szinte el-
képzelhetetlen. Szükség van arra, hogy a 
gyerekek érezzék a gondoskodást, és a biz-
tonságot nyújtó szülői hátteret. Úgy gondo-
lom, minden szülő számára a legnagyobb 
öröm látni a gyermekek boldog mosolyát. 
Nóri lányom első osztályos volt, amikor 2010 
őszén átvettem az iskola szülői közösségé-
nek vezetését. Egészen a fiam ballagásáig, 
2021 júniusáig láttam el ezt a feladatot. Nem munka-
ként éltem meg, olyan kihívásnak tekintettem, ami egy 
lehetőség arra, hogy tehetek valamit a gyerekeinkért. 
Az SZMK feladata az iskolai munka segítése, progra-
mok szervezése, a szülők támogató munkájának össze-
fogása. Gyorsan kialakult a jól együtt dolgozni tudó 
szülői csapat, akikre mindig számíthattam. Közösen 
mindig azon dolgoztunk, hogy segítsük és boldoggá 
tegyük a gyerekeket. A rengeteg közösen szervezett 
programunk előkészületeinek vidám hangulatára és a 
gyerekek vidám arcára ma is boldogan emlékszem 
vissza. Mint az iskola SZMK vezetője, hivatalból tagja 
lettem az alapítvány kuratóriumának. Az alapítvány 

elnöke, Zrupkó Ferencné Gabika mindig szí-
vén viselte az óvodás és iskolás gyerekek tá-
mogatását, így közös célokért dolgoztunk. 
Gabikával a kezdetektől nagy összhangban 
dolgoztunk, hiszen tudtuk, mindketten szá-
míthattunk egymásra. Úgy gondolom, a szü-
lők, a pedagógusok és az alapítvány tagjai 
eredményesen tudtunk együtt dolgozni, és 
sok értékkel, élménnyel segítettük a gyereke-
ket. Az idő gyorsan elszaladt, gyermekeim 
felnőttek, és távol kerültek az iskolától. Úgy 

gondolom, nem vagyok már olyan közel az iskola, óvo-
da mindennapi életéhez, mint akik gyermekei most 
járnak ide. A hosszú éves tapasztalatok is azt bizonyít-
ják, a mindennapos szülői találkozások, beszélgetések, 
rendezvények szükségesek a közös munkához, ezért 
döntöttem úgy, hogy átadom a helyemet az alapítvány 
kuratóriumában. 
 Szeretném megköszönni a kuratórium valamennyi 
tagjának  nevében Zrupkó Ferencné Gabikának, A Bol-
dogházi Gyermekekért Alapítvány elnökének, a 32 
éves lelkiismeretes, és fáradtságot nem ismerő mun-
káját!  

Tóthné Markót Edit vagyok „A Boldogházi 
Gyermekekért Alapítvány” egyik leköszö-
nő tagja, a kuratóriumi tagságtól szeret-
nék az alábbiakkal búcsúzni. 
Legelső gondolatom, hogy nagy tisztelet-
tel, köszönettel tartozunk községünk ré-
széről azoknak az embereknek, alapító 
tagoknak, akikben felmerült a gondolat, 
és meg is valósították azt, hogy az alapít-
vány létrejöjjön, és az általános iskolánk, 
óvodánk, szerencsére mára már a bölcső-
dénk munkáját segítsék a felmerülő problémák megol-
dásában. 
Amikor a Takarékszövetkezet, mint alapító tag részéről 
bekerülhettem az alapítványunk tagjai közé, a pénz-
ügyi feladatokban tudtam segítséget nyújtani, remé-
lem ezzel hozzá tudtam járulni a sikeres munkához. 
Az alatt az időszak alatt, amíg aktív tagja voltam a szü-
lői munkaközösségnek, sokat találkozhattam szülők-

kel, akik beszélgetéseink alkalmával elisme-
rően, köszönettel nyilatkoztak az alapítvány 
munkájáról. Azt tapasztaltam, hogy ezekben 
az időkben a szülők nagyon sokat segítették 
a munkánkat, mindig lehetett rájuk számítani 
mindenben, akár az alapítványi bálok, farsan-
gi rendezvények (és még sorolhatnám az 
eseményeket) megrendezésében. Remélem, 
hogy ez a kapcsolat a mai napig is így van, 
mert az összefogás a közös munka legna-
gyobb segítője. 

Mindenkinek köszönettel tartozunk, akik részt vettek 
az alapítvány munkájában sok éven keresztül. Eljött az 
idő, hogy most új emberek vegyék át a „stafétabotot”, 
akik teljes elkötelezettséggel, aktívan részt tudnak 
venni alapítványunk életében. 
Számukra kitartást, jó munkát, az élet minden terüle-
tén a legjobbakat kívánom!   

Kövér Zoltán 
Megtisztelő, ugyanakkor meglepő volt szá-
momra, amikor a termelőszövetkezet vezetője 
2008-ban engem kért fel, hogy képviseljem 
szövetkezetünket – mint alapítótagot – a Bol-
dogházi Gyermekekért Közhasznú Alapítvány 
kuratóriumában. Nem volt ismeretlen számom-
ra a szervezet, hiszen feleségemmel, Jutkával, 
aktívan részt vettünk az alapítványi bálok szer-
vezésében. Jutka volt a felelőse a tombolák 
árusításának és a húzásának. 
Tudtam, hogy az alapítvány anyagilag mi mindent tesz 
a gyermekekért, mi mindent biztosít, hogy a boldoghá-

zi gyermekeknek minél jobb körülményeket 
tudjanak adni. 
Így elvállaltam a feladatot, és erőm szerint 
igyekeztem részt venni a célok megvalósítá-
sában. Jó szívvel segítettem az 1 % gyűjtésé-
ben, a Tsz által vásárolt korszerű székek be-
szerzésében. Rengeteg mindent meg tud-
tunk tenni, venni. Jó érzés volt, hogy a kura-
tórium mindig egységben tudta meghozni és 
véghezvinni döntéseit. Egy emberként szer-
veztük rendezvényeinket, segítettünk min-

den tudásunk szerint. Az új kuratóriumnak hasonló 
sikereket, eredményes munkát kívánok! 

mást, továbbá a támogatók is látták, hogy egy ilyen 
lelkes kis közösség támogatása mekkora fejlődést és 
örömet tud okozni egy kis település életében.  
 
Bízom abban, hogy az alapítvány által nyújtott támo-

gatás hozzájárult sok gyerek óvodában és iskolában 
töltött éveinek szebbé tételéhez és fejlődésük segíté-
séhez. Örömmel fognak visszaemlékezni ezekre az 
évekre. 
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Káposztás Istvánné Herczeg Magdolna  
vagyok. Közel 38 éve tanítok a helyi általá-
nos iskolában, mindig is a gyermekekért 
tevékenykedtem, munkálkodtam. Kezde-
tektől nyomon követtem az iskolai alapít-
vány működését, hiszen Gabi nénivel napi 
kapcsolatban voltunk. Bármit kértünk, ami-
re lehetősége volt, támogatta elképzelése-
inket a szervezet. Már akkor éreztük, mek-
kora segítség ez iskolánk tanulóinak, és 

örömmel támogattuk, segítettük a bálok 
szervezését. 
Most, mikor kiderült, hogy kuratóriumi tag-
nak jelöltek, örömmel fogadtam el a felké-
rést. 
Az én feladatom az iskolás gyerekek képvi-
selete. Mivel közöttük élek, pedagógusként 
talán jobban tudom, mire van aktuálisan 
szükség, mivel tudja az alapítvány támogat-
ni a gyerekeket, nevelői, oktatói munkát. 

Velkeiné Rácz Andrea vagyok, A Boldogházi 
Gyermekekért Alapítvány kuratóriumának új 
tagja. Édesanyám Ráczné Baráth Andrea, a 
jászboldogházai Iskolakonyha vezetője, 
édesapám Rácz János, mezőgazdasági gép-
kezelő. Büszkén mondhatom, hogy nagyszü-
leim és szüleim is tősgyökeres 
jászboldogháziak, ahogyan férjem, Velkei 
István és szülei is. Óvodás és iskolás éveimet 
is a jászboldogházai óvodában és általános 
iskolában töltöttem. Őszintén szólva, óvodás 
és általános iskolás éveim alatt – gyermek 
lévén -  nem igazán értettem, és nem is 
foglakoztatott A Boldogházi Gyermekekért 
Alapítvány. Annyit tudtam, hogy az alapítvány vette 
akkoriban az iskolánknak a számítástechnikai eszközö-
ket, és ha valamire szüksége volt az iskolának, akkor az 
alapítványhoz fordultak anyagi segítségért. Arra em-
lékszem még, hogy az alapítványi bálok közeledtével, 
mi, általános iskolások műsorral készültünk a vendé-

gek számára. Számomra akkoriban nem volt 
fontos az alapítvány működésének oka vagy 
miértje, annak ellenére, hogy édesanyám a 
szülői munkaközösség vezetőjeként sokszor 
elmondta ennek jelentőségét, és az alapít-
ványi bálok szervezésében is aktívan részt 
vett édesapámmal együtt, aki barátaival 
együtt főzte a pörköltet a vendégek számá-
ra. Miután középiskolás lettem, majd elvé-
geztem a főiskolát, teljesen kikerült a látó-
teremből az alapítvány tevékenysége. Tá-
mogatásom annyiban nyilvánult meg, hogy 
lelkesen jártam az alapítvány által szerve-
zett bálokra, illetve adóm 1%-át az alapít-

vány kapta, de semmi egyéb. A változás akkor történt, 
amikor édesanya lettem, és gyermekeim óvodába, 
majd iskolába kezdtek járni. Ekkor szembesültem az-
zal, hogy egy ötlet vagy egy program kivitelezéséhez, 
megszervezéséhez sok esetben pénz kell, ami általá-
ban nem elég vagy nincs. Ha szülőktől már nem mer-
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Rudi Gabriella 
Mikor a faluba kerültem 8 évvel ezelőtt, az 
első találkozásom „A Boldogházi Gyermeke-
kért Közhasznú Alapítvánnyal” egy nagyon 
jó hangulatú bálhoz köthető, a bál szervező-
je az alapítvány volt. 
Néhány évvel ezelőtt, mikor Hunor fiam 
óvodás lett, az alapítvány neve már sokkal 
többször merült fel, például Mikuláskor a 
puttonyban hozott ajándékok is az alapít-
vány jóvoltából kerültek a zsákba a gyerme-
kek legnagyobb örömére. Vagy mikor az ál-
latkertbe mentek kirándulni az ovisok, és a belépő je-
gyek árának kifizetését az alapítvány átvállalta a szü-
lőktől. Mikor pedig Panni bölcsis lett, a hiányzó kismo-
torokat is az alapítvány jóvoltából sikerült pótolni. Ter-
mészetesen az alapítvány fő feladata az iskola támoga-
tása a lehetőségeihez mérten. Számítástechnikai-, 
sporteszközök pótlásában, gyermekek mazsorett okta-
tásában, év végi jutalomkönyvek beszerzésében, a 
működéshez szükséges alapvető eszközök beszerzésé-

ben (szekrény, akasztó, stb.), versenyek ne-
vezési díjainak átvállalásában.  
Majd tavaly érkezett egy telefonhívás, hogy 
lehetőségem lenne nekem is részt venni az 
alapítvány munkájában. Egy percig sem hezi-
táltam, igent mondani a megkeresésre. A 
lelkesedésem egy kis ijedtségbe csapott át, 
amikor a kuratórium elnökének megválasz-
tottak, és szembesültem a feladat súlyával, a 
felelősség nagyságával az alakuló ülésen. 
Szerencsére a kuratórium korábbi tagjai biz-
tosítottak bennünket a segítségükről.  

A megújuló kuratórium első bemutatkozó lépése a 
következő alapítványi bál megszervezése lesz, mely 
november 11-én a boldogházi sportcsarnokban kerül 
megrendezésre, melynek teljes bevételét bölcsődei, 
óvodai és iskolai kültéri játékok vásárlására szeretné 
fordítani.  
Várunk sok szeretettel minden családot, hogy minél 
többen tudjunk tenni gyermekeink boldogságáért, jö-
vőjéért! 

2023 szeptemberében a Cégbíróság beiktatta az új kuratóriumot. 

Bízom benne, hogy ők is hasonló sikerekről tudnak majd beszámolni. Az alábbiakban megismerhetjük őket. 
Rudi Gabriella, az alapítvány elnöke, tagjai: Káposztás Istvánné, Szűcsné Sebők Katalin, Szűcs Gergely és 
Velkeiné Rácz Andrea. 
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Szűcsné Sebők Kata  
A Boldogházi Gyermekekért Közhasznú Ala-
pítvány munkásságát akkor ismertem meg 
jobban, amikor a gyermekeim óvodások 
lettek. Az óvodai szülői értekezleten az óvó 
nénik mindig örömmel számoltak be arról, 
hogy adott évben épp mivel támogatta az 
alapítvány az intézménybe járó gyermeke-
ket. Nem volt ez másként akkor sem, amikor 
iskolába kezdtek járni a gyerekeim. Tovább-
ra is tudtuk, hallottuk, hogy mennyi minden 
valósult meg az alapítvány jóvoltából, ami-
ért szülőként hálásak voltunk. Az óvodában 
is szülői munkaközösségi tag voltam, ahol 
szintén azon dolgoztunk, hogy a gyermekek minden-
napjait színesítve, örömet szerezzünk nekik. Amikor 
Zselyke első osztályos lett, megválasztottak az iskolai 
szülői munkaközösség vezetőjének. Igaz, féltem a fel-
adattól, de elvállaltam. Az lebegett a szemem előtt, 
hogy ezzel az olykor nehéz, de felelősségteljes feladat-
tal, én is hozzájárulhatok a többi szülőtársammal 
együtt, a gyermekek mindennapjainak jobbá tételé-
hez. Egy-egy rendezvény megszervezésével színesít-
hetjük, élményekkel tölthetjük meg a kis diákok min-
dennapjait az iskolában, a pedagógusokkal együttmű-
ködve. Itt is bebizonyosodott, ha pozitív hozzáállással, 
tenni akarással, empátiával állunk a feladatokhoz, jó 

dolgok tudnak születni. Ezért, amikor fel-
kértek az alapítványi tagságra, ugyan még 
nagyobb félelemmel, de igent mondtam a 
megtisztelő felkérésre. Arra fogok töre-
kedni, hogy méltóképpen tudjuk folytatni 
azt a tiszteletteljes munkát, amit az előző 
kuratórium tagjai végeztek hosszú éveken 
át, a gyermekek érdekeit szem előtt tart-
va! Természetesen itt is érvényes az, hogy 
csapatmunka, együtt gondolkodás, össze-
fogás nélkül nem jutunk előre, ahogyan az 
is tény, hogy támogatók nélkül sem tudna 
ilyen eredményesen működni ez a szerve-
zet. Bízom abban, hogy az eddigi és jövő-

beni támogatók is bizalmat szavaznak nekünk, új kura-
tóriumi tagoknak, és még sok boldog gyermekarcot 
láthatunk az elkövetkező években. A kedvenc Arany 
János idézetemmel zárom soraimat.  

tek kérni, vagy már nem tudnak adni, ekkor szólnak az 
alapítványnak, hogy támogassa az iskolát vagy az óvo-
dát anyagi hozzájárulással vagy eszközök megvásárlá-
sával. Mióta az eszemet tudom, az alapítvány elnöke 
Zrupkó Ferencné Gabi néni volt, és nagy büszkeséggel 
töltött el, hogy rám is gondolt, hogy a kuratórium tag-
ja legyek.  Jómagam és társaim is azon leszünk, hogy A 
Boldogházi Gyermekekért Alapítványt sikeresen fenn-
tartsuk, eredményesen működtessük azért, hogy a 

Mesevár Óvoda gyermekei és a Mátyás Király Általá-
nos Iskola tanulói a lehető legtöbb támogatást meg-
kapják, és boldog óvodás, valamint iskolás éveket tölt-
hessenek el az óvodában, iskolában. Ezért kérem a 
Kedves Olvasót, hogy alapítványunk tevékenységét 
támogassa minden évben adója 1%-ával, adományok-
kal, illetve a 2023. 11. 11. napon megrendezésre kerü-
lő alapítványi bálon való részvétellel vagy támogatói 
jegyek megvásárlásával.       

“Életedben mindig nemes cél vezessen,  
De ne üres ábránd, mely elérhetetlen.  
Ha egy kicsiny köznek is munkálsz javára,  
Ha csak egy ember is a jóságodat áldja, 
Úgy nem élsz hiába.” 

Szűcs Gergely  
Már a megalakulásakor tudtam az 
alapítványról, az Aranykalász Tsz-ben 
dolgoztam, és az egyik alapító a 
szövetkezet volt. Szülőként akkor kerül-
tem közelebbi kapcsolatba, illetve akkor 
ismertem meg az alapítvány működését, 
amikor gyermekeim óvodába, iskolába 
kerültek. 2006-tól pedig mint önkor-
mányzati képviselő még többször és még 
közelebbről találkoztam az alapítvány 
jótékony munkájával. A képviselő-
testület az évek során mindig kiemelt 
figyelmet fordított az alapítványra. Szülőként, magán-
emberként is mindig az átlagtól nagyobb érdeklődés-
sel követtem az ott folyó munkát, ezt talán az is bizo-
nyítja, hogy egyébként nem vagyunk egy bálba járó 
család, de az alapítványi bálokon, ha tehettük, mindig 
részt vettünk. Tudom, hogy a településen és a környé-
ken működő vállalkozások is mindig kiemelten kezel-
ték az alapítványt, amikor annak támogatásáról volt 

szó. Ez a támogatás meg is mutatkozott a 
működésben, hiszen ha átlagot veszünk, 
évente több mint egy millió forinttal tá-
mogatta a boldogházi gyermekeket az 
alapítvány, ez ha az elmúlt harminc évet 
vesszük, több mint harmincmillió forint. 
Mindezek ellenére meglepetésként ért a 
felkérés, hogy az új kuratóriumnak le-
gyek tagja, az önkormányzat és az alapít-
vány vezetése közötti kapcsolatot erősít-
ve. Rövid gondolkodás után úgy döntöt-
tem, hogy vállalom, hiszen egy olyan kö-
zösségben részt venni, ahol a gyermeke-

kért, a boldogházi gyermekekért kell tenni, még akkor 
is, ha csak apró lépésekkel tudunk haladni, akkor is jó 
dolog. Bízom benne, hogy folytatni tudjuk azt a tevé-
kenységet, amit elődeink megalapoztak. Bízom abban 
is, hogy a támogatók és a képviselőtestület bizalmát az 
új vezetés is megkapja, hiszen célunk változatlan. 
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"Száz év múlva nem számít majd, hogy mennyi pénz volt a bankszámlánkon, hogy milyen házban éltünk, vagy milyen 
autót vezettünk...De a világ lehet, hogy más lesz, mert fontos voltam egy gyermek életében." 

 (ismeretlen költő)  

 
Tisztelt jászboldogháziak, újságolvasók! 

 
   A zene világnapjának megünneplésére minden év 
október 1-én kerül sor, amit 1975 óta tartanak. Az 
UNESCO Yehudi Menuhin világhírű hegedűművész és 
karmester kezdeményezésére nyilvánította ezt a na-
pot a zene világnapjává. Az egész világon megemlékez-
nek erről az alkalomról. A híres hegedűművész javasol-
ta, hogy rendezzenek sokféle rendezvényt ezen a na-
pon, melynek főszereplője legyen a zene. Muzsikálja-
nak, kórusok énekeljenek utcákon, tereken.  
E napnak egyik célja, a zenei sokszínűség bemutatása, 
bármely zenei műfajról is legyen szó, hogy közelebb 
hozza egymáshoz az embereket és a kultúrákat.  
Énekkarunk a zenei világnap alkalmából október 4-én 
délelőtt a helyi tornateremben az általános iskola alsó 
tagozatos diákjainak rendhagyó énekórát és hangszer-
bemutatót tartott. Szép szüreti dalcsokrot adtunk elő, 
olyan dalokkal, melyeket a gyermekek is ismertek, és 
együtt énekeltünk. A Megy a gőzös, megy a gőzös Ka-
nizsára dallamaira a gyermekek nagy örömére vona-
toztunk, majd  külön az osztályok egy-egy dallal kö-
szönték meg, hogy ott voltunk velük. 
   Ezt követően Kövér István, az énekkar jelenlegi szak-
mai vezetője a saját hangszergyűjteményéből tartott 
bemutatót, és szólaltatta meg a hangszereket. Külön-
böző hangzású (pikoló, prím, tenor, basszus, bőgő) 
citera, gitár, hegedű, mandolin, pánsíp, tárogató, kö-
csögduda, furulya, harmonika mellett olyan hangsze-
reket hozott és mutatott be, amelyeket mi felnőttek 
sem nagyon ismertünk. Például bongó-dob, kézi-dob, 
nádduda, madár furulya, körte muzsika, kanalas mu-
zsika, okarina és még sokféle hangszer. 

Nagy élmény volt a gyermekeknek és nekünk, felnőt-
teknek is nemcsak a médiában látni, hanem fizikailag 
megfogni, megszólaltatni ezeket a hangszereket. 
   Az elmúlt évben Mikulás ünnepség keretén belül az 
iskola első osztályos kisdiákjainak kedveskedtünk dala-
inkkal és hangszerbemutatóval. Idén tavasszal pedig 
húsvéti és tavaszi dalcsokorral készültünk az alsó tago-
zatos gyermekeknek. 
   A hangszerek bemutatása során felmerült az a kér-

dés, hogy mi a zene, mi a népzene? Ezen nemcsak a 
gyermekek, hanem mi, felnőttek is elgondolkodtunk, 
hiszen ebben a rohanó világban mit is jelent számukra 
és a felnőttek számára a zene, népzene fogalma?  
Sokat gondolkodtam, de igazából nem is lehet megfo-
galmazni, talán csak úgy, hogy a ritmus, a dallam és a 
harmónia szép kombinációjának összecsengése, amely 
kellemes a fülünknek, ami elsősorban a torkunkban a 
hangszálunkból fakad, és a hangszerek segítségével 
érzelmeket, indulatokat kelt, és gondolatokat ébreszt. 
A fülünknek az is zene, ha a tücsök ciripel, az ütemes 
zakatolás, a nádas zizegése, a szél susogása, madár 
csiripelése stb. A zene alkotóeleme a ritmus, tempó, 
hang, dallam, hangerő, hangszín. A zene kifejezi azt, 
amire a szavak nem képesek, egy örökség, amelyet 
ápolni és továbbadni kell a jövő generációknak. Útmu-
tató a múltba, amely elvezet a jelenbe. Kodály Zoltánt 
idézve: „Nem lehet egészen boldog ember, akinek nem 
öröm a zene! Erre az örömre azonban tanítani kell az 
emberiséget, mert magától nem jut el odáig.” A nép-
zene azokat a dalokat öleli fel, amelyeket az emberek 
ma is énekelnek. 
Nem ismerünk egyetlen kultúrát sem, amelyben ne 
zenéltek, énekeltek volna valamilyen formában az em-
berek. Az ének minden körülmények között vigaszt, 
gyógyulást, közösségi erőt közvetít. Segíthet legyőzni a 
hétköznapok nehézségeit, helyreállítani a testi és lelki 
egyensúlyunkat. 
A mai kor gazdag kulturálódási lehetőségei (rádió, te-
levízió, internet, stb.) háttérbe szorították a régen oly 
gyakori összejöveteleket. Kiment a divatból a családi, 
baráti körben történő, sokszor zenével egybekötött 
közös éneklés is. Legtöbben a zenélést, az éneklést 
inkább profiknak engedik át. Emiatt a hangos éneklés 
manapság némi bátorságot követel. 
Legtöbb ember elbátortalanodik, ha saját énekhangját 
kell hallatnia, pedig a közös éneklés során teljesen át-
adhatjuk magunkat az éneklés örömének. Az ilyen 
éneklés során gyakoriak a mélyen átélt közösségi érzé-
sek. Minél több odaadással tudunk énekelni, minél 
inkább szívből jön az ének, annál erősebb hatása van a 
nagyközönség számára, még akkor is, ha nem profi 
szinten sikerül egy-egy dalcsokrot előadni, vagy eset-
leg a legnagyobb igyekezetünk ellenére valami miatt 
egy kis hiba csúszik az előadás színvonalába, hiszen 
amatőr, nem profi énekesek vagyunk. Saját magunk és 
a nagyközönség szórakoztatására énekelünk. Még a 
profi énekeseknél is előfordulhatnak hibák.  Más zárt 
teremben, és más szabadban énekelni.  
   Énekkarunk elsődleges feladata: Képességfejlesztés a 
zene segítségével, helyi, vidéki népi, nemzetiségi, kul-
turális és népzenei hagyományok, értékek feltárása és 
ápolása, megmentése, továbbadása, kiemelkedő sze-
repet biztosítva a magyar zenei értékeknek. Énekkari 
és zenei találkozókon, konferenciákon, fesztiválokon, 

Énekkari hírek 

Az új kuratórium tagjainak kívánok nagyon sok erőt, kitartást, és sok-sok gyermekekért tett, és gyermekekkel 
együtt töltött boldog évet!  
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fellépéseken, kiállításokon való részvétel. Nemzetközi 
kapcsolatok tovább építése, ápolása, kapcsolattartás a 
testvértelepülésekkel, más szervekkel, civil szerveze-
tekkel, önkormányzatokkal, helyi lakossággal. 
Jászboldogháza kulturális életében történő tevékeny 
részvétel, a település hírnevének öregbítése, hazai és 
külföldi településeken történő fellépésekkel. Fiatal 
tehetségek zenei ismeretek átadásával való támogatá-
sa, minél több fiatal bevonása a közösségi életbe. 

   Énekkarunk tagjai október 9-én a Szolnoki Mosoly 
Szigete Alapítvány által meghirdetett jótékonysági 
APOSTOL koncerten vettek részt. A bevételt a Szolnoki 
Hetényi Géza Kórházban 2023. július 1. napján meg-
alakult Gyermek- és Ifjúságpszichiátriai Osztály javára 
fordítják, ezzel is hozzájárulva a beteg gyermekek mi-
előbbi gyógyulási feltételeinek biztosításához. 
 

*** 
Tisztelettel köszönjük a lakosoknak, akik a személyi 
jövedelemadójuk 1 %- ával hozzájárultak egyesületünk 
céljainak megvalósításához. 
 
Énekkarunk szeretettel várja az énekelni szerető höl-
gyeket, urakat, fiatalokat, hogy minél hatékonyabban 
működhessünk. 
„ Az ének szebbé teszi az életet, az éneklő másokét 
is.”   (Kodály Zoltán)   
Ezzel az idézettel kívánok a lakosságnak, minden ked-
ves újságolvasónak erőt, egészséget. 

FALUSZÉPÍTŐK HÍREI 

A nyár folyamán festéket vásároltunk, és befestettük a 
COOP ABC előtti padokat, a régi központi iskolai em-
lékhely, ismert nevén a Fajtakísérleti előtti padot, a 
Vezér utcai utcatáblát, melyet az Önkormányzat előtte 
felújított. Frissen lett festve a Lehel utcai 
Jászboldogháza virágos utcája tábla, melynek a tetejét 
a nyáron zsindellyel fedte be Darók István asztalos, és 
ezen a helyen a régi, kopott dézsa is ki lett cserélve, jól 
mutat benne az évelő cserje. A dézsát Eszes Zoltán és 
Eszes Zoltánné, az Obsitos Védelem Kft. tulajdonosai 
ajánlották fel, és ezenkívül még három dézsát a falu-
ban. A Lehel utcában a Mária szobor - mely a Települé-
si Értéktár része – mellett lévő padokat is befestettük, 

és friss festést kapott az utcatábla is. A falu központjá-
ban lévő sokat megélt, több mint 100 éves eperfa előt-
ti emléktábla is friss színt kapott, és a tábla szövege is 
újra lett írva. Az eperfa szintén része a Települési Ér-
téktárnak. A vasút túloldalán is találtunk teendőt. A 
Bocskai utcai korlátot szépítettük meg, és a 
Jászboldogháza szép utcája táblát is újrafestettük. A 
vasútállomásról sem feledkeztünk meg, új köntöst ka-
pott a peronon lévő négy pad, és a területen lévő öt 
fémhulladék-gyűjtőt is lefestettük. Folyamatosan van 
festeni való, ahogy az idő és az anyagi forrás engedi, 
folytatjuk. Emellett a közterületek gondozását is rend-
szeresen, szívvel-lélekkel végezzük egész éven át.  

A következő évben is örömmel és nagy tisztelettel vennénk, ha úgy döntenek,  
hogy támogatják a Csillavirág Énekkar Egyesület tevékenységét. 

 
Adószámunk: 18742208-1-16 

Bankszámlaszámunk: 69500194-11047162 
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Árvízi megemlékezés 
Fontosnak érezzük a község történetének megőrzését. 
Egyesületünk ötlete, kezdeményezése alapján az 
Aranykalász Tsz által valósult meg az Árvízi emlékhely 
2017-ben, mely emlékhely a Települési Értéktár része. 
Az 1963-as árvíz 60. évfordulója alkalmából a csónak-
nál rövid beszéddel emlékezett Szűcs Gergely, a képvi-
selő-testület tagja, és mondta el gondolatait Koczáné 
dr. Fehérváry Mária polgármester asszony a Tápiói 
búcsú napján, szeptember 09-én. Az ünnepséget a 
Csillagvirág Énekkar alkalomhoz illő dalcsokra gazdagí-
totta, és a faluszépítőknek az emlékhelynél elhelye-
zett, a nemzet színeivel beültetett virágtartója tette 
még szebbé, még hangulatosabbá. A továbbiakban 
szeretnénk az 1963-as árvízi mentésben használt csó-
nak köré virágágyást kialakítani és jelképesen kék, a 
vizet jelképező virággal beültetni.  

Jól működő kamerarendszer 
településünkön 

Ismét egy példa arra, milyen hasznos dolog a kamera-
rendszer településünkön. 
Néhány jókedvű fiatal önfeledt szórakozásának ered-
ményeként a templom és a COOP ABC előtt két virág-
gal teli ládának csak a hűlt helye maradt az egyik au-
gusztusi reggelen. A kamera szeme mindent lát, így 
gyorsan kiderült ki vitte el a virágos ládákat. Sajnos 
nincs mindenhol kamera, a nyár folyamán más közte-
rületen is észrevettük, hogy hiányoznak a muskátlik. Ez 
nagyon szomorú! 

Egyesületünk tagjai nagyon sokat tesznek a település 
köztereinek szépítése, rendben tartása, virágosítása 
érdekében (Például ültetés, locsolás, kapálás, festés 
stb. Igyekszünk a kulturális életben is tevékenyen részt 
venni: tervezés, szervezés, megvalósítás.) tesszük 
mindezt önzetlenül, szabadidőnk ráfordításával, abból 
a kevés pénzből, ami például virág vagy festék vásárlá-

sára rendelkezésre áll, társadalmi munkában, fizetsé-
get nem várva érte. Köszönjük mindazoknak, akik ezt 
értékelik, tiszteletben tartják igyekezetünket, és ve-
lünk együtt vigyázzák a teremtett értékeket, melyet a 
lakosság kedvére, megelégedésére hozunk létre, és 
szeretnénk, ha sokáig örömére lenne 
mindannyiunknak. 

Önzetlen tenni akarás 
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BOLDOGBT 

A fórum szervezését minden évben más-más település 
vállalja fel. A Covid, illetve halálesetek miatt két év 
sajnos kimaradt. Idén a Jászjákóhalmáról Elszármazot-
tak Baráti Társasága (JÁKÓB) szeptember 30-ára hívta 
össze a különböző baráti szervezeteket. Besenyi Ven-
dellel és férjemmel képviseltük a BOLDOGBT-t. A fó-
rumnak a közelmúltban pályázati pénzből nagyon szé-
pen felújított Öregiskola adott méltó helyet. (Csak zá-
rójelben jegyzem meg, milyen jó lenne a mi iskolánk-
nak is egy ilyen felújítás!) 

  Magyar Aliz, a JÁKÓB elnöke, házigazda, nyitotta meg 
a tanácskozást. Ismertette, hogy sajnos csak 7 jászsági 
szervezet képviseltette magát a rendezvényen. Két 
szervezet vezetője is elhunyt, pótlásuk gondot jelent, 
az élők is elidősödnek, kevés a fiatal. Három szervezet 
működése szünetel, vagy megszűnés előtt áll. 
  A vendégeket dr. Forgács István, Jászjákóhalma alpol-
gármestere köszöntötte, aki a település történetéről 
és mindennapjairól adott egy kis tájékoztatást, és 

egész nap együtt volt velünk. A társaságok vezetői 
szóltak az elmúlt három év főbb eredményeiről és a 
jövő évi tervekről. Kiemelten a megjelent kiadványok-
ról, új hagyományokról, a létszám alakulásáról, továb-
bi célokról. Egymást is megleptük kiadványainkkal, 
melyből hasznos tapasztalatokra tudunk szert tenni. 
   Egyesületünk 20 éves munkájáról készült képes ösz-
szefoglalóból minden jelenlévő szervezetnek 1-1 pél-
dányt ajándékoztam. A Boldogházi Hírek 1-1 példányá-
val kívántam tájékoztatást adni falunk mindennapi 
életéről. Bemutattam 2020 után megjelent kiadványa-
inkat is. Egyesületünk a jászfényszarusi FÉBE baráti 
társaság után a második legnagyobb létszámmal büsz-
kélkedhet, hozzátéve, hogy a legfiatalabb település, és 
a falu lakosságszáma sem magas. 
   A tanácskozást büfé ebéd követte, a JÁKÓB helyi tag-
jai finom pálinkával és házi süteményekkel is kedves-
kedtek. Ezt követően mindenkinek jólesett egy telepü-
lés központjában megtervezett séta. Megnéztünk sok 
emléktáblát, elhangzott, hogy a Jászságban az egy la-

Jászsági Baráti Társaságok XVII. Fóruma Jászjákóhalmán 

 Szűcs Gergelyné 
Faluvédő és Szépítő Egyesület elnöke 

Köszönet az adó 1% -ért! 
 
 Tisztelettel köszönjük mindazoknak, akik adójuk 1 %-át a Faluvédő és Szépítő Egyesület részére ajánlották fel. 
Ez évben a NAV 193 700 forintot utalt a Faluvédő és Szépítő Egyesület számlájára. Mivel egyesületünk kevés 
anyagi forrással rendelkezik, az adó 1 %-a segít abban, hogy minden évben tudjunk venni virágot faluszépítés 
céljából, legyen pénz festékre, hiszen a fából készült köztéri tárgyak, padok, virágládák, utcatáblák az időjárás-
nak kitéve rendszeres karbantartást igényelnek. Ezenkívül az adó 1 %-ának segítségével juthat pénz egyéb célok, 
elképzelések megvalósítására.   

Ünnepeljünk együtt! 
 

A Faluvédő és Szépítő Egyesület programjai közül ki-
emelkedő jelentőségű községünk karácsonyi ünnepsé-
gének megszervezése, mely ünnepség Jászboldogháza 
Települési Értéktárának része, és megrendezése egye-
sületünk nevéhez fűződik. 2010 decemberében első 
alkalommal valósítottuk meg a falu karácsonyát a 
Szent Vendel tér csodaszép kertjében.  Néhány éve 
kolbásztöltő versennyel egészült ki a karácsonyváró 
ünnepség más helyszínen. Idén szeretnénk a régi kará-
csonyok hangulatát visszahozni, ismét a Szent Vendel 
téren otthont adni a rendezvénynek, melyre tisztelet-
tel és szeretettel várjuk a község lakosságát és minden 
kedves érdeklődőt december 17 én, advent harmadik 
vasárnapján. Szeretettel várjuk a helyi ügyes kezű kéz-
műveseket is a karácsonyi vásárba, ahol bemutathat-
ják és árusíthatják egyedi alkotásaikat. Szívet-lelket 
melengető műsorral készülünk, és a megvendégelés 
sem marad el. Ez alkalommal is szeretnénk feldíszíteni 
a falu karácsonyfáját, melyhez szívesen fogadunk fel-
ajánlást. Sok fenyőágra lesz szükség, hiszen a falu ad-
venti koszorúját és az ABC előtti diszkaput is szeret-

nénk fenyővel gazdagon díszíteni. A Betlehemhez is 
szükséges fenyőág, amely advent harmadik vasárnap-
jától lesz látható a templomkertben.  
Ünnepeljünk együtt, készüljünk az év legszebb ünnepé-
re, a karácsonyra, s legyünk részesei a közösen eltöl-
tött délután és est örömteli élményének, az ünnepvá-
rás varázsának. 
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Tóth Antalné Bayer Anna (1938-2023) 

Veliczkyné Koncsik Ilona 

kosra jutó emléktáblák számá-
ban Jászjákóhalma vezet. Lehe-
tőségünk volt megnézni híres 
mesterségek – asztalosok és 
cipészek – kiállítását és a Laki 
Ida képtárat. Jákóhalmán sok 
asztalos és cipész dolgozott, na-
gyon szép és sok értékes anyag 
került bemutatásra. Aki arra jár, 
érdemes megnézni ezt az állan-
dó kiállítást. Megnéztük az új, 
átadás előtt álló két csoportos, 
nagyon szép és korszerű bölcső-
dét, a csobogót, a Tulipános em-
lékművet. 
Búcsúzóul kedves ajándékcso-
magot kaptunk jákóhalmi ter-
mékekkel.  
   Megköszöntük a házigazdák-
nak, hogy szép, emlékezetes 
programon vehettünk részt. Bí-
zunk benne, hogy jövőre újra 
találkozunk.  

 CIVIL SZERVEZETEK 

   A tisztelet hangján keresem a szavakat, 
amik nehezen jönnek elő, hogy szeretet-
tel írjak egy olyan emberről, aki mindig 
mindenkihez kedvesen szólt, akinek fon-
tos volt a családja, a tanítványai. Bayer 
Anna ilyen ember volt.  
1938. január 6-án Budapest XXII. kerüle-
tében, Budafokon született. Szülei kétke-
zi munkások voltak, apukája ács, anyuká-
ja gyári dolgozó. Nagy szeretetben nőtt 
fel, testvére nem született. Általános is-
kolába Budafokra járt, majd a XII. kerületi 
Zirzen Janka Tanítóképzőben végzett.  
1956-ban, mint pályakezdő, Jászboldog-
házára került. Mindig alsó osztályban 
tanított. Nagyon szerette a gyerekeket, 
és a tanítványok is szerették és tisztelték 
Őt. Az iskola melletti kis épületben lakott. Nagyon 
szeretett olvasni. Tanítás mellett a könyvtárosi mun-
kát is ellátta mind a tanácsházi Községi Könyvtár-
ban, mind az iskolai könyvtárban. Énekelni is szere-
tett, így a különböző rendezvényekre az ének és 
tánc programok betanítása is az Ő feladata volt. Ze-
nei tehetségét édesapjától örökölte, aki a Budafoki 
Fúvós Zenekarban játszott, dob, cintányér, harmoni-
ka és szájharmonika hangszereken.  
   Boldogházán ismerkedett meg Tóth Antallal, és 
házasságkötésük után 1960-ban költöztek vissza 
Budafokra a szülői házba. Egy évet Budafokon a 
gyógypedagógiai iskolában tanított, majd a Baross 
Gábor telepi iskolában. Utolsó munkahelye a Bartók 
Béla úti iskola volt, innen ment nyugdíjba 1993-ban. 
Lánya, Katalin óvónő Budafokon. Neki egy lánya, egy 

fia és egy unokája van. Fia, Antal, 
szintén pedagógus végzettségű, de 
a Nemzeti Filharmónikusok Kórusá-
nak menedzsere. Innen szintén egy 
lány és egy fiú unokája született. 
A nagy családi házban sokáig együtt 
élt több generáció. Férjével együtt 
sokat foglalkoztak az unokákkal, 
gondozták a kertet, összetartották a 
családot. Több gonddal, betegség-
gel megküzdöttek. Férje egy szeren-
csétlen baleset következtében 
2016-ban elhunyt.  
   Mindketten tagjai voltak a 
BOLDOGBT Egyesületnek. Nagy sze-
retettel emlékeztek a boldogházi 
rokonokra, barátokra.  

2023. szeptember 23-án Budapesten aludt el örök-
re. Sírja a budafoki temetőben található. 

„Jó oktató, aki virgács nélkül oktat! 
Választott, hű barát, ki sohase zaklat, 
de kész a hívásra, s mindig ad, ha adhat.” 

/Babits Mihály/ 

Kedves tanító nénink nyugodj békében, emlé-
kedet megőrizzük. 

Veliczkyné Koncsik Ilona 
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Hírek a tűzoltók életéből 
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Utolsó jelentkezésünk óta a Polgárőrség tagjainak ide-
je sok munkával telt, de azért közben egy kis kikapcso-
lódással is részt vettünk a község közbiztonságának 
megóvásában.  
Hetente egy-két alkalommal, különböző ócskavas fel-
vásárlókat, csatorna szerelők és egyéb ürüggyel beté-
vedt házalókat sikerül figyelmeztetni és távozásra kér-
ni, mivel községünkben ez a tevékenység nincs megen-
gedve. 

Az elmúlt időszak is mozgalmas volt a polgárőrök szá-
mára. Jászboldogháza belterületén történt baleset 
helyszínét biztosítottuk, ezzel is segítve a rendőrség 
munkáját. Elpusztult mezőgazdasági gép telephelyre 
vontatásában pedig forgalomirányítást láttunk el. 
Szeptemberrel elkezdődött az iskola, és polgárőreink 
ismét szolgálatot teljesítenek reggelente az iskola és 
óvoda környékén, ezzel is biztosítva gyermekeink biz-
tonságos közlekedését. 

A közelmúltban több tűzeset is történt a térségünk-
ben. A vadásztársaság vadászati eszközeinek egy része 
égett el egy avar - gyeptűzben, és egy tanya területére 
is ki kellett vonulnunk. 

Az őszi időszakban különösen fontos a tűzgyújtási sza-
bályok betartása. Az „égetés nap” szerdán és pénte-
ken 8-18 óra között van, a szabályokat és az időpontot 
pontosan be kell tartani, mert ha bejelentés érkezik a 
112-es számon, bírság következhet. Figyeljünk oda 
egymásra, legyünk emberségesek, és gondoljuk át, 
hogy az égetés a legjobb megoldás? Komposztáljunk, 
amit lehet inkább. 
Megyei ellenőrzést kaptunk, ahol mindent rendben 
találtak. Köszönet a bajtársaimnak a segítségért. 
Jászberényben minősítő gyakorlatot tartanak a közel-
jövőben, ahol a viharkárok elhárítására készítenek fel 
bennünket. November 4-én Szolnokon tűzoltó szakmai 
napot tartanak. Ez egy nagyszerű lehetőség a tűzoltók 
számára, hogy megosszák tapasztalataikat, tanuljanak 

egymástól, és tovább fejlesszék képességeiket. 
Közeleg a halottak napja, amikor gyertyagyújtással 
emlékezünk meg elhunyt szeretteinkről. Kérjük, legye-
nek óvatosak a gyertyák használatakor, hogy elkerül-
jék a tüzeket. A gyertyagyújtás bár szép és megnyugta-
tó tevékenység, nem szabad elfelejtenünk, hogy biz-
tonsági óvintézkedéseket kell betartanunk. Íme né-
hány tipp a biztonságos gyertyagyújtáshoz: 
• Soha ne hagyjuk őrizetlenül a gyertyát.HYPERLINK 

"https://candles.org/fire-safety-candles/" Mindig 
legyen valaki a közelben, aki figyeli a lángot. 

• Ne gyújtsunk gyertyát olyan helyen, ahol könnyen 
tüzet okozhat.HYPERLINK "https://candles.org/fire-
safety-candles/" Tartsuk távol a gyertyát minden 
olyan anyagtól, amely könnyen meggyulladhat, 
mint például függönyök, ágyneműk, szőnyegek, 
könyvek, papírok, éghető díszek stb. 

• Tartsuk a gyertyákat gyermekek és háziállatok elől 
elérhetetlen helyen.HYPERLINK "https://
candles.org/fire-safety-candles/" A kíváncsi kezek 
vagy mancsok könnyen balesetet okozhatnak. 

• Vágjuk le a kanócot.HYPERLINK "https://
www.erieinsurance.com/blog/candle-fire-safety-
tips" Hosszú vagy görbült kanóc egyenetlen égést, 
csöpögést vagy lángolást okozhat. 

• Használjunk hőálló gyertyatartót.HYPERLINK 
"https://candles.org/fire-safety-candles/" A tartó-
nak stabilnak kell lennie, és képesnek kell lennie az 
olvadt viasz befogadására. 

• Ne égessük a gyertyát túl sokáig.HYPERLINK 
"https://candles.org/fire-safety-candles/" Általános 
szabályként a gyertyát nem szabad négy óránál to-
vább égetni, és legalább két órát hagyni kell hűlni 
újragyújtás előtt. 

• Soha ne használjunk gyertyát éjszakai fényként 
vagy ha elaludhatunk.HYPERLINK "https://
candles.org/fire-safety-candles/" A gyertya lángja 
könnyen tüzet okozhat alvás közben. 

 
Ezeknek a tippeknek a betartásával biztonságosan 
élvezhetjük a gyertyák nyújtotta hangulatot és me-
legséget. Vigyázzunk magunkra, vigyázzunk egymás-
ra! 

 
„Istennek dicsőség, egymásnak segítség!” 

Készítette: 
Szendrei Péter 

Polgárőrség hírei 
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Programajánló 
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Az autómentes nap alkalmával kerékpártúrát szer-
veztünk a falu lakosságának, ahol szép számmal 
megjelentek a kerékpározni vágyók. Az úti cél a 
Tápió-híd megtekintése volt. Útközben a Baranyi-
tanyán Velkei Csaba és kedves családja lepett meg 
bennünket friss meleg kakaóval és hideg tejjel. Ezút-
tal is köszönjük nekik a figyelmességüket. A túra vé-
gére, igaz hogy ránk sötétedett, de a polgárőr helyi-
ségben egy beszélgetéssel és zsíros kenyér partival 
zártuk a csoportos „szolgálatot.” 
További új egyesületi tagok is érkeztek hozzánk. 
Szeretnénk minden tagunknak megköszönni önzet-
len, családjától elvett idejét, amit szolgálatban tölt 
el. 
 

Szőllősiné Koncsik Barbara 

Ficzere József 
elnök 

Épp hogy búcsút vettünk a nyártól, már az ősz fele is 
eltelt. A szabadtéri programok, szüreti mulatságok 
után egyre inkább a megnyugvásé, befelé fordulásé a 
főszerep, hiszen a karácsony is rohamosan közeledik. 
De mielőtt még teljesen magával ragadna minket az 
ünnepi készülődés, néhány könnyedebb programot 
ajánlanék kikapcsolódás gyanánt.  

Ha van lehetőségünk egy távolabbi úticél megláto-
gatására, Székesfehérvár egész napos vagy akár hétvé-
gés élményeket tartogat számunkra. Nem csak a híres 
Bory-várat érdemes megtekinteni - ha már megtesz-
szük ezt a hosszú utat, mindenképp nézzük meg a 
szeptember 16. és január 14. között látogatható Mun-
kácsy-kiállítást a Szent István Múzeumban.  A 77 alko-
tást Pákh Imre magángyűjteményéből válogatták, 
mely jelenleg a legnagyobb magánkézben lévő Mun-
kácsy-kollekció a világon. A múzeumban egyéb idősza-
kos kiállítások is várják az érdeklődőket, és a Múzeu-
mok Őszi Fesztiváljának keretében érdekes előadáso-
kat is meghallgathatunk.  

(Bővebb információ: https://szikm.hu/
esemenyek/munkacsy_szekesfehervaron_%E2%80%

93_valogatas_pakh_imre_magangyujtemenyebol-2189).    
Az idén 20 éves Dumaszínház társulatának 

tagja, Kőhalmi Zoltán Az eltitkolt igazság című önálló 
estjével örvendezteti meg a humorra éhes közönséget 
Jászberényben. A Karinthy-gyűrűs és Humorfesztivál-
győztes volt építészmérnök nagy elismerésnek örvend 
a stand-up comedy műfaj kedvelőinek körében. 
(Jegyek kaphatóak: https://www.jegy.hu/program/az-

elt itkolt - igazsag-kohalmi-zoltan-onal lo-est je-
153193/1051504). 

A magyar könnyűzene és főleg a retró dalla-
mok rajongói bizonyára örömmel fogadják majd no-
vember 18-án a Neoton zenekart Szolnokon a Városi 
Sportcsarnokban. A nyolcvanas évek egyik legnépsze-
rűbb együttesét a „magyar Abba”-ként is emlegetik. 
Slágereik generációkon átívelnek, minden házibuliban 
felcsendül legalább néhány nótájuk.  

 
Az est házigazdája Dj Dominique lesz. 

 (Jegyek kaphatóak: https://jegyekitt.jegy.hu/
program/neoton-nagykoncert-hazigazda-dj-

dominique-147297/974989).   

Fotó: szol24.hu 
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Nagy Albert  
Jászkapitány 

HÍREK 

� A kiskun kapitány beiktatása egy év kihagyása 
után, szeptember 1-én megtörtént Helvécián. Jászbe-
rényből egy kis busszal mentünk a beiktatási ünnep-
ségre. A beiktatási ceremónia része volt a 29-dik Hel-
véciai Szüreti Mulatság nyitó ünnepségének. A beik-
tatáson a hagyományoknak megfelelően részt vettek 
a korábbi  jász-, nagykun, kiskun kapitányok és felesé-
geik. A rendezvényen a szanki Varga Ferenc adta át a 
tisztséget dr. Mák Kornélnak. A beiktatást Mészáros 
Márta, a Kiskunfélegyházi Kiskun  Múzeum igazgatója 
vezényelte le. A Kiskun Önkormányzatok Szövetsége 
a múlt év őszi ülésén döntött az új kiskun kapitány 
személyéről. Helvécia polgármestere, Balogh Károly 
ajánlására dr. Mák Kornélt, a Bács Kiskun Vármegyei 
Közgyűlés alelnökét választották meg. Az avatási ün-
nepségen méltatták dr. Mák Kornél példaértékű szak-
mai életútját, kiemelve, hogy a vármegye minden 
településén ismerik, sokat tett már eddig is az itt élő-
kért. A hit, a család, a békesség és a tisztelet jegyében 
dolgozik mindenkor. A beiktatási ceremónián el-
mondta a kapitányi esküt, és átvette a kapitányi kel-
lékeket: a pecsétet, a mentét, a süveget, a kapitányi 
medált és a szablyát. Beszédében hangsúlyozta, azért 
vállalta e megtisztelő tisztséget, mert a Kiskun Szö-
vetségben olyan csapat dolgozik, akik valóban tenni 
akarnak a kun hagyományok ápolásáért, megőrzésé-
ért. Célja, hogy folytassa elődje, Varga Ferenc munká-
ját, hogy minél több magyar megismerje, kik is valójá-
ban a kunok. A korábbi emeritus - tiszteletbeli - kapi-
tányok maradnak, a jövőben is éltetik a kun hagyo-
mányokat, erősítik a kun identitást. A kun kapitányo-
kat három évre választják, de ezt a tisztséget Varga 
Ferenc négy évig töltötte be a járványhelyzet miatt. A 
ceremónia befejeztével Szank polgármestere, Varga 
Ferencné adta át a kiskun zászlót Balogh Károlynak, 
Helvécia polgármesterének, aki rákötötte az avatási 
szalagot. A zászlót a kapitány regnálása alatt Helvécia 
nagyközség őrzi. Az új kapitány beiktatása után be-
szélgetések, majd vacsorázás következett, és  22 óra 
után érkeztünk meg Jászberénybe.  

�   A Redemptio című folyóirat megjelenésének 30. 
évfordulóját ünnepeltük szeptember 7-én a Jász Mú-
zeumban. Az évfordulós ünnepségen megjelentek a 
lap szerkesztői, terjesztői és támogatói, valamint a 
jászkapitányok. Elöljáróban Hortiné dr. Bathó Edit 
köszöntötte a megjelenteket, elmondta, hogy öt-
évenként megemlékeznek az újság megjelenéséről.  
Azt is ritkaságnak nevezte, hogy egy helytörténeti lap 
30 évig meg tud maradni. Rövid köszöntője után adta 
át a szót Ván Jenő jászkun főkapitánynak, aki szintén 
a hármas kerület településeinek az összekapcsolódá-
sát emelte ki köszöntőjében. Ezután Farkas Ferenc, a 
Jászsági Önkormányzatok Szövetségének elnöke kö-

szöntötte a megjelenteket, kiemelte a jászkunok leg-
jelentősebb  állomását, az önmegváltást, amely az 
önbecsülését is adta, és most is adja az itt élőknek. A 
jász önkormányzatok azért szerveződtek közösségbe, 
hogy együtt még jobb eredményeket érjenek el. Külö-
nösen fontosnak tartja a jászokról és a kunokról szóló 
honismereti lap, a Redemptio újság támogatását.  A 
Honismereti Szövetség elnöke dr. Debreceni-Droppán 
Béla is elfogadta a meghívást a rendezvényre, aki a 
lap 25-dik évfordulóján is jelen volt. Elmondta, hogy a 
honismereti lap az ismeretterjesztés mellett publiká-
lási lehetőséget is ad a helytörténeti kutatók számá-
ra. A hagyományokat nemcsak ápolni kell, hanem 
átadni az utókornak, mert ez ebben a formában is 
megtörténik. Reményét fejezte ki, hogy ez a lap még 
sokáig a honismereti munka zászlóshajója marad.  
Ezután Papp Izabella előadása következett, mely a 
megalakulásától napjainkig mutatta be a Redemptio 
című lapot. Az újság megjelentetése Hortiné dr. 
Bathó Edit és Moharai György döntése alapján jelent 
meg 1994 karácsonyára. A lap kiadását a Jász Múze-
um Alapítvány vállalta magára. A lap felelős szerkesz-
tője 1996-ig Moharai György volt, majd nyolc éven át 
Kiss Erika, akitől Hortiné dr. Bathó Edit 2006-ban vet-
te át, és még most is Ő szerkeszti. A lap kezdetben 12 
oldalon jelent meg fekete-fehér nyomtatással, majd 
16, később 24, ma pedig már 32 oldalon jelenik meg, 
2006 óta már színes nyomtatásban. A lapban írnak 
történészek, néprajzkutatók, nyelvészek, levéltáros-
ok, szociológusok és újságírók is rendszeresen. A for-
málódó, gyakran megújuló belső tartalom jól szolgál-
ja a Jászkunság szellemi örökségének megőrzését, a 
múlt és jelen eseményeinek bemutatását. A 
Redemptio folyóirat az elmúlt harminc év alatt a jász 
és a kun összefogás szép példája, maradandó értéké-
vé vált, fejezte be előadását Papp Izabella. Az előadás 
után Pénzes Tivadar tekerőlantos népzenész adott 
műsort, majd Hortiné dr. Bathó Edit a megjelent szer-
zőknek, a terjesztésben segédkezőknek, támogatók-
nak megköszönte a munkájukat, és egy-egy oklevéllel 
jutalmazta meg a segítőket.  Az ünnepi megemléke-
zés egy ebéddel zárult.  

�  Tudatom  a kedves Boldogházi Hírek olvasóival, 
hogy Hortiné dr. Bathó Edit Jász Múzeum igazgatói 
mandátuma szeptember 28-án lejárt. Nem pályázott 
újra, mivel már a nyugdíjas kort elérte, sőt meg is ha-
ladta. Békés, boldog nyugdíjas éveket kívánok neki.  
Szeptember 29-től Gulyás András Zoltán régész látja 
el a Jász Múzeum igazgatói teendőit. Mandátuma 
2028. szeptember 28-ig szól. Munkájához sok sikert 
kívánok! 
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Az ősz első jeles eseménye, amin a bölcsődések is 
részt vehettek, az a Mihály-napi mulatság volt. Ahogy 
az előző években, így most is a játszótéren került meg-
rendezésre. Ez a vidám program az óvodások zenés-
táncos előadásával kezdődött, majd zsíros kenyér par-
tival folytatódott. A gyerekek kedvükre válogathattak 
az egészséges és finom zöldségekkel díszített zsíros 
kenyerekből gyümölcsökből, innivalókból. A délután 
további részeként az óvodások izgalmas versenyén 
szurkolhattak a legkisebbek is. Majd ezt követően min-
denki szabadon játszhatott. A gyerekek és a szülők is 
jól érezték magukat ezen az élményekkel teli mozgal-
mas délutánon.  

 Ezúton is szeretnénk megköszönni a szülőknek, a 
konyha dolgozóinak és az Óvodai Szülői Szervezet tag-
jainak a felajánlásokat és a sok segítséget! 
 Az időseket köszönthettük az óvodánkban 2023. 10. 
03-án az idősek világnapja alkalmából. A bölcsődések-
kel közösen festett képeslappal leptük meg a kedves 
vendégeket. 
 Az Állatok Világnapja projekthét alkalmával próbáltuk 
minél többféle állattal megismertetni a gyerekeket. 
Állatos meséket olvastunk, vetítettünk. Képeket néze-
gettünk. Állatos dalokat hallgattunk, énekeltünk, bá-
boztunk nekik. A szabadban figyeltük a madarakat, 
bogarakat. Festettünk, színeztünk állatos képeket. Sze-
retnénk éreztetni a kisgyermekekkel, hogy milyen fon-
tos az állatok védelme és szeretete. 
  Az Ősz kincsei és az Egészséghét projektheteket az 
óvodához igazodva próbáljuk megtartani, ezzel is erő-
sítve a kisgyermekek egészségtudatos nevelését. Fon-
tosnak tartjuk, hogy a természet szeretetét megtanít-
suk a legfiatalabb korosztálynak is. Mindannyiunk örö-
mére nagyon kellemes időben volt részünk az őszi hó-
napokban, és sokat lehettünk kint a szabadlevegőn. 
 A Tök jó délelőttre készülődünk. Tökfaragó verseny 
lesz, ahol tökkirályt választunk, majd tökből készült 
finomságokat kóstolhatunk meg a gyerekekkel. 
 Végezetül az őszi programsorozatot a Márton-napi 
projekthéttel zárjuk. 
 Mindenkinek jó egészséget és kellemes napokat kívá-
nok! 

 Szijártó Edina 

ŐSZI BESZÁMOLÓ A BÖLCSŐDÉBŐL 

BÖLCSŐDEI HÍREK  

Óvodai eseményeink 

Festés 

Mihály-nap 

Játék 

ÉV ELEJI ESEMÉNYEK AZ ÓVODÁBAN 
Idén szeptember 16. és 22. között lett megrendezve az Európai Mo-
bilitási Hét, amelynek célja, a környezetbarát és fenntartható közle-
kedés népszerűsítése. Európa legnagyobb közlekedési, környezet-
védelmi kampánya évről évre egyre népszerűbb Magyarországon. A 
kampány egy összeurópai kezdeményezés része, amely kifejezetten 
az észszerű közlekedés gazdaságnövelő hatásaira helyezi a hang-
súlyt. Községünkben másodjára rendezték meg az autómentes na-
pot, amelyhez óvodánk is csatlakozott.  Erre a hétre be voltak ter-
vezve a Biztonságos Óvodához kapcsolódó témakörök is. A héten 
belül megrendezésre került az autómentes világnap.   Ezen a napon, 
aki csak tehette kerékpárral vagy gyalogosan érkezett az intézmény-
be. A helyi önkormányzat a nagycsoportos korú gyermekeknek ke-
rékpáros ügyességi versenyt szervezett a játszótéren, ahova minden 

Autómentes nap 
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gyermek kerékpárral érkezett. A vetélkedő után a 
KRESZ szabályaival kapcsolatos előadást is meghallgat-
hattak a gyerekek, voltak játékos feladatok. Rajzpályá-
zatban is sikeresen részt vett az intézményünk. 
Óvodánkban minden évben megemlékezünk Benedek 
Elek, nagy mesemondónk születésnapjáról, ami a ma-
gyar népmese napja. 
A felgyorsult, rohanó világunkban egyre kisebb a tere 
az igazi, tiszta forrásból származó, élőszóval elmesélt 
népmesének. Mi, óvodapedagógusok, mégis nap mint 
nap arra törekszünk, hogy visszaforgassuk az idő kere-
két, és a csoportokba varázsoljuk azt, ahol nincs más, 
csak a mese teremtő ereje. Az együttlét, a mesehallga-
tás a gyermekek számára olyan varázslat, amely fej-
leszti képzelőerejüket, szókincsüket, elrepíti őket a 
fantázia birodalmába. 
 Második nagy megmozdulás az intézményünkben 
szeptember 29-én volt a Mihály-napi rendezvényünk.  
Amely már hagyományosan a játszótéren került meg-
rendezésre. A szeptemberi jeles napok közül kiemelke-
dik Szent Mihály napja. E napot a gazdasági év fordu-
lójaként tartották számon az állattartók, és a Szent 
György-napkor legelőre hajtott állatokat ilyenkor haj-
tották vissza. A pásztorok elszámoltatásának, szegőd-
tetésének időpontja volt. A juhászokat Mihály-naptól 
Mihály-napig fogadták fel, így ez a nap volt számukra a 
legnagyobb ünnep, s mulatságokat, bálokat rendeztek. 
A cselédfogadás ideje is Szent Mihály napja volt.   

A csoportok kedves kis műsora után, már igazán meg-
éheztek megszomjaztak a gyerekek, és addigra már a 
szülők elkészítették a zsíros kenyeret sok-sok zöldség-
gel, és kínálták teával, gyümölccsel a gyerekeket, fel-
nőtteket.  Ezután sorversenyek következtek, ügyességi 
feladatokat kellett minél gyorsabban teljesíteni. Kö-
szönjük szépen a felajánlásokat a kedves szülőknek, és 
a szervezésben való közreműködést az Óvodai Szülői 
Szervezetnek. Igazán jó hangulatú délutánt töltöttünk 
együtt! 

Október 1-én az idősek világnapja alkalmából a nagy-
csoportosaink műsorral készültek, és vendégül látták 

azokat a segítőkész, lelkes szépkorúakat, akik tudásuk-
kal, munkájukkal időről időre színesítik ovisaink életét. 
Október 4-én volt az állatok világnapja, melyet minden 
évben megünneplünk, és kiemelt figyelmet fordítunk 
rá. A nagycsoport ellátogatott Koós Zoltánékhoz, ahol 
a gyerekek megismerkedhettek különféle házi szár-
nyassal, azok tulajdonságával, hasznukkal, életmódjuk-
kal. Köszönjük szépen Koós Zoltánéknak, hogy ilyen 
szeretetteljes fogadtatásban volt részük az óvodása-
inknak. A héten még ellátogatott a nagycsoport Porte-
lekre, az Alpaka farmra. Köszönjük az Önkormányzat-
nak a rendelkezésünkre bocsátott buszokat.  A gyere-
kek akácfalevéllel etethették az alpakákat, és a pici 
alpakákat meg is simogathatták. Láthattak a gyerekek 
gyöngytyúkokat, nyuszikat, emukat, libákat. A végén 
pedig a nagy előkertben játszhattak, csúszdázhattak, 
homokozhattak.  Élményszerző sétánk során még ellá-
togattunk Koncsik Tamásékhoz, ahol nagy szeretettel 
Ildi néni mesélt az állatok tulajdonságairól, hasznossá-
gukról.  A  gyerekeknek  nagyon tetszettek a kis bocik. 

Hálásan köszönjük a szép és tartalmas délelőttöt. Fon-
tosnak tartjuk, hogy a gyermekeket az állatok védel-
mére és szeretetére neveljük. 
Óvodánkban ismét megrendezésre kerül az ősz kincsei 
projekthét, amely két hetet fog felölelni.  Ráhangolód-
tunk előtte mesékkel, versekkel, mondókákkal, beszél-
getéssel, vizuális tevékenységgel. Élményszerző sétá-
ink során gyűjtöttünk sok-sok termést, amelyből bar-
kácsolunk a gyerekekkel. Az Egészséghéten eljött hoz-
zánk a védőnő, és színesítette előadásával a délelőt-
tünket. A kiskertünkből kiszedtük a sárgarépát a gye-
rekekkel. A konyhás nénik jóvoltából nyers és párolt 
zöldségeket, sült tököt kóstolhattak a gyerekek. A szü-
lőknek, gyerekeknek, lehetőségük van arra, hogy kü-
lönböző töklámpásokat készítsenek otthon, amit utá-
na az óvodában kiállítunk, és kiválasztjuk a „Tök Ki-
rályt/ Királynőt”, majd közösen elhelyezzük a kifara-
gott tököket. Kitesszük az óvodakerítés oszlopaira és 
az ablakpárkányra a töklámpásokat. Így az egész falu 
sötétedéskor már megcsodálhatja a csodaszép és ötle-
tes kivilágított alkotásokat. 

 

MESEVÁR ÓVODA ÉS BÖLCSŐDE  

Idősek világnapja 

Alpaka farm 

Baranyi Béláné  
intézményvezető 

Mihály-nap 
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Iskolai események 
Tanévnyitó ünnepség 
2023. szeptember elsején a Mátyás Király Általános 
Iskolába is becsengettek. 
Reggel megannyi álmos tekintettel találkozhattunk, 
melyek a nap folyamán kisimultak. 
Délelőtt 10 órakor gyűltünk össze iskolánk tornater-
mében, ahová a nyolcadikos diákok kísérték be a kissè 
megszeppent első osztályos tanulóinkat. 
A legkisebbek versekkel és egy szép dallal mutatkoztak 
be. 
Ezt követően Tajti Nóra 8. osztályos tanuló köszöntöt-
te az első osztályt, majd a végzős nebulók átadták az 
ajándékot. 
A színjátszó csoport egy kedves őszi dallal készült a 
napra, majd Tóth Pál igazgató úr ünnepélyesen meg-
nyitotta az új tanévet. 
Mindenkinek sikeres szorgalmi időszakot kívánunk! 

________ 

2023.IX. 15-én és 18-án „ Szomszédolás” című fest-
mény- és képkiállításon vett részt a 6. osztály hon-és 
népismeret, és a 8. osztály állampolgári ismeretek órá-
kon, melyet a BOLDOGBT és Velkeiné Pócz Ilona festő-
művész szervezett és nyitott meg. Jászboldogházáról 
és a szomszédos Jánoshidáról is vannak alkotások 
amatőr festők munkáiból. A kiállított képeknek a helyi 
Polgármesteri Hivatal házasságkötő terme ad otthont. 
A tárlatvezetésben segítségünkre volt Koczáné dr. 
Fehérváry Mária polgármester asszony, melyet ezúton 
is szeretnénk megköszönni.  

 Muhariné Szőke Bernadett 
 

V. Jászsági Bűnmegelőzési és Drogprevenciós 
verseny 
Jászárokszálláson gyönyörű környezetben, a helyi 
strandon került megrendezésre a 21 iskolát érintő el-
méleti verseny. 
12 állomáson kellett tudásukról számot adniuk tanuló-
inknak, akik a verseny végén a 6. helyen zárták a na-
pot. 
Csapattagok: Erdei Alex, Fekete Milán, Tóth Lili 8. osz-
tályos tanulók 
 

A népmese napja 
Szeptember 30-án, Benedek Elek születésnapján ünne-

peljük a magyar népmese napját. Ezen a napon min-
den népmesét szerető gyerek és felnőtt megkülönböz-
tetett tisztelettel fordul mind a magyar, mind más né-
pek meséi felé. 
Iskolánkban a felső tagozatos diákok körében is ked-
velt program a népmese napja/hete. 

5-6.osztályban a következő feladatokkal színesítettük 
a magyarórákat: rajzfilmslágerek felismerése, kereszt-
rejtvények megoldása, népmese alapján totó kitöltése, 
meseillusztráció alkotása, óriás színezők, kenyérlepény 
kóstolás. 7.osztályban Benedek Elek életrajzi videója 
alapján kellett kiselőadást tartani, 8. osztályban pedig 
a kreativitás került előtérbe, ahol is a gyerekek egy-
egy lapbookot készítettek. 
Egy közös játékra is invitáltuk tanulóinkat, melyben 
egy totó kitöltése volt a feladat.  
Alsó tagozatos tanulóink egy ismert népmesét néztek 
meg A só címmel, amihez kapcsolódóan interaktív fel-
adatokat oldottak meg.  
  
XXIX. Vörösmarty Kupa 
Iskolánk első alkalommal vett részt az Újszászon meg-
rendezett labdarúgó kupán, amit az új műfüves pálya 
avató ünnepsége kapcsán rendeztek meg. 
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A rendezvényen 8 csapat képviseltette magát, két 4–
es csoportban játszották a mérkőzéseket. 
Az első két mérkőzés eredménye 5:0, a másodiké 7:0 
volt. Csapatunk nagyszerű játékkal csoportelsőként 
jutott tovább, 12-0-ás gólaránnyal. Az elődöntőben 
sajnos vereséget szenvedtünk, így a 3-4. helyért kezd-
tük az utolsó mérkőzést. 
Nagy melegben és hosszú nap után az utolsó mérkő-
zésen erősebbnek bizonyult az ellenfél, így a versenyt 
a középmezőnyben, a 4. helyen zártuk. 
Gratulálunk a csapat tagjainak: 
Tóth Lili, Ludányi Barnabás, Tóth Balázs, Sárközi 
Dominik, Mukri Zalán, Fekete Milán, Tajti Dávid, Erdei 
Alex   Dani Vid Károly  
Európai Diáksport Nap 
Az előző évek hagyományaihoz hűen idén is megren-
deztük az Európai Diáksport Napján, helyi sportos 
programunkat, 2023.09.28-án. 
Tanulóink  - kicsik és nagyok - teljesítették az idei 
2023 méteres távot, majd kis pihenést követően, alsó 
és felső évfolyamokon külön, kötélhúzó verseny kö-
vetkezett. 
Az alsó évfolyamos osztályok fergeteges hangulatban 
szurkoltak egymásnak, az egyenlő erőviszonyokat 
szem előtt tartva, kiegészültek néhány felsős gyerek-
kel is. 
A felsősök, az osztályviadalokon kívül egyénileg ösz-
szeállított csapattokkal viaskodtak egymással. 
A kötélhúzás után a műfüves pályán labdarúgás zaj-
lott, vegyes csapatokkal, a kicsik a bitumen pályára 
festett ügyességi feladatokkal játszottak.  

Dani Vid Károly 
 

Rendhagyó énekóra 
Október 4-én újra iskolánkba látogatott a helyi Csil-
lagvirág kórus, hogy az alsósoknak egy rendhagyó 
énekórát tartson. A szép őszi dalcsokor eléneklése 
után egy kis játékra hívták a gyerekeket. A Megy a 
gőzös kezdetű dallal egy kis vonatozásra buzdítottak 
bennünket, ami nagyon tetszett a gyerekeknek. A 
vidám hangulatú játék után az alsós osztályok 1-1 őszi 
dallal köszönték meg ezt a hangulatos énekórát. Vé-
gül különféle hangszerekkel ismerkedhettek a tanu-
lók. Jászberényből Kövér István mutatta be hangszer-
gyűjteményének néhány darabját, mesélt róluk, és 1-
1 dallamot el is játszott rajtuk. Kis csapatával ők kísé-
rik hangszeren a kórust. 
Köszönjük ezt a tartalmas és nagyon hangulatos 
együtt töltött órát!  

Koncsikné Orczi Andrea 
 

Világ gyalogló (HÓ)nap 
A Magyar Szabadidősport Szövetség október 1-31. 
között ismét megrendezte a Világ Gyalogló (HÓ)Nap 
nemzetközi hátterű országos eseménysorozatát. 
Az esemény célja: felhívni a figyelmet a gyaloglás 
egészségmegőrző hatására. 
Ehhez az eseménysorozathoz kapcsolódva tettük meg 
idén is kis gyalogló túránkat a településen és környé-
kén. 
2023. október 4-én, kihasználva a szép őszi időt, az 
iskola apraja-nagyja elindult, és teljesítette a távot. 
Útközben megtekintettük a tájházat, az árvízi védeke-
zésnek emléket állító csónakot, majd a településen 
körbe haladva a lőtérdomb felé vettük az irányt. A 
dombhoz érve közös csoportképet készítettünk, és a 
gyerekek kipróbálhatták a street workout park szereit 
is.  Dani Vid Károly 

ISKOLAI HÍREK 
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Mesemondó verseny 
Jászdózsa 
2023. 10. 04-én rendezték meg a VIII. Mesemondó 
versenyt Jászdózsán a jászsági általános iskolások alsó 
tagozata részére. Iskolánkból a második osztályos Per-
laki Izabella és a negyedik osztályos Durucz Máté je-
lentkezett a versenyre. Nagyon szép környezetben a 
jászdózsai könyvtárban került megrendezésre. Megér-
kezésünk után megtudtuk, hogy nem kevesebb, mint 
30 kisdiák jelentkezett az eseményre. 15 fő a 2-3. osz-
tályból és 15 fő a 4. osztályosok közük. Az eseményt a 
köszöntések, zsűri bemutatását követően, Erdei Gábor 
artikulációs vicces, de nagyon hasznos nyelvgyakorlat-
tal próbálta a látható feszültséget csökkenteni. A szü-
netben a szervezők csodás lakodalmas rendezvényre 
invitáltak meg minden résztvevőt, ahol lehetett tán-
colni, humoros kiesős játékot játszani, memória játék-
kal ismerkedni egymással, és a végén - a lakodalmak-
hoz hűen - egy kis eszem-iszommal is megvendégelték 
a versenyzőket. Gyönyörű, humorosabbnál humoro-
sabb meséket hallgathattunk meg szépséges népvise-
leti ruhában és a lányok részéről hozzáillő hajfonatok-
ban. Érdemes volt iskolánknak benevezni, hiszen 
Perkali Izabella elhozta a másodikosok közül a II. he-
lyezést a Három kívánság című meseelőadásával. 
Durucz Máté az Öt tojás című népmesével igaz csak 
emléklapban részesült, de a korosztályában induló 15 
tanuló között megállta a helyét. A jók között mindig 
vannak legjobbak. Igazán élménydús délelőttöt tölt-
hettünk el. Nagyszerű ötlet volt Erdei Gábortól, hogy 
aki igényt tartott rá, a végén mindenkinek adott is öt-
letet, instrukciót, amellyel a jövőben még szebben és 
eredményesen vehet részt hasonló eseményeken.   

Duruczné Makó Ildikó 

 
Állatvédelmi verseny - vetélkedő 
Az állatok világnapja alkalmából október 4-én került 
megrendezésre az I. Jászsági Állatvédelmi verseny. A 
Jászberényi Állat-és Növénykert adott helyet a vetél-
kedőnek. A Jászság általános iskoláiból érkező csapa-
tok a felelős állattartás és az állatismeret témakö-
rében tehették próbára a tudásukat. A mi iskolánkat 
Erdei Alex, Fekete Milán és Tóth Lili képviselte. 

 Csinger Rozália 
 

Mezei futóverseny 
Jászberény 
Idén ősszel is meg-
rendezték Jászbe-
rényben a Diákolim-
pia keretén belül - 
10.12-re - kiírt terü-
leti mezei futóver-
senyt, ahol iskolánk 
13 fővel képviseltet-
te magát. 
A versenyen több 
településről és sok 
jászberényi iskolából 
érkeztek gyerekek, 
így egy-egy korcso-
portban 40-50 fős 
mezőny állt rajthoz. 
Tanulóink hatalmas küzdéssel, teljestették a távot, a 
népes mezőnyben. 
Versenyzőink: 

I. korcsoport, egyéni: 
Jenei Áron I. hely 
II. korcsoport, egyéni: 
Kiss Varga Martin 
III. korcsoport, egyéni: 
Baranyi Nilla II. hely (megyei döntőbe jutott) 
III. korcsoport, csapat: 
Berkó Viktória, Gajdos Márta, Oláh Kamilla,  
Szász Holli, Racskó Viktória V. hely 
V. korcsoport, csapat: Erdei Alex, Lajkó Soma,  
Tajti Dávid, Tóth Ákos, Sárközi Dominik VI. hely 

Gratulálunk!  Dani Vid Károly 
 

Fergeteg parti - őszi bál 
A nyolcadikosok szervezésében, 10.14-én rendeztük 
meg fergeteg partinkat. 
Az osztályok rekordszámú közönség előtt adták elő 
táncaikat. 
Először a nyolcadikos fiúk tánca adta meg az alaphan-
got, majd következtek az alsósok.  
Meglepetés énekkel kedveskedtek a közönségnek a 
harmadikos angol szakkörösök Mesi néni vezetésével, 
majd a nyolcadikos lányok bemutatója következett. 
A hajós élet rejtelmeibe vezettek minket az ötödikesek 
Peti tanár bácsi irányításával, őket követték Móni néni 
mulatozós hatodikosai. 
A hetedikesek hip-hop mixe következett, majd zárás-
ként a nyolcadikosok közös tánca adta meg a végső 
hangulatot.  
Köszönjük az osztályok segítőinek a felkészítést! 
A táncok után a nyolcadikos gyerekek vezetésével 
ügyességi játékokat játszhattak a kisebbek. 
17 órától következett a tombola sorsolás, amit min-
denki izgalommal várt. 
Gyors teremrendezés után, 18 órától kezdődött a vár-
va várt diszkó, egészen este 9 óráig. 
A hangulat magáért beszélt. 
Köszönjük mindenkinek a szervezésben nyújtott segít-
ségét, felajánlásait!  

 Dani Vid Károly 

ISKOLAI  HÍREK 

összeállította: Tóthné Simon Aranka 

Baranyi Nilla  és Jenei Áron  
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Bemutatjuk községünk fiataljait 

Anyukám Mizsei Tamásné 
(lánykori neve: Kiss Melinda), 
édesapám Mizsei Tamás. 
Anyukám abonyi, apukám pe-
dig jászboldogházi származású. 
Szüleim Jászboldogházán kezd-
tek el építkezni a ’80-as évek 
végén, majd itt telepedtek le, 
és azóta is itt élnek. 1990. 
március 20-án láttam meg a 
napv i lá go t  Szo l no ko n. 
Jászboldogházán nőttem fel, 
idejártam óvodába és általá-
nos iskolába. Az általános isko-
la utána a szolnoki Gépipari 
Közlekedési Szakközép- és 
Szakiskola, Jend-rassik György 
Tagintézményébe, informati-
kai tagozatra jártam, majd itt szereztem meg az érett-
ségimet és technikusi végzettségemet. 2009-től 2012-
ig a Darók és Társa Kft.-nél dolgoztam. Nagyon sok 
tapasztalatot szereztem különböző szakmákból pálya-
kezdőként. Az ügyvezetőtől, Darók Sanyitól rengeteg 
dolgot tanultam, amit a nagybetűs életben tudok hasz-
nosítani.  A mai napig jó szívvel gondolok vissza erre a 
három évre. Mindig is szerettem a változatos dolgokat, 
nem tudtam magam elképzelni egy monoton irodai 
pozícióban. Ezért is döntöttem úgy, hogy tanulmánya-
imnak hátat fordítva teljesen más irányban próbálok 
szerencsét, így lettem fuvarozó vállalkozó. Szeretem 
ezt csinálni, több mint 10 éve ebben dolgozom. A fuva-
rok nagyon változatosak, többségében belföldi fuvaro-
kat vállalok, de néha a közeli országokba (Románia, 
Szlovákia, Lengyelország) is szoktam menni. Nincsenek 
egyforma napok, amit én egyáltalán nem bánok. Az 
árufuvarozás mellett vállalok autószállítást és költözte-
téseket is.  
Barátnőmmel, Durucz Andreával, aki szintén boldoghá-
zi származású, több mint 5 éve ismertük meg egymást, 
és azóta egy párt alkotunk. Andika is a helyi óvodába 
és általános iskolába járt. Tanulmányait a Liska József 
Erősáramú Szakközépiskola- és Gimnázium közbizton-

sági tagozatán folytatta. A sike-
res érettségi után, felvételt 
nyert a Budapesti Gazdasági 
Egyetem gazdálkodási és me-
nedzsment szakára. Az egyetem 
elvégzése után Aszódon dolgo-
zott könyvelési osztályon egy 
nemzetközi cégnél, a Richard 
Fritz Kft.-nél. Haza költözött 
Pestről Boldogházára. A renge-
teg ingázás miatt munkahelyet 
váltani kényszerült. Azóta Szol-
nokon dolgozik a Varrógép Kft.-
nél mint pénzügy-számviteli 
ügyintéző, mellette több OKJ-s 
iskolát elvégzett, jelenleg vállal-
kozási mérlegképes könyvelő-
nek tanul.  

A szabadidő beosztása nálunk eléggé bonyolult, mun-
kámból kifolyólag a napjaimat körülbelül 2-3 napra 
tudom előre, valamikor hétvégén is vannak fuvarok, 
így eléggé nehezen lehet tervezni. Minden kis szabad-
időnket próbáljuk maximálisan kihasználni. Szeretünk 
a természetben kirándulni, rendszeresen járunk a kör-
nyező strandokra, sok kulturális programon veszünk 
részt, és hétvégenként rendszeresen biciklizünk a kör-
nyező településekre. Barátainkkal is rendszeresen 
szervezünk közös programokat, mint például horgá-
szós hétvége, koncertekre szoktunk menni, vagy csak 
összeülünk egy közös beszélgetés erejéig. Szeretünk 
kertészkedni, közel 25 gyümölcsfánk van, veteményes-
sel és szőlőlugasokkal tarkítva.  
4 éve belekezdtünk a néhai Nyitrai Jóska bácsi-féle ház 
teljes belső felújításába. Tavaly december 24-én köl-
tözhettünk be álmaink otthonába. A családunk, bará-
taink és a szomszédaink segítsége nélkül ez nem jöhe-
tett volna össze. Innen is nagyon szépen köszönjük 
mindenkinek!  
Boldogháza nagyon fontos számunkra, itt nőttünk fel 
mind a ketten, idekötnek a „gyökereink” – családjaink 
és barátaink nagy része. Itt képzeljük el a jövőnket 
együtt családként.  

Mizsei Máté 

Andi és Máté 

Rigó András vagyok, 1979-ben születtem, s 
Jászboldogházán nevelkedtem, szüleim a mai napig is 
itt élnek. Viszonylag korán elkezdtem kitekingetni a 
falu határain túlra. A jászboldogházi általános iskolát 
elvégezve, tanulmányaimat a szegedi Radnóti Miklós 
Kísérleti Gimnázium kémia tagozatán folytattam. Dip-
lomámat a Kossuth Lajos Tudományegyetem (mai 
Debreceni Egyetem) biológia- környezettan tanári sza-
kán kaptam. A továbbtanulási irányom kiválasztásában 
nagy hatással voltak rám általános iskolás osztályfőnö-
köm Szabóné Gecse Anikó és későbbi egyetemi taná-
rom dr. Sümegi Pál útmutatásai. A tanítás szeretetét, 

módszertanom jelentős részét édesanyámnak köszön-
hetem, s a jászberényi Lehel Vezér Gimnáziumban ka-
matoztatom. Mindhármuknak nagy-nagy hálával tar-
tozom! (Az igazsághoz hozzá tartozik, hogy édesanyám 
először engem, majd testvéremet, Mártát is szerette 
volna lebeszélni a tanári pályáról, de hát a lázadó ifjak 
nem mindig fogadnak szót!) 

Az iskolai munka mellett, felnőttoktatásban a szakács 
szakmunkás bizonyítványt is megszereztem, így a csa-
ládi konyha vezetésével is megbirkózok. Hobbiból tor-
tákat készítek, s a ház bútorait is igyekszem saját kezű-

Rigó András 

HÍREK 
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leg elkészíteni, ennek kapcsán szívesen elsajátítanám 
még az asztalos, illetve a kárpitos mesterséget is.  

A munkám miatt jelenleg Jászberényben élek, egy kis 
kertes házban nevelgetjük feleségemmel, Csillával 
négy gyermekünket. Legidősebb fiam, Máté már isko-
lás, 2. osztályba jár. Öccse, Zalán és húga, Nóri még 
óvodások, s a legkisebb Flóra még most tanulja a má-
szás fortélyait.  

Szüleim és feleségem édesanyja is Boldogházán él, így 
ha csak kis időközökre, de a család gyakran visszaláto-
gat e kedves kis faluba. 

Hol is kezdjem? Az  év vége felé közeledve, ahogy beköszönt a hideg, már alig várom, 
hogy megrendezésre kerüljön a Falukarácsony. Számomra ez a legkedvesebb program, 
ahová szívesen kimegyek a központba a barátaimmal. Minden évben színes műsorokkal 
várja a vendégeket kicsiktől az idősebb korosztályig, amit talán a fiatalabbak élveznek, 
az  a kolbásztöltő verseny, ami remek hangulatot áraszt. De menjünk kicsit a nyár felé 
is. Az elmúlt években megrendezésre került a kultúrházban egy "disco" hangulatú party 
sorozat, ami nagyon sok fiatalt mozdított meg. A Motoros találkozóra minden évben 
kimegyek már egészen kicsi korom óta, nagyon szeretem, rég nem látott ismerősökkel 
találkozhatok. A családomnak köszönhetően ez hagyománnyá vált, és tatám (Bajor Zol-
tán) miatt a strandos múltjának köszönhetően még akkor is meglátogatták, amikor már 
nem dolgozott.  Ez egy jótékonysági program, ami különböző helyi szervezeteket támo-
gat a befolyt bevételből. A következő esemény, amin részt szoktam venni, az a falunap. 
Már reggeltől elkezdődnek a programok, mint például a főzőversenyek.  
Véleményem szerint a fiatalok számára sokkal több szórakozási lehetőséget kéne szervezni, mint például koncer-
teket/bulikat, ezeket  szabdtérre vagy a kultúrházba lehetne megszervezni. Tematikus bulikkal könnyebben fel 
lehetne pezsdíteni a fiatalok közösségi életét. 

  

FIATALOK VÁLASZOLNAK... 

Bálint Krisztián vagyok, több mint 11 éve élek Jászboldogházán  a családommal. A faluszé-
pítők tagjaként sok programban részt veszek én is és a testvérem, Dominik is. A kará-
csonyvárás idején szeretek segíteni a tea osztásnál az adventi vasárnapokon. Nagyon jó-
nak tartom ezt a programsorozatot. A karácsony számomra meghitt, örömteli, az összetar-
tozást szimbolizálja, és itt a falu közössége is egy összetartó közösség. A falu által szerve-
zett programokat színesítik az iskolai és az óvodai programok is, amiben régen mint isko-
lás sokat részt vettem. Nagyon sokszínű és érdekes programok vannak. Itt mindenki meg-
találja a korának megfelelőt. Legyen az pici, aki a Mikulásnak örül, vagy éppen "vad" mo-
toros, aki a motoros találkozón túráztatja a vasparipát. De  akár az időseknek és az elszár-
mazottaknak is vannak programok, ahol kicsit kikapcsolódhatnak, és emlékeket idézhet-
nek fel. Én úgy érzem, a falu nem is falu, inkább egy nagy család sok családtaggal. Mert 
mind figyelünk egymásra, segítünk egymásnak. Mindenki megtalálja itt azt, ami érdekli, 
legyen az program vagy csak egy kis séta vagy strandolás. Számomra ettől több nem is 
kell. Itt jól érzem magam. Itt vagyok otthon. 

 

Községi rendezvényeink a hagyományokat követve évek óta színesítik településünk életét.Községi rendezvényeink a hagyományokat követve évek óta színesítik településünk életét.Községi rendezvényeink a hagyományokat követve évek óta színesítik településünk életét.Községi rendezvényeink a hagyományokat követve évek óta színesítik településünk életét.    

Ezúttal arról kérdeztük a fiatalokat, milyennek találták az elmúlt egy év Ezúttal arról kérdeztük a fiatalokat, milyennek találták az elmúlt egy év Ezúttal arról kérdeztük a fiatalokat, milyennek találták az elmúlt egy év Ezúttal arról kérdeztük a fiatalokat, milyennek találták az elmúlt egy év ---- decembertıl novemberig decembertıl novemberig decembertıl novemberig decembertıl novemberig    

tartó idıszakának tartó idıszakának tartó idıszakának tartó idıszakának ---- községi rendezvényeit, és arra kértük a válaszadókat, ötleteikkel, gondolataikkal községi rendezvényeit, és arra kértük a válaszadókat, ötleteikkel, gondolataikkal községi rendezvényeit, és arra kértük a válaszadókat, ötleteikkel, gondolataikkal községi rendezvényeit, és arra kértük a válaszadókat, ötleteikkel, gondolataikkal    

segítsék a következı évi programok szervezését!segítsék a következı évi programok szervezését!segítsék a következı évi programok szervezését!segítsék a következı évi programok szervezését!    

Rigó András és családja 

Bálint Krisztián 

Miklós Anna 
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SZERKESZTŐSÉGI KÖZLEMÉNY 
Rendszeres és alkalmi szerzőink figyelmébe ajánljuk, hogy a következő lapszámunkhoz  

 a kéziratokat és a fotókat  
2023. november 27-ig kérjük eljuttatni a szerkesztőkhöz. 

A beküldött írások változtatásának jogát -terjedelmi okokból-  a szerkesztőség fenntartja. 
E-mail: boldoghazihirek@gmail.com 

Kedves Olvasóink!  
Velünk történt…  rovatunkba várjuk azokat a közlendőket, amelyeket másokkal is  

szívesen megosztanának.  Az írások leadásának határidejét minden lapszámban közöljük. 

Az elmúlt évben is több rendezvényre ellátogattunk a férjemmel és a gyermekeinkkel 
a faluban. A játszótér gyermeknapi műsorát legalább annyira élveztük, mint a kicsik. A 
Boldogházi Strand napján is mindenki megtalálhatta a neki tetsző programot. A gyere-
keknek és a szülőknek egyaránt kikapcsolódást jelent egymással találkozni ezeken a 
rendezvényeken. Nagy örömmel tölt el, hogy az Önkormányzat évről évre egyre széle-
sebb programskálával igyekszik kielégíteni a falubeliek szórakozási igényeit, minden 
életkorban. Például a bringás reggeli is remek kezdeményezés. Fontosnak tartom az 
egészséges életmódra való figyelemfelhívást, ehhez kapcsolódóan el tudnék képzelni 
egy sportnapot, amelyre környékbeli edzőket, oktatókat hívhatnának meg különböző 
mozgásformák, edzésfajták bemutatására, amelyek még nem érhetőek el a települé-
sünkön. Egyre több edzés érhető el online, így a távolság sem jelenthet már akadályt, 
ha élőben megtetszene egy új sportolási lehetőség, és szeretnénk belekezdeni. 
Amin esetleg kicsit változtatnék, az az adventi ünnepség, melyen korábban fellépő-
ként is volt lehetőségem részt venni, és azt tapasztaltam, meghittebb és ünnepélye-
sebb volt a rendezvény hangulata, amikor kültéri helyszínen bonyolították le. Vala-

mint a kolbásztöltő verseny egyidejű megrendezése kicsit leszűkítette a karácsonyi vásárba és a műsorra látoga-
tók számára biztosított területet.  

Szőllősiné Koncsik Barbara 

HÍREK 

Személy szerint nagyon örülök neki, hogy ilyen sok színes programmal büszkélkedhet 
kicsiny falunk. Minden évszakban van legalább egy olyan rendezvény, amire szívesen 
elmegyünk a gyermekeinkkel. Mivel még kicsik, előnyben részesítjük a kifejezetten gye-
rekeknek szánt rendezvényeket, de előfordult már, hogy a felnőtt korosztálynak szer-
vezett koncertet is nagy érdeklődéssel nézték. Az elmúlt egy évben szinte minden falu-
beli programon jelen tudtunk lenni, ahonnan nagyon jó élményekkel távoztunk. 
Télen az adventi készülődés keretén belül 4 vasárnapon vettünk részt, amin a legjob-
ban a Mikulásváró koncert tetszett. Ezt nagyon élvezték a gyerekek, táncoltak, énekel-
tek. A Falukarácsony is maradandó élményt nyújtott, ahol Dorina kislányom fellépett 
az ovisokkal, majd verset mondott. Sajnos itt a kolbásztöltő versenyen már nem tud-
tunk maradni, de örökre a szívünkbe zártuk ezt a napot. Tavasszal a gyerekeknek a foci-
pályán rendezett húsvéti tojáskeresés is remekül alakult a hideg ellenére is, majd az azt 
követő koncert és nyuszi simogatás is örömmel töltött el minket. Ezt követően a Ha-
gyományok hétvégéje keretén belül a 0. napon vehettünk részt a gyerekek egyik nagy 
kedvence, az Alma zenekar koncertjén, ami a strandon volt megrendezve.  A Civil szer-
vezetek napja és boldogházi gyermeknap is szuper volt a játszótéren, itt ismét felléptek 
a gyerekek, majd utána egy kellemes délutánt töltöttünk el. Nyáron A boldogházi 
strand napja is hasonlóan telt, mint a gyermeknap: fellépés, légvár, rengeteg élmény.  
A tájháznál rendezett Államalapítás és új kenyér ünnepe is remek volt, a népi játszótér kifejezetten tetszett, ahol 
a gyerekek kipróbálhatták, hogy milyen játékaik voltak a dédszüleiknek. 
Amit még talán el tudok képzelni újdonságnak, és ezeket akár már meglévő programok részeként, vagy akár egy 
új Családi nap formájában is meg lehetne valósítani, azok az ügyességi versenyek. Itt az indulók lehetnek gyer-
mek-szülő, szülő-szülő, házaspárok vagy akár többtagú családi csapatok formájában is meghatározva. Olyan játé-
kokra gondolok, mint például a zsákban futás időre, két induló lábának összekötése után futóverseny, tojás ka-
nálon való szállítása időre, hot dog evő verseny, és hasonló vicces feladatok. Ez szórakoztató lehet mind az indu-
lóknak, mind a nézőknek. 
Összességében úgy gondolom, hogy programokban nincs hiány Jászboldogházán. Minden korosztály megtalál-
hatja a neki megfelelőt, sőt, többet is! Remélem, sokáig marad így, és nagyon sok rendezvényen részt tudunk 
még venni a jövőben. 

Szőrösné Csìk Szandra  
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Boldogházi beszélgetésekBoldogházi beszélgetésekBoldogházi beszélgetésekBoldogházi beszélgetések    
A Budapesten augusztusban megrendezett atlétikai világbajnokság megszervezése nemzetközi  elismerést 
váltott ki. 202 atlétikai szövetség több mint kétezer versenyzője  érkezett hozzánk, hogy a sportok királynőjé-
nek, az atlétikának 49 számában versenyezzenek.  
 Szakemberek szerint a versenyeket segítő önkéntesek munkája felbecsülhetetlen jelentőségű volt, és talán 
büszkélkedhetünk azzal, hogy községünkből Gömöri Gyula is részt vett önkéntesként  ebben a munkában. 
Gyula életében nagyon fontos szerepet tölt be a sport, korábban a boldogházi futballcsapat meghatározó tag-
ja volt, majd pedig játékvezetőként 15 éven keresztül vezetett mérkőzéseket.  

 

Aktív sportmúltad-
dal természetes az 
érdeklődésed a kü-
lönböző sportágak 
iránt, de honnan 
jött az ötlet, hogy 
önkéntesként részt 
vegyél az atlétikai 
világbajnokságon? 
 Az interneten olvas-
tam arról, hogy meg-
hirdették az önkén-
tes programot, és 
várják az  önkéntes 
segítők jelentkezését  
az  atlétikai vb-re. 
Nagy versenyek 
megszervezéséhez 
elengedhetetlen az 
önkéntesek munkája. 
Mivel az atlétikai sportágakat mindig figyelemmel kí-
sértem, számomra  természetes volt, hogy szívesen 
részt vennék  ebben a munkában, ezért döntöttem 
úgy, hogy jelentkezni fogok önkéntesnek. 
Még januárban kitöltöttem az internetre feltöltött je-
lentkezési lapot, majd pedig bemutatkozóként általá-
nos kérdésekre kellett válaszolni online formában. 
A jelentkezésemet elfogadták, megfeleltem, és izga-
lommal vártam a feladatokat. 
Az önkéntes munkához valamilyen szintű angol nyelv-
ismeretre is szükség volt, így intenzív nyelvtanulásba 
kezdtem. 
 
Hogyan állt össze az önkéntesek csapata? 
 Az első közös találkozásunk a BOK Sportcsarnokban 
volt, ahol egy egész napos általános képzésen vettünk 
részt.  Állami és sportvezetők köszöntöttek bennün-
ket, és még  táncos műsorokkal is szórakoztattak a nap 
folyamán. 
Itt ismerhettük meg az  atlétikai vb önkéntes program-
jának vezetőjét, dr. Perényi Szilviát, aki  a Testnevelési 
és Sporttudományi egyetem docense,  korábban válo-
gatott magasugró volt, és már sok sportverseny szer-
vezési feladataiban vett részt. 
Izgalmas dolog volt ez az első találkozás a különböző 
korú és nemű, magyar és külföldről érkezett önkénte-
sekkel. 
62 országból 2500 önkéntes vett részt a világbajnok-
ság szervezésében. 250  külföldi volt közöttünk, akik 
közül többen Magyarországon élnek, mások távoli or-
szágokból érkeztek. Sokan jöttek többek között Né-

metországból, az Egyesült Királyságból, az Egyesült 
Államokból, de volt közöttünk indiai, kenyai, ugandai, 
brazil, indonéziai is, és még sorolhatnám a világ szám-
talan nemzetét. 
Az alsó korhatár 16 év volt, a felső korhatárt nem 
szabták meg. A legidősebb önkéntes Zimbabwéból 
érkezett, és 84 éves volt.  
 
Mondhatom, hogy egy színes kavalkád volt az önkén-
tesek csapata, a narancssárga formaruhánk és a vállalt 
munkánk iránti elköteleződésünk  kötött össze ben-
nünket.             
  
Sajnos a narancssárga formaruha és a hozzáillő kék 
sportcipő szépségét nem tudjuk visszaadni a fekete-
fehér képen, de nagyon jól festesz benne most is! 
Hogyan készültetek fel, mi volt az önkéntesek mun-
kája, mi volt a te konkrét feladatod?   
Ennek a nagy létszámú önkéntes csapatnak több terü-
leten is meg kellett 
felelnie az elvárások-
nak, és lehetőség sze-
rint mindenre megol-
dást kellett találni. Na-
gyon sokféle és sok 
apró részletből álló 
munka várt ránk.  
A felkészülésünk egy 
online tananyagból állt, 
és az ismeretek elsajá-
tításáról egy hónappal 
később adtunk számot 
szintén online formá-
ban. 
 A rendezés 23 terüle-
tén volt szükség az ön-
kéntesek munkájára, 
ebből három területet 
kellett megjelölnünk, 
majd a bemutatkozó 
írásunk alapján hatá-
rozták meg a feladat-
csoportunkat.  
Én a szállítási feladatokat kaptam, amelyhez tartozott 
a sportolók, sportvezetők és médiások kísérete, a ha-
jóállomáson és a parkolóban a VIP-vendégek útbaiga-
zítása, a reptéri  fogadás, és a golfkocsiknál is kellett 
segíteni. Ezenkívül a sportolók akkreditációs kártyájá-
nak az ellenőrzése is a feladatom volt. 
 A világbajnokság 9 napjából 7 napot vállaltam, és dél-
előtti-délutáni váltásban dolgoztam. Ebből 4 nap szál-

HÍREK 

Gömöri Gyula 
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lodai munkám volt, 3 napot pedig a magyar és külföldi 
médiás csoportokkal töltöttem. Négy szállodában, a 
Korona,  Hélia, Novotel és Danubius hotelekben telje-
sítettem a feladatokat, kísértem a versenyzőket a bu-
szokhoz, segítettem őket mindenben. 
Az önkéntesek legfontosabb alapelve az volt, hogy a 
„nem tudom” kifejezést nem ismerjük. Mindenre meg 
kellett találni a megoldást, úgy a versenyek helyszí-
nén, mint a hotelekben, vagy bárhol máshol, bármi-
lyen körülmények között. 
 
Időközben mindannyian megkaptuk a már említett   
Asics márkájú narancssárga formaruhát a cipővel, és 
így közlekedtünk a fővárosban, a tömegközlekedés 
helyett  én a kerékpárommal, amit nagyon élveztem.      
 
A stadiont szakemberek és látogatók is egy csodának 
tartják, Közép-Európa legnagyobb verseny- és edző-
központjaként emlegetik.  A verseny más helyszíné-
ről és az egyéb közösségi terekről is csak pozitív véle-
ményt hallhattunk. 
A Nemzeti Atlétikai Központot a versenyek előtt egy 
úgynevezett „bejáráson” mutatták meg nekünk.      
A stadion 35 ezer fő befogadására alkalmas, monu-
mentális építmény, ultramodern felszereléssel. A pá-
lyaborítás például a legmodernebb a világon.   

Kifejezetten atlétikára tervezték, ahol a többsávos 
futópályák mellett megvan a helye minden atlétikai 
szakágnak, a távol- és magasugrásnak,  a rúdugrásnak, 
a gerelyhajításnak, a kalapácsvetésnek,  és még sorol-
hatnám a különböző atlétikai szakterületeket. 
Mivel a stadion a Duna partján fekszik, a  VIP-
vendégek hajóval is érkezhettek a verseny helyszíné-
re. A stadion mögött volt a bemelegítőpálya, ahová és 
ahonnan golfkocsival vitték a versenyzőket.  
 A stadionpark a körötte lévő zárt terület, ahol a kü-
lönböző közösségi terek kaptak helyet.     Itt egy sport-
eszközökkel felszerelt teret is kiépítettek, ahol a láto-
gatók kipróbálhatták a különböző atlétikai ágakat.  
Az eredményhirdetések szintén ezen a részen zajlot-
tak, más versenyekkel ellentétben itt ennek állandó 
helye volt. A győztes nemzetek himnuszainak elhang-
zása, a zászlófelvonás mind csodálatos volt így közel-
ről, ennek a hangulata magával ragadta az embert. 
 A stadion szurkolói szektorai  a versenyek idején min-
dig megteltek. Mi, önkéntesek külön szektorban szur-
kolhattunk együtt a versenyzőkkel.  

Sokszor csak ámultam, hogy mennyi világsztárral lehe-
tünk itt együtt!    
A versenyek nem csak a stadionban zajlottak, a 
maratonfutás a Hősök teréről startolt, és ide érkeztek 
célba.   Budapest utcáin zajlott a verseny, ahol például 
az Andrássy út két oldalán népes  szurkolótábor gyűlt 
össze, akikkel együtt biztattuk a versenyzőket. Itt az 
átjutás az út egyik oldaláról a másikra 200 méteren-
ként mobil átjárókon történt. 
Itt szurkolhattunk Kokó feleségének, Kovács-Garami 
Katalin maratonfutónak is. 
 Az Erzsébet téren felállított szurkolói zóna különböző 
programokkal, meglepetésekkel várta a látogatókat. 
Itt is volt lehetőség megismerkedni a futás, gyaloglás, 
ugrás és dobás szakágakkal, és ezeknek a mozgásfor-
máknak a kipróbálásával a résztvevők pontokat gyűj-
töttek, amiért aztán ajándékot kaptak.  

Ti hogyan követtétek a versenyeket, és melyik ver-
senyszám volt a legizgalmasabb a számodra? 
A hotelbeli  munkánk közben laptopon néztük a verse-
nyeket, ahol az önkéntes társakkal együtt szurkolhat-
tunk, és ez is egy különleges  helyzet volt. 
Szabadidőnkben pedig a stadionban a már említett, 
sportolókkal közös szektorból biztattuk a versenyző-
ket, ami még nagyobb plusz élményt jelentett. Világhí-
rű sportolókkal ülhettünk itt együtt. Itt ült például Ha-
lász Bence, bronzérmes kalapácsvetőnk, Kozák Luca 
gátfutó, Takács Boglárka 100 méteres síkfutó, itt ült  a 
kedvencem, Jacob Ingebrigtsen, Warholm, a gátfutó 

Nemzeti Atlétikai Központ 

Halász Bence Fotó: index.hu 
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világbajnokság győztese, itt volt a világ leggyorsabb 
futója, az amerikai Noah Lyles és még sok ismert ma-
gyar és külföldi  sportoló. 
Számomra a legizgalmasabb verseny a női rúdugrás 
volt, amit a helyszínen néztem. Nagy küzdelem volt, 
az ausztrál és amerikai rúdugró azonosan teljesített, 
így a verseny  vége nagy ölelés és két aranyérem lett. 

A másik a 4X400-as női váltó volt, amit szintén éles-
ben láthattam. Ez a verseny azért volt izgalmas, mert 
a holland versenyző egy másik számban hatalmas 
bukással kezdte a vb-t, ebben a versenyszámban vi-
szont nagy hátrányból szenzációs futással megnyerte 
a hollandoknak a világbajnokságot. 
Biztosan számtalan emlékezetes sztorid volt a 7 nap 
alatt, mesélj nekünk néhányat! 
A világsztárokkal történt találkozás már maga hatal-
mas élmény volt! 

Régóta követem Jacob Ingebrigtsen  olimpiai, világ- 
és Európa-bajnok norvég közép és hosszútávfutó pá-
lyáját, most a legnagyobb élmény volt, hogy találkoz-
hattam vele.  
Érdekes volt látni a szállodában az amerikai diszkosz-
vető nő győzelmi mámorát is. Nem volt esélyes a győ-
zelemre, de megnyerte a versenyt, és az euforikus 
hangulat ránk is átragadt. 
Az is emlékezetes, amikor egy 
Bahama-szigetekről érkezett 
sportolónak  telefontöltőre 
volt szüksége, és én kísértem 
el vásárolni  a Corvin  Áruház-
ba. 
Youhuu, a racka juh volt a vi-
lágbajnokság kabalafigurája, 
mókamestere, akit három hoz-
záértő amerikai testesített 
meg.  Vele fociztunk, bemele-
gítette, tornáztatta a résztve-
vőket, körülötte mindig nagy hangulat volt, rengete-
get nevettünk vele együtt. 
 

De találkoztam itt  az unokabátyámmal, Gömöri Ist-
vánnal is, aki 50 mentős munkáját koordinálta a  vi-
lágbajnokság alatt. 
És nagy élmény volt az önkénteseknek szervezett fu-
tóverseny is, ahol egyéniben és csapatban lehetett 
indulni. Én egy 4X400-as váltóban vettem részt egy 
kínai, egy ugandai és egy magyar önkéntes társammal 
együtt. Előző napon még ugyanazon a pályán verse-
nyeztek a világ sportolói, ahol a mi csapatunk is fu-
tott, így megtapasztalhattuk mi is a stadion nyújtotta 
lehetőségeket. 
 A munkátokról magyar és külföldi szakemberek is a 
legnagyobb elismeréssel nyilatkoztak, és nemzetközi 
Fair Play-díjra jelölték az atlétikai világbajnokság 
önkénteseit. Ezek az elismerések magukért beszél-
nek, de ezeken túl mit adott neked ez a 7 nap? 
Elmondhatom, hogy az önkéntes munka minden per-
cét élveztem!   
Beleláthattam a versenyek menetébe, szervezésébe, 
megismerhettem számtalan kulisszatitkot, megta-
pasztaltam azt a miliőt, amelyben a világsztár sporto-
lók mozognak. 
Találkozhattam olyan neves, világhírű sportolókkal, 
akiket eddig csak távolról csodáltam. Fantasztikus 
élmény volt látni a küzdelmüket, a magyar versenyző-
ket, akik megtettek mindent a maguk sportágában. Jó 
volt látni, ahogy hétköznapi emberként viselkednek, 
együtt örültünk az örömüknek, együtt nevethettünk 
velük. 
A zárónapon az önkéntesek bevonulását sem fogom 
elfelejteni, 2500 narancsmezes hallgatta együtt, hogy 
a munkánkat, az összetartásunkat, a kitartásunkat 
milyen nagyra értékelték. 
 Felejthetetlen napok voltak, és mi az élményért dol-
goztunk! 

Búcsúvacsorán köszöntünk el egymástól, és a köszö-
nőlevél mellett egy Bluetooth fülhallgatót kaptunk 
ajándékba, ami mindig emlékeztetni fog ezekre a na-
pokra. 
Életre szóló élményt jelentett nekem, és bármikor 
újrakezdeném! 
 
„Láss csodát!” – ez volt az atlétikai világbajnokság  
szlogenje. Az élményeidből, a lelkesedésedből úgy 
érzem, veled ez megtörtént. 
Kívánom, hogy a továbbiakban is keresd és találd 
meg azokat a lehetőségeket, amelyek ekkora él-
ményt jelentenek neked, és természetesen meséld el 
nekünk is! 
Köszönöm a beszélgetést! 

HÍREK 

Jacob Ingebrigtsen  

Youhuu 
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Az augusztus 20-i ünnepségen 
megcsodálhattuk a színes papír-
csíkokból készült különleges alko-
tásaidat. Hogy találtál rá erre a 
technikára? 
- Mindig érdekelt a kézimunka, 
gyermekként hímezni tanultam, 
aztán kötni, később pedig jött a 
gobelin, amit nagyon szerettem. A 
quilling technikával (papírcsík 
technika) Szolnokon találkoztam 
először. Egy virágkompozíciót lát-
tam fa képkeretben, ami az első 
pillanatban magával ragadott, bár 
nem tudtam, hogyan készült. Az-
tán sokáig mással foglalkoztam, és 
idén januárban a neten egy hirde-
tés formájában találtam rá újra 
erre a technikára. Eszembe jutott 
a régi élmény, arra gondoltam, 
biztosan nem véletlenül jött elém - 
és kipróbáltam.   

Milyen érzés volt, amikor elké-
szült az első alkotás? 
- Mivel ehhez különféle segédesz-
közök szükségesek, megvettem 

egy kezdőcsomagot, ami tartalma-
zott egy leírást is. Ennek alapján 
készítettem el az első munkámat, 
ami egy nyuszis tojás volt. Ezután 
kerestem ezzel foglalkozó csopor-
tokat, figyeltem a technikákat, 
próbáltam ellesni a kézmozdulato-
kat. Már az első darab készítésénél 
éreztem, hogy rátaláltam arra, ami 
igazán nekem való, és olyan ritka-
ság, ami nem jön szembe az utcán. 
  
Színes papírcsíkok kanyarognak 
látszólag cél nélkül, aztán a rész-
letekből kialakul egy virág, egy 
bagoly vagy egy nyakék. A csipke-
szerű légies alkotásokból színek 
és vonalak harmóniája tükröző-
dik. De hogyan készülnek? 

Az alapanyag a különböző színű és 
szélességű papírcsíkok sokasága, 
amit a kívánt méretben meg lehet 
vásárolni. A legfontosabb eszköz a 
quilling toll, ez mindennek a lelke. 
Belefűzöm a papírcsíkot, és e köré 
tekerem. Mindig körformából in-
dulok ki, ez az alap, amiből bármi-
lyen forma alakítható. A félkész 
terméket parafatáblán gombostű-
vel rögzítem, így készülnek el a 
belső minták, melyeket minden 
érintkezési pontnál ragasztással 
rögzítek. Végül dekupázs ragasztó-
val lekenem, ami rögzíti a kész 

alkotást. Nagyon sokféle színnel és 
technikával lehet dolgozni, például 
a papírt hullámosítani, kreppelni, 
gömbbé formázni, és ez mind-
mind más hatást eredményez. 
Végtelen a lehetőségek tárháza, 
ezt is nagyon szeretem benne.  

 
Előre tervezett minták alapján 
dolgozol szívesen, vagy saját el-
képzeléseidet valósítod meg? 
- Számtalan mintát találtam a 
neten, és a fejlődés határa a csilla-
gos ég. Nem követem szigorúan a 
mintát, munka közben a saját gon-
dolatom, sokszor a hangulatom 
befolyásol. Először megtervezem, 
mit szeretnék készíteni, és elkészí-
tem a prototípust. Ez lassú folya-
mat. Utána általában 5-6 darabot 
készítek egyszerre, mert időbe 
telik, míg a ragasztás megszárad. 
Szeretek többféle dolgot kipróbál-
ni. A húsvéti díszek után nőnapra, 
anyák napjára virágok és szív ala-
kok készültek, nyáron pedig az 
ékszerek felé próbáltam elmozdul-
ni. Készítettem például orchidea, 
páva, gerbera nyakékeket, fülbe-
valókat. Minden új forma más kihí-
vást jelent, és nagy öröm, ha sike-
rül megvalósítani az elképzelése-
met.  
Nagyon lelkesen beszélsz, látszik, 
hogy elvarázsoltak a színes papír-
csíkok. Mit jelent számodra ez a 
tevékenység?   

 AZ ALKOTÁS ÖRÖME 

HÍREK 

Rovatunk készítése során már többször előfordult, hogy új fogalmat, új kézműves tevékenységet ismer-
hettem meg. Ezúttal Tóth Évával beszélgettünk, aki a quilling, vagyis az életre kelt papírcsíkok világába 
engedett betekintést.  
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- Hihetetlenül kikapcsol, elvonja a 
figyelmem a mindennapi gondok-
tól, megnyugtat. Már maga az nagy 
öröm, amikor elkészül egy termék, 
de amikor látom, hogy valaki hord-
ja az általam készített ékszert, vagy 
küld egy fotót a tojásfáról a dísze-
immel - az valami felemelő és meg-
ható érzés! Úgy érzem, ott kap ér-
telmet az alkotás. Olyan, mintha 
kicsit magam is jelen lennék a mun-
káim által.  

Mondtad, hogy a lehetőségek vég-
telenek, így biztosan sok terved 
van. Talán már készülsz a helyi 
adventi vásárra is?  
Szeretnék majd képeket készíteni, 
virágkompozíciókat, tájképet, ami 
nagy feladat, de talán már sikerült 
annyi technikát elsajátítani, hogy 
meg tudom valósítani. Mivel a fa-
keret drága, kitaláltam egy techni-
kát a keret elkészítésére, hogy elér-

hető áron tudjam értékesíteni. Ed-
dig kedvtelésből készítettem a 
munkáim, most érzem úgy, hogy 
szeretném megmutatni vásárokon 
is. Jászberényben a Magyarok Vá-
sárán és majd a környékbeli telepü-
lések rendezvényein  szeretnék 
bemutatkozni a munkáimmal.  
Készülök a helyi adventi vásárra is. 
A tavalyi dekorgumiból készült an-
gyalkák mellett szeretnék quilling 
technikával készült karácsonyi dí-
szeket, angyalkákat bemutatni, és 
akkorra talán a kép is megvalósul.  
 
Családod minden tagja nagyon 
kreatív. Hogyan fogadták az új 
hobbidat? 
Két műszakban dolgozom, és mun-
ka után igyekszem időt szakítani 
erre a tevékenységre. Olyankor 
mintha teljesen megszűnne a külvi-
lág. Misi fiam szokta is kérdezni, 
hogy jelen vagyok-e még. Ő az in-
formatika világában él, és csodál-
kozik, hogy milyen türelemmel ké-
szítem ezeket a munkákat. Tetsze-
nek neki az alkotások, meg szokta 
dicsérni. Anyukám kapja a prototí-
pusokat, övé volt az első szív, az 
első pillangó, ezeket a lakása külön 
sarkában gyűjti, és ő is értékeli a 
munkámat. A kolleganőim is lelke-
sen támogatják ezt a szenvedé-
lyem, és várják az újdonságokat  

Az első orchideás medálok ihletője 
a két "kismenyem" volt. Szerettem 
volna valami egyedit készíteni ne-
kik. Bár azóta több is készült, de az 
övék egy picivel különbözik a többi-
től. Próbáltam egyéniségükhöz iga-
zítani a színeket. Két tündéri kis 

hölgy, igazán büszke vagyok a fia-
imra, boldogsággal tölt el, hogy 
rendben van az életük. 
Szívesen veszel részt a közösségi 
életben is, tagja vagy a Faluszépí-
tő Egyesületnek, sokáig a szülői 
munkaközösségben tevékenyked-
tél. Mi motivál ebben?  
- Továbbra is szívesen segítek az 
iskolai rendezvényeknél és a falu-
szépítésben is, amikor a munkám 
engedi. Misi nyolcadikos, így  most 
a továbbtanulás körül zajlik az éle-
tünk. Sok izgalommal jár, szeret-
ném, ha sikerülne a felvételije. Sze-
retek segíteni, amiben tudok. Most 
például az foglalkoztat, hogyan le-
hetne gyűjtést szervezni egy nehéz 
helyzetben lévő család számára. 
Remélem, sikerül megvalósítani.  
 
Van egy másik hobbid is, ami na-
gyon különbözik a quilling csen-
des, elmélyültséget igénylő világá-
tól.  
- Igen, ez a kerékpározás! Nagyon 
büszke vagyok rá, hogy Misivel ez 
lett a közös kikapcsolódási pon-
tunk. Mindkettőnkre jó hatással 
van, sokat beszélgetünk, nagyon 
közel hoz minket egymáshoz. És 
persze folyamatosan növeljük a 
távot. Az első nagy erőpróba 3 év-
vel ezelőtt a Hajta-túra volt, akkor 
16 kilométert tettünk meg. Két éve 
már 32 kilométert, tavaly pedig az 
50 kilométeres távot megtoldottuk 
a hazaúttal, így lett 70 kilométer. 
Az utóbbi két alkalommal Regina 
húgom is velünk volt. Idén a nyara-
lásunk során a Balaton körbekari-
kázása volt a cél hármunknak. 
Majdnem sikerült, egy defekt állí-
tott meg bennünket, így 174 kilo-
métert tettünk meg. Már csak 30 
kilométer hiányzott, de így is óriási 
élmény volt! Az igazi élvezet a foly-
ton növekvő kilométer, és hogy 
magunk sem tudjuk közben, hogy 
mi a határ. 
 
Kedves Éva, köszönöm a beszélge-
tést, kívánom, hogy találj sok örö-
met az alkotásban. A további ter-
veidhez sok sikert, emellett pedig 
kellemes kerékpártúrákat kívá-
nok. 
 

 Papp Izabella 
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Jancsó Miklós (1921-
2014) a magyar filmmű-
vészet kiemelkedő alak-
ja. Az Oldás és kötés 
volt az első jelentős 
játékfilmje, amit 60 év-
vel ezelőtt, 1963 tava-
szán mutattak be. A 
főszerepelő Latinovits 
Zoltán és Domján Edit 
volt, mellettük olyan 
kiemelkedő színészek 
szerepeltek, mint 
Medgyesi Mária, Ajtay 
Andor, Bodrogi Gyula, Avar István és mások. A bol-
dogházi forgatáson Jancsó Miklós mellett Latinovits 
Zoltán, Medgyesi Mária is jelen volt más színészekkel 
együtt. A környékbeliek számára nagyon nagy él-
ményt jelentett a forgatás. Sajnos közülük már csak 
kevesen tudnak emlékezni erre a településünk törté-
netében rendkívülinek számító eseményre. 
A történet 
Jancsó Miklós filmje Lengyel József művének alapján 
készült, és a korabeli első generációs értelmiség vál-
ságát mutatja be. Jámbor Ambrus személyén keresz-
tül a tanyavilágból a fővárosba került értelmiségi út-
keresését ábrázolja. A főszereplő Pesten élő orvos –  
akit Latinovits Zoltán alakít – a pusztaságból indulva 
nagy utat tett meg, és most a munkában és a magán-
életben is keresi a helyét. Amikor egy reménytelen-
nek látszó szívműtétet a kórház idős professzora si-
kerrel elvégez, kénytelen szembenézni önmagával. 
Édesapja éppen annyi idős, mint a professzor, és 
Ambrus rádöbben, mennyire elszakadt attól a világ-
tól, ahonnan indult. Hazautazik, hogy választ találjon 
a kérdéseire.  

Apja paraszti környezetben él, de a tanyavilág erre az 
időre mély változáson ment át, hiszen három éve 
megtörtént az általános kollektivizálás. Bár az udva-
ron a hangjára köré gyűlnek a szelíd pulykák, a két 
szép ökör is érti még hívó szavait, de apja viselkedé-
séből jól tükröződik a reménytelenség és a lemondás. 
Egy nemrég készült elemzés így jellemzi a filmnek ezt 
a részét: „Hatvan év múltán is szívszorítóan szép jele-
net, ahogy a bölcs öreg paraszt szólítgatja, hangjával 
simogatja, irányítja a fejüket lóbálva engedelmeske-
dő ökröket. A két állat már a termelőszövetkezet tu-
lajdona, de nincs hely az istállóban, ezért maradhat-
nak gondozásra – aznap estig! – az öreg parasztnál. 
Aztán este viszik a két gyönyörű jószágot a vágóhíd-
ra.” A boldogházi emberek közül is többen választot-
ták ezt a szomorú megoldást. A tsz-szervezéssel elve-
szítették földjüket, állataikat – mindazt, ami számukra 
az életet jelentette. Többen inkább vágóhídra vitték 
szeretett állataikat, mint hogy a „közös” tulajdonába 
kerüljenek. 
A főhős járja a régi, ismerős tájat, beszélget testvéré-
vel, volt szerelmével, és néhány nap alatt megérti, 
hogy már véglegesen eltávolodott ettől a világtól, 
idegennek érzi itt magát. A tradíció számára már csu-
pán emlék, amit magával visz azon a hajnalon, amikor 
hazaindul, hogy a választott úton haladjon tovább. A 
tanyavilágtól távolodva egy idézet kíséri: „Ha  napba 
nézel, s elveszted a látást, szemed okold, ne a nagy 
sugárzást.” 
A forgatás 
1962 nyarán történt a forgatás, ami megörökítette a 
tápiói tanyák akkori képét. Ma már – amikor sokunk-
nak csak az emlékében él az egykori tanyavilág – 
megható látni a rendezett tanyákat, a szépen gondo-
zott paraszti gazdaságot, ahol a felvételek készültek. 
A forgatás Szórád Péter tanyáján történt, a technikai 

MÚLTIDÉZŐ 

FILMFORGATÁS A TÁPIÓI TANYÁN 

Jászboldogházán készültek az Oldás és kötés című film tanyai jelenetei  
 

Jászboldogháza, Tápió 65. Szórád Péterék tanyája különleges esemény színhelye volt 1962 nyarán. Egy hóna-
pon át itt forgatták az Oldás és kötés című film tanyai jeleneteit, itt készültek a befejező rész felvételei.  

Jancsó Miklós filmrendező 

A Szórád tanya a filmen 

Latinovits Zoltán és Medgyesi Mária 
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felszereléseket pedig a szomszédos tanyán, Szórád 
Istvánéknál helyezték el.  
A szomszédban a pár éve felújított manzárdtetős ta-
nya, Kohári Istvánék tanyája látható, és a távolban is 
facsoportokkal körülvett tanyákat látunk. A filmet néz-
ve megrendítő arra gondolni, hogy alig egy év múlva 
árvíz borította ezt a vidéket is.  

Sajnos, ma már kevesen vannak, akik a forgatás részle-
teire emlékeznek. Közéjük tartozik Kohári István, aki a 
szomszédos tanyában élt, és azon a nyáron 13 éves 
volt. Számára és a környékbeli gyerekek számára fe-
lejthetetlen élmény volt a forgatás. Gyerekekként fel 
sem fogták, milyen híres színészekkel találkozhattak, 
beszélgettek naponta, ez csak jóval később tudatosult. 
Számukra elsősorban a forgatás technikai része volt 
különleges. Mint Pista elmondta, a kamera síneken 
gurult, a világítás hatalmas reflektorokkal történt, ami-
hez az áramot 4-5 aggregátor biztosította. Előfordult, 
hogy egy-egy jelenetet tízszer is megismételtek. 
Koháriéknak nagyon szelíd állataik voltak, ami nagy 
élményt jelentett a pesti színészek számára. Latinovits 
Zoltán jó kapcsolatba került a pulykákkal, és a két 
ökörrel is, ami Pista nagyapjáé volt. Ezeket a jelenete-
ket a Kohári-tanyán vették fel. 
A színészek és a stáb tagjai nagyon barátságosak vol-
tak. Szerették a társaságot, a napi forgatás után a kö-

zeli kiserdőben bográ-
csokban készült a vacsora 
20-25 személy számára. 
Valahonnan mindig került 
egy zenész is, és nótázás-
sal értek véget a napok. 
Pistáéknak volt egy Csepel 
motorkerékpárja, amit 
gyakran elkértek, szeret-
tek motorozni, és a tanko-
lást mindig ők intézték. 
Amikor a forgatás tör-
tént, azt kérték, hogy ne 
készítsenek fényképeket, 
inkább majd nézzék meg 
a filmet. A filmben bol-
dogházi gyerekek is szerepeltek, az iskolások közül 
válogatták őket, és a „kis focipályán” vették fel azokat 
a jeleneteket, amelyben edző irányításával rúgják a 
focit.  
 Pista ma is sajnálja, hogy felszámolták a tanyavilágot. 
Már a következő évben a nagy árvíz sokakat késztetett 
a tanyák elhagyására, és a hatalom érdeke is a tanyák 
megszüntetése volt. Azzal is próbálták ezt siettetni, 
hogy elvették a tanyaszámokat, így a hivatalok számá-
ra az ott élők nem is léteztek, a postát sem kapták 
meg. Később, amikor nyáron a tsz-ben kombájnnal 
dolgozott, neki jutott az a szomorú feladat, hogy a már 
lakatlanná vált házakat végleg megsemmisítse. Ma 
már sok tanyának a helyét sem lehet megtalálni. Ami-
kor felnőttként elvégezte a mozigépész tanfolyamot, 
többször is vetítette ezt a filmet. 25 év elteltével meg-
ható volt viszontlátni a szülőhelyét, a régi tanyát – egy 
letűnt világot. Néhány kockán őt is megörökítette a 
felvevőgép a boldogházi gyerekekkel együtt. Számára 
örök élmény marad a forgatás. 
 
Jernei Zoltánné Balla Margit a Boldogháziak Emlék-
könyvében így emlékezik a forgatásra: „A kemény 
munka mellett azért néha adódtak olyan pillanatok is, 
amelyek kizökkentették szüleinket a mindennapokból, 
és új élményeket adtak. Ilyen alkalom volt, amikor 
1962-ben a Tápióban forgatták a Jancsó Miklós által 
rendezett „Oldás és kötés” című film néhány jelenetét 
olyan korabeli magyar sztárok szereplésével, mint 
Latinovits Zoltán és Domján Edit. Az alkotók választása 
azért esett erre a helyszínre, mert egy olyan tanyasi 
területet kerestek, ahol hiteles környezetben tudják 
leforgatni egy szegény sorsú paraszti család hétköz-
napjait. A film készítői Konkoly Béla bácsitól kértek 
engedélyt a munkájukhoz, aki hozzájárult a filmezés-
hez. Anyukámat és Konkoly Béla bácsi feleségét arra 
kérték, hogy a színészek és a stáb többi tagja részére 
ők készítsék el az ebédet minden nap. Amíg a forgatás 
tartott, egy Warszawa típusú autóval kivitték őket a 
helyszínre, és egészen addig maradtak ott, amíg az 
utolsó szereplő is megebédelt. Volt, hogy csak délután 
öt órakor végeztek, mert az adott színész jelenetét 
akkor vették fel. Anyu ekkor találkozott személyesen 
Latinovits Zoltánnal, Domján Edittel, Jancsó Miklóssal 
is, és meglepődött, hogy a művészek az első pillanattól 
úgy fogadták őket, mintha mindig is együtt dolgoztak 
volna.” 
  1963 tavaszán, amikor vetíteni kezdték a filmet, az 
alkotók tiszteletjegyeket küldtek a boldogházi 

Latinovits Zoltán, Barsi Béla és Avar István Szórád 
Péter tanyáján. Jelenet a filmből 

Kohári Istvánék felújított tanyája – 1962 
Kohári István családi fotóiból 

A film egyik “szereplője” 
Kohári István fotóiból 
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résztvevők számára, amellyel Szolnokon a Vörös Csil-
lag Moziban megnézhették a filmet. Éppen ebben az 
időben azonban az árvíz hatalmas pusztítást végzett a 
tanyavilágban, így akkor talán nem sokan látták a fil-
met a boldogháziak közül, de később a helyi moziban 
és a televízióban is többször vetítették. 
   A film mondanivalója az évek során nem veszített 

jelentőségéből. Hiteles képet ad a korabeli fővárosi 
értelmiségi életformáról és a tanyavilág helyzetéről 
egyaránt. Egyben lélektani drámaként mutatja be a 
két világ közötti utat kereső értelmiség dilemmáit. A 
filmtekercs ugyanakkor az utókor számára megőriz 
valamit a boldogházi tanyavilág egykori képéből. 

Könyvtári hírek 

Kedves Olvasók! 
Mint már az előző újságban beharangoztam, szeptem-
berben két program is volt a könyvtárban. Az első kis-
gyermekeknek szólt. Szeptember 11-én hosszabb kiha-
gyás után Kriszta néni Kerekítő foglalkozást tartott a 
kicsiknek a Gyermekkönyvtárban. A zenés, táncos ba-
ba-mama foglalkozás nemcsak nagyon kedvelt időtöl-
tés, hanem az anyukával közös ölbeli játékok, mondó-
kák segítik az érzelmi biztonságot, a korai kötődést.  

Az eltelt hónapok alatt lecserélődtek a gyerekek, so-
kan bölcsődébe és óvodába járnak már közülük, de 
újabb apróságok fedezik fel maguknak Krisztina néni 
énekét, aki legközelebb november elején látogat el 
hozzánk. 
A másik program a Jászboldogházi Olvasókör összejö-
vetele volt szeptember közepén, ahol most rekord 
számban gyűltünk össze olvasást kedvelők. A megbe-
szélt mű, Delia Owens  Ahol a folyami rákok énekelnek 
című regénye nagyon jó választás volt, hisz nem volt 
olyan résztvevő, akiből ne váltott volna ki valami érzel-
met, gondolatot, emléket a múltból.  
Ragoncza Anna, az olvasókör vezetőjének a gondolata-
it olvashatjuk az alábbiakban: 
„Amikor belépek a Községi Könyvtárba, mindig arra az 
időszakra gondolok, amikor a tanyavilágban az olvasó-

körök éltek és táplálták az emberek képzeletét, érzel-
mi világát, szókincsét. Az irodalom összehozta, közös-
ségbe kovácsolta a földeken keményen dolgozó nőket 
és férfiakat. Igényük volt erre. Ez ad  nekem is hitet, 
hogy ebben a mai virtuális világban  életben tartsuk az 
olvasást: a szavak üzenetét, mert "ha olvasol, táplálko-
zol". 
A   "Jászboldogházi Olvasókör" szeptemberben ismét 
bensőséges  légkörben folytatódott. 14 fővel kezdtük, 
akik között új tagok is voltak.  
A nyári szünetben Delia Owens Ahol a folyami rákok 
énekelnek című könyve vándorolt egyik kézből a má-
sikba, s várta, hogy beszéljünk róla.  
Aki kinyit egy könyvet, mindenekelőtt önmagát nyitja 
ki. Így történt a találkozónk közben is. Megható törté-
neteket, azonosulásokat hallhattunk, amit türelem-
mel, odaadó figyelemmel kísértek a résztvevők. Ami-
kor olvasunk, a fejünkben a saját filmünk pereg. Ez 
alkalommal "14 film" pergett le előttünk, amiben vol-
tak közös vonások, más nézetek,  erkölcsi kérdések, 
hiányzó láncszemek. Érdekes, hogy vitára nem került 
sor, az elfogadás volt jelen. 
Mindenkinek volt gondolata, hozzátette a maga emlé-
két, egyéniségét, képzeletét, saját sorsát, amivel to-
vább szövődött a regény bennünk. Így váltunk társ-
szerzővé, mert ahányan elolvasunk egy regényt, az 
annyiféle művé válik. Októberben filmen is megtekint-
jük az olvasott könyvet.  Ez jó alkalom arra, hogy meg-
tapasztaljuk az írott és a filmvászonra vitt történet kö-
zötti harmóniát/diszharmóniát.  
Hogy mit olvasunk legközelebb? 
A tagok fejenként két általuk kedvelt könyvajánlást 
írtak fel egy papírra és minden alkalommal kihúzunk 
egyet.  Így a következő olvasmányunk Guillaume 
Musso: A Brooklyni lány. 
Hálás vagyok az olvasókörnek, hogy vagyunk!” 
Mint Anna is említette, október végén filmnézésre, 
majd ezt követően november 6-án este 18 órától az új 
könyv átbeszélésére várjuk szeretettel az érdeklődő-
ket! 

Kerekítő foglalkozás ugyanígy hatodikán délután négy 
órakor a Gyermekkönyvtárban lesz megtartva a legki-
sebbeknek! 

Akiket a fenti programok nem érintenek, azok számára 
nagyon sok szép könyvet tudok ajánlani, a régi klasszi-
kusoktól a legfrissebb világsikerekig. Várom Önöket a 
Könyvtárban! 
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Kedves Betegeink, Lakosaink! 
Főleg kisgyermekes szülőknek, de felnőtt betegeimnek is  ajánlom dr. Novák Hunor gyermekorvos kolléga írását. 
Nagyon jól összeszedi az őszi betegségek tüneteit és kezelését, a láz jótékony és gyógyító hatását. Olvassák el, és 
fogadják meg tanácsait! 

Egészségünk védelmében 

Könyvajánló 
Idén ősszel immár harmadik alkalommal a Nemzeti Művelődési Intézet és a 
Jászboldogháza Községi Önkormányzat támogatásával kézműves szakkörök 
indulnak Jászboldogházán. A mézeskalács, a gyöngyfűzés és a makramé szak-
kör után idén kötés gyönggyel és papírfonás foglalkozás indul hamarosan. Eh-
hez kapcsolódóan tapasztaltam, hogy milyen sokan szeretnek kézműveskedni 
a boldogházi lakosok közül. Vannak olyanok, akik csoportban szeretnek alkot-
ni, egymást támogatva, és vannak olyanok, akik inkább autodidakta módon 
szeretik elsajátítani egy-egy kézműves mesterség alapjait. Ma már kiváló tanu-
lási lehetőségeket találunk akár az interneten, de akár a könyvtárban is, hisz itt 
is több könyvet találhatunk a témában, melyek segítő kezet nyújthatnak a kez-
detekben, akár horgolni akarunk cuki állatkákat, akár patchwork mintás taka-
rót szeretnénk varrni a gyerekünk régi ruháiból.  

Szemes-Csecselics Hajnalka 

A nátha az egyik leggyakoribb betegség, mégis érde-
mes komolyan foglalkozni vele, ugyanis hazánkban is 
nagyon sok a tévhit a náthával kapcsolatban. A sok 
aggódó szülő fogékonyságát kihasználják a 
gyógyszergyártók és természetgyógyászok is, akik min-

denféle megfázás elleni készítményeket, immunerősí-
tőket, vitaminokat javasolnak, pedig ezeknek gyakorla-
tilag semmi értelmük nincs. Ha elolvassa a cikket, sok 
felesleges pénzkiadástól kímélheti meg a családot, de 
arról is szó lesz, mi az, amit valóban érdemes kipróbál-

Szőllősiné Koncsik Barbara 

Bizonyára sokan mások is elborzadva kapták 
fel a fejüket a nemrég olvasott/látott hírre, mely sze-
rint egy általános iskolában tavaly márciusban két fia-
tal és egy gyermekkorú társuk olyan súlyosan bántal-
mazták egy kiskorú iskolatársukat, hogy a gyermeken 
pár nappal az eset után életmentő műtétet kellett 
végrehajtani. Annyira megrázott a történet, hogy úgy 
döntöttem, e havi írásomat ennek a témának szeret-
ném szentelni, hogy felhívjam a figyelmet erre a sok-
szor láthatatlan, de annál valósabb problémára.  
A bullying rendszeres, ismétlődő verbális vagy fizikai 
bántalmazást jelent, mely általában kortárs gyerekcso-
portokban jelenik meg. Leggyakrabban általános és 
középiskolákban jellemző. A szülők és nevelők számá-
ra azért különösen nehéz megoldani ezeket a szituáci-
ókat, mert sokszor csak akkor derül fény egy-egy ilyen 
cselekményre, amikor az áldozaton már súlyosan nyo-
mot hagy – fizikailag, lelkileg - a zaklatás. Ugyanis az 
erőszakot elszenvedők általában szégyenkeznek, és 
nem mernek szólni senkinek, sokszor a saját szüleik-
nek sem. Félnek attól, hogy a bántalmazó(k) még job-
ban megbüntetik majd őket, ha „árulkodnak”. Félnek 

attól, hogy a szüleik esetleg őket okolják majd („Te 
mindig csak a bajt keresed, ne csodálkozz, ha beléd 
kötnek!”). Ezért inkább hallgatnak, miközben életre 
szóló trauma alakulhat ki bennük. Ha gyermekünk ar-
ról számol be nekünk, hogy valaki bántotta, értékeljük 
a bizalmát, ne bagatellizáljuk el a legkisebbnek tűnő 
problémát sem. Ha szokatlanul kezd viselkedni, példá-
ul nyugtalanul alszik, látványosan romlik az étvágya 
vagy a tanulási eredményei, ezek a jelek mind utalhat-
nak iskolai konfliktusokra. Mindenképpen jelezzük a 
gyermek nevelőinek, és hallgassuk meg az ő nézőpont-
jukat is, mivel igazi megoldást minden érintett számá-
ra csak egymással együttműködve lehet találni. A bán-
talmazó fél szintén segítségre szorul. Ezért ha szüksé-
ges, szakember bevonásával kell megkeresni az erő-
szakos viselkedést kiváltó okot. Peer Krisztina gyer-
mekpszichológus a telex.hu-n egy bullying témájú cikk-
sorozat egyik részében kifejti, hogyan kezeljük az ilyen 
helyzeteket. A szakértő írása és a sorozat többi része 
elérhető itt: https://telex.hu/eletmod/2022/07/08/
peer-krisztina-pszichologus-tanacsok-iskolai-ovodai-
zaklatas-bullying.    

Iskolai bántalmazás 

Nátha gyerekeknél: mit és hogyan használjunk? 
 Meglepő tények és tévhitek az összefoglalóban 
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nia. Ahogy megszokhatták, ezúttal sem a hagyomá-
nyokra, régi szokásokra, hanem a legújabb kutatási 
adatokra, nemzetközi orvosszakmai ajánlásokra tá-
maszkodom írásomban, azaz főként a legnapraké-
szebb, közel 6.000 orvos/kutató által szerkesztett fize-
tős orvosi oldal, az UpToDate.com irányelveire és az 
angolszász National Institute for Health and Care 
Excellence evidence-based guideline-jára építek. 
A nátha tünetei közé tartozik a láz, tüsszentés, orrdu-
gulás, orrfolyás, torokfájás, köhögés, fejfájás, rossz 
közérzet, a szem kötőhártyájának gyulladása, az elülső 
nyaki nyirokcsomók megnagyobbodása. Újszülötteknél 
csökkent étvágy, alvásprobléma, orrfolyás és láz a tí-
pusos tünet: minél kisebb a gyermek, annál gyakoribb 
a láz nátha kapcsán. Iskolásoknál nátha esetén a tény-
leges láz ritka.  
A gyakori betegség normális – NEM immunhiányos a 
gyermeke! 
A nátha latin nevén rhinitis, vagy inkább rhinosinusitis, 
hiszen az orrnyálkahártya folytonos kapcsolatban van 
az arcüreg nyálkahártyájával, náthában mindkettő 
megduzzad. A nátha ősszel, télen gyakoribb, cseppfer-
tőzéssel vagy kézzel terjed (a szem- vagy orrváladék a 
„leghatékonyabb” fertőzésforrás), a lappangási idő 
átlagosan két nap, a tünetek pedig a betegség kezde-
tét követőn 2-3. napon a legerősebbek.  
A náthát vírusok okozzák: főként rhinovírus, de többek 
között RS vírus, influenza, parainfluenza és adenovírus 
is állhat a háttérben. A vírusoknak nagyon sokféle 
szerotípusa van, ráadásul nem mindegyik vírus után 
marad védettség, éppen ezért sokszor vagyunk náthá-
sak. Sok szülő kérdezi: milyen vírust kapott el a gyer-
mekem pontosan? Ezek azonosítása szinte lehetetlen 
vagy nagyon drága, és teljesen felesleges, mivel sem-
milyen következménye nincsen a kezelés szempontjá-
ból. Százmilliókat költhetnénk egy-egy gyerekre, hogy 
meghatározzuk, pontosan milyen rhinovírus-törzs 
okozta a nátháját, de ezzel csak magunkat szórakoz-
tatnánk, semmi értelme. 
Sok édesanyával találkoztam, aki panaszkodik: 
„állandóan beteg a gyermekem, biztos gyenge az im-
munrendszere, nem lehetne kivizsgáltatni?” A statisz-
tikák azt mutatják: 6 éves kor alatt átlagosan legalább 
6 megfázás van évente egy gyermeknél (azaz téli hó-
napokban havonta 1-1), egy megfázás pedig átlagosan 
12 napig (!) tart. Hat éves kor felett évi 3 megfázással 
számolhatunk, a tünetek pedig átlag 6 napig tartanak. 
Ezek csak átlagok, tehát az átlagnál több, a téli hóna-
pokban akár 6-nál több megfázás is teljesen normális, 
meg kell nyugtassam a szülőket, az ilyen gyermek is 
egészséges, nem immunhiányos! És most csak a meg-
fázásról van szó, amely során nem alakult ki szövőd-
mény, és nem szedett össze más betegséget 
(hasmenés, középfülgyulladás, mandulagyulladás, tü-
dőgyulladás stb.) a gyermek. Ha ezeket is számításba 
vesszük, azt láthatjuk, hogy a gyerekek jó része szinte 
„állandóan beteg” lesz. Ezt a fentiek fényében érde-
mes lenne minden édesanyának helyre tenni magában 
és elfogadni: ez az élet rendje, a gyermekek fogéko-
nyak a betegségekkel szemben, és normális, hogy kü-

lönösen télen szinte folyamatosan van valami betegsé-
gük – az immunrendszerük így tanul, ettől válik edzet-
té, nem a drága multivitaminoktól! 
 
Gyakori tévhit még az orvosok körében is: ha zöldes 
az orrváladék, bakteriális felülfertőződés történt, 
ezért antibiotikumot adnak 
A náthát vírusok okozzák, amikre az antibiotikumok 
annyira vannak hatással, mint a vérnyomáscsökkentők 
a köhögésre: semennyire. Az antibiotikum a baktérium 
okozta fertőzések ellen jó. 
A kezdeti vizes, átlátszó orrfolyás zöldes-sárgássá vál-
hat néhány nap múlva, de ez nem jelent bakteriális 
felülfertőződést vagy arcüreggyulladást a tévhitekkel 
el lentétben, hanem a megnövekedett 
polimorfonukleáris sejtek és azok enzimjeinek aktivitá-
sa állhat ennek hátterében, ami normális folyamat, és 
ilyenkor is indokolatlan az antibiotikum adása. Sajnos 
sok (házi)orvos kényszerül antibiotikumot adni a nát-
hára részben ebből a tévhitből fakadóan, részben 
azért, mert a szülők egy része követeli a gyógyszert, 
ilyennel én is találkozom. Ennek a gyerkőcök látják a 
kárát, hiszen egyre több tudományos bizonyíték van 
arra, hogy a felesleges antibiotikum-használat milyen 
káros következményekkel jár (például hosszútávon 
hajlamosít allergiára). 
Mikor kell náthával orvoshoz fordulni? 
Ha a 10 napja tartó orrfolyás egyáltalán nem javul, 
netán rosszabbodik, az utalhat arcüreggyulladásra, a 
nátha szövődménye lehet továbbá az asztma fellángo-
lása és a középfülgyulladás, amely 6-12 hónapos kor 
között a leggyakoribb. Néhány nap láztalan időszak 
utáni ismételt lázas állapot másodlagos bakteriális fer-
tőzést jelezhet, ilyenkor javasolt orvoshoz fordulni. 
Mint ahogy akkor is, ha a betegségek kapcsán rendsze-
resen komplikációk jelentkeznek (tüdőgyulladás, kö-
zépfülgyulladás); elhúzódó és az átlagnál sokkal gyako-
ribbak a panaszok, tartós súlycsökkenés, bőrvérzések 
észlelhetőek – ilyenkor első körben háziorvosa tud 
segíteni, de magánrendelésemen hozzám is fordulhat 
Megváltozott a hivatalos magyar gyermekgyógyásza-
ti ajánlás is: többé nem kell a lázat csillapítani  
Sajnos hazánkban a mai napig boszorkányüldözés zaj-
lik a lázzal kapcsolatban, a szakmai ajánlások helyett 
alaptalan félelmekre alapul a lázcsillapítási gyakorlat. 
Régóta tudjuk, hogy még a 40 fok feletti láz sem okoz 
kárt, az ún. „láz”görcs pedig nem a láz miatt van, ha-
nem maga a fertőzés váltja ki: lázcsillapítóval éppen 
ezért se megelőzni, se megszüntetni nem lehet a 
„láz”görcsöt.  
Mikor javasolt lázcsillapítót adni? A válasz egyszerű: 
mindig egyénre szabottan, a közérzetet figyelembe 
véve kell a lázcsillapító adásáról dönteni függetlenül 
attól, hány fokot mutat a hőmérő. Ha egy gyermek 
39,5 fokos lázzal játszik, vagy csak kicsit bágyadt – in-
dokolatlan a gyógyszer adása. Ha azonban 38,2 foknál 
már látványosan rosszul van, szenved, adhatunk 
gyógyszert.  Alvó gyermeket tilos felébreszteni, pisz-
kálni lázmérés vagy lázcsillapító adásának céljából, 
teljesen mindegy, hány fokos láza van, hagyjuk pihen-
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ni! Ne takarjuk be vastagon, hogy le tudja adni a hőt, 
alvás közben semmi baja nem lesz, a láz nem emelke-
dik spontán 42 fok fölé! Mivel a gyermekek többsége a 
hűtést (hűtőfürdő, priznic-vizes lepedőbe csavarás) 
szenvedésként éli meg, sikítanak és rettegnek közben, 
ezért ezek kőkorszaki módszernek számítanak, haszná-
latukat fejlett országokban már régóta nem javasolják. 
Mit tehet a szülő, milyen hatásos terápia van náthá-
ban? 
Mivel a nátha enyhe betegség, legtöbbször semmiféle 
gyógyszer, terápia nem kell. A gyakori kézmosás segít-
het a megelőzésben, de a náthás gyermeket elkülöní-
teni, otthon gyógyítani nem szükséges az ajánlások 
szerint, mivel még a tünetek megjelenése előtt fertőz-
hetett másokat a bölcsiben, oviban. Ami hatásos lehet 
náthában: a bő folyadékbevitel, jó meleg tea/húsleves, 
a „tengervizes” sóoldatos orrspré, orrszívás, esetleg a 
hideg párásító használata a szobában. Legfontosabb a 
sóoldat és az orrszívás (nagyobb korban orrfújás), mi-
nél gyakrabban, ezek jótékony hatását számos klinikai 
vizsgálat is igazolta.  Kisebbeknek sűrűbb orrváladék 
esetén spré helyett fiziológiás sóoldat („tengervíz”) 
vagy akár véleményem szerint lefejt anyatej is csep-
penthető a váladék lazításának, oldásának céljából 
orrfújás/szívás előtt.  A gyógyszertárakban kapható 
„tengervizes” orrspré jó, de valójában nem is tenger-
vízről van szó, és sokkal olcsóbb készítményt is lehet 
használni.  
Torokfájásra, köhögésre egy éves kor felett méz (0-1 
év között mézet a botulizmus veszélye miatt nem sza-
bad adni), hat éves kor felett pedig cukorka adható. A 
cukorkával vigyázni kell, nehogy a gyermek tüdejébe 
kerüljön egy köhögési roham kapcsán! Rossz közérzet, 
fejfájás esetén paracetamol (gyári nevén Mexalen, 
Panadol, Rubophen, BEN-U-RON, Béres Febrilin, 
Doloramol, Paramax, stb.) vagy ibuprofen (gyári nevén 
Nurofen, Advil ultra, Algoflex, Dolgit, Ibumax, 
Rapidophen, stb.) adható. 
Az orrnyálkahártya-összehúzó (dekongesztáns, 
„kidugító”) gyógyszeres orrspréket csak jelentős orr-
dugulás esetén érdemes használni a panaszok enyhíté-
se céljából – ilyenkor én magam is használok ilyen 
orrsprét. Magyarországon azonban indokolatlanul so-
kat használjuk ezeket, az esetek nagy részében ilyen 
gyógyszeres orrspré használata nem indokolt – az 
amerikai szakmai szervezetek 12 éves kor alatt nem is 
ajánlják az orrkidugító készítmények használatát, az 
ugyanis veszélyekkel jár. Az orrspré egyébként sokkal 
jobb, mint az orrcsepp – mert az orrcsepp hamar a 
garatba csorog, lenyelve felszívódik, túladagoláshoz és 
mérgezéshez, mellékhatáshoz vezethet (különösen 
néhány éves gyerekeknél).  Fontos kiemelni, hogy a 
népszerű magyarországi tévhitekkel ellentétben a 
dekongesztáns, orrnyálkahártya-összehúzó orrsprék/
orrcseppek a vizsgálatok szerint nincsenek hatással a 
fülkürtre, azaz a középfül szellőzésére! Az orrdugulást 
megszüntető készítmények heteken át alkalmazva pa-
radox, furcsa módon maguk okoznak orrdugulást 
(rhinitis medicamentosa), azaz egy ördögi kör alakul ki: 

még több orrsprét használunk, átmenetileg kidugítja 
az orrot, de valójában hosszabb távon az még erősebb 
orrdugulást okoz, ezért ezeket a készítményeket nem 
szabad egy hétnél tovább használni! (Az „orrkidugító” 
készítmények tartósítóanyaga (benzalkónium-klorid) 
számos vizsgálat szerint károsíthatja az orrnyálkahár-
tyát.) 
A dél-afrikai muskátli (latin nevén Pelargonium 
sidoides), gyári nevén Kaloba-csepp a 2013-as 
Cochrane-elemzés szerint hatásos lehet bronchitis 
(hörghurut), arcüreggyulladás (sinusitis) és nátha ese-
tén is, bár további vizsgálatok szükségesek, mert a jó-
tékony hatás bizonyítása még nem áll túl erős lábakon 
(azaz esélyes, hogy segít, de az is lehet még, hogy az 
fog bebizonyosodni, semmi értelme nincs szedni), ezt 
érdemes lehet kipróbálni a tünetek enyhítése érdeké-
ben. A szer recept nélkül kapható, gyógyszerként van 
forgalomban, felső légúti panaszokra hat éves kortól 
adható. 6-12 éves kor között 3×20 csepp, 12 évnél idő-
sebbeknek 3×30 csepp Kaloba adható naponta. 
Az alábbiakat mind felesleges használni, pénzkido-
bás  
A nátha magától gyógyuló, enyhe lefolyású betegség, 
nem indokolt mindenféle hatásosnak vélt készítmé-
nyek vásárlása és használata. Fontos megérteni a ked-
ves olvasónak: a modern orvoslásban nem mérvadó 
az, hogy „nálam bevált, nekem segített”, ugyanis a 
szervezetünk szinte mindig meggyógyítja önmagát, az 
esetek döntő többségében nem a gyógyszertől leszünk 
jobban. Sokan ezért hiszik a hamis borostyánnyaklán-
cot hatásosnak (épp akkor múlt el a fogzási fájdalom), 
és sokan ezért hiszik, hogy az antibiotikum gyógyította 
meg a torokgyulladásukat (amik többségét vírus okoz-
za, és a gyógyszer semmilyen hatással nincs rá). Sajnos 
hazánkban mai napig nem történt meg a külföldön 
már sok helyen lezajlott forradalmi változás: a Bizonyí-
tékon Alapuló Orvoslás (Evidence Based Medicine) 
lényege, hogy a saját tapasztalatra alapozott tévedé-
seket kiszűrje, és hogy az orvosok csak olyan terápiát 
javasoljanak a betegeknek, amik valóban hatásosak a 
placebohoz képest adott kórképben. Ezek a komoly 
klinikai vizsgálatok rendre borsot törnek a 
gyógyszergyártók orra alá, hiszen egyre több gyógy-
szerről bizonyítják be, hogy vagy teljesen hatástalanok 
vagy annyira minimális a hatásuk, hogy nem éri meg 
őket alkalmazni a várható kockázatok, mellékhatások 
miatt. 
A gyógyszertárak tömve vannak recept nélkül kapható, 
különböző megfázás elleni készítményekkel, porokkal, 
tablettákkal (legtöbbször kombinációkat tartalmaznak: 
antihisztamin, dekongesztáns, lázcsillapító, váladékol-
dó stb.), hiszen van kereslet rá és jó üzlet. Több ko-
moly klinikai vizsgálat történt ezekkel nátha kapcsán, 
amelyek teljes hatástalanságot vagy egészen minimális 
hatást igazoltak, a készítmények nem voltak jobb hatá-
súak, mint a placebo. A nemzetközi szakirodalom ezért 
ezen készítményeket kifejezetten nem ajánlja hat éves 
életkor alatt, pláne, mivel komoly mellékhatásokkal 
járhatnak: két éves kor alatt akár halált is okozhatnak! 

HÍREK 
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Receptek Anditól... Gasztroangyal jelenti 

„Egyenek mindig jókat, és élvezzék az ízeket!” 

A jászboldogházi újság hasábjain keresztül most 
két recepttel szeretném Önöket megismertetni. 
Az egyik az ananászos csirkemell, a másik a ré-
szeges csirke. 
Az ananászos csirkemell egy könnyű és gyorsan 
elkészíthető étel,vacsorára kiváló fogás. 
A részeges csirke pedig egy kimondottan őszi 
ételnek mondható. 
 
Ananászos csirkemell hozzávalói: 

1 csirkemell 
1 dl olaj 
ízlés szerint só 
őrölt bors 
delikát 
1 evk. kukoricakeményítő (ha nincs, jó a liszt is) 
1 doboz ananász befőtt 

A csirkemellet megmossuk, és kockára vágjuk. 
Az olajon fehéredésig pirítjuk, majd felengedjük 
vízzel és fűszerezzük. Ha megfőtt a hús, bele-
tesszük az ananászt, egy evőkanál kukoricake-
ményítőt vízzel elkeverünk, behabarjuk az ételün-
ket. Párolt rizzsel vagy főtt tésztával tálaljuk. 
 
 

Részeges csirke hozzávalói: 
1 egész csirke 
1,50 kg fejes káposzta 
1,50 kg burgonya 
20 dkg füstölt szalonna 
só, bors, delikát, olaj 
fehérbor 
kacsasütő vagy tepsi 

 
A füstölt szalonnát csíkokra vágjuk, és a tepsi 
alját kirakjuk vele, erre tesszük a legyalult ká-
posztát, a karikára vágott burgonyát. A csirkét 
feldaraboljuk, sózzuk, borsozzuk, megszórjuk de-
likáttal, és a burgonya tetejére rakjuk. Az egészet 
meglocsoljuk olajjal, és a sütőbe rakjuk. Ha az 
ételt tepsiben készítjük el, akkor alufóliával takar-
juk le. Amikor félig megsült, akkor levesszük a 
tepsi tetejét, és kb. 3 dl fehérborral többször meg-
locsoljuk. Pirosra sütjük. 
Remélem, kedvet kaptak az ételek elkészítésé-
hez. 

Ráczné Baráth Andrea 

Dr. Novák Hunor gyermekorvos kolléga két másik írását a következő két link megnyitásával olvashatják. 
 
� https://www.novakhunor.hu/betegsegek/hasmenes-kezelese-gyermekeknel-igy-gyogyul-meg-hamarabb-ezek-

a-legujabb-ajanlasok/?fbclid=IwAR35LiHAw1Aqpw-Ml_S31edr4jSsqPR2zQ_razJlULlkCJaa1yomXJyGczo 

� https://www.novakhunor.hu/videok/meglepo-de-igaz-a-nathas-kohogos-gyerekek-jo-resze-mehet-bolcsibe-
ovodaba-felesleges-elkuloniteni-oket/?
fbclid=IwAR0SrnSgsPENR4vjtp7IPgZ55ZTgK8AtIUwQI8wAFSS4rHh_ij6UsGHs_w8 

Antibiotikum egyértelműen felesleges és káros (csak a 
baktériumokra hat, de a náthát okozó vírusokra nem), 
és a nátha esetleges szövődményeinek megelőzésé-
ben sem segít. Az aszpirin egy súlyos mellékhatás esé-
lye miatt gyermekeknél nem javasolt. A náthát gyógy-
szerrel, étrendkiegészítővel nem lehet megelőzni: 
Echinacea, C-vitamin, fokhagyma hatástalan a megelő-
zésben, hiába hisszük mi magyarok ennek ellenkező-
jét, teljesen felesleges ilyen célból adni. Náthára nincs 
hatásos gyógyszer, rengeteg vizsgálat történt gyógy-
növényekkel, cinkkel, C-vitaminnal és sok más készít-
ménnyel is, nem fárasztanám az olvasókat a részletek-
kel: sajnos nem hatásosak náthában. Az Echinacea 
purpurea, mentol, kámfor, eukaliptusz és egyéb illó-
olajok sem ajánlottak, ahogy a forró gőz inhalálása 
sem, mivel a tüneteket alig enyhíti, viszont égést okoz-
hat, és komoly baleseti kockázatot jelent. A napjaink-
ban Facebookon reklámozott gyógynövényes párna-
lapnak semmilyen igazolt hatása nincs, a homeopátia 
pedig teljesen hatástalan, igazoltan átverés. A kalcium 
adása nem csak allergiában, hanem köhögésben, to-

rokgyulladásban, náthában is teljesen felesleges. Az 
allergiaellenes szerek nem jók se náthára, se köhögés-
re. 
Jól látható a fentiekből, hogy míg az orvostudomány 
képes a szervátültetésre, egyes daganatok gyógyításá-
ra, súlyos betegségek hatékony kezelésére, addig a 
banális náthával szemben jelenleg NINCS igazán jó, 
jelentős hatással rendelkező gyógyszerünk. Ameddig 
ezt azonban nem képesek elfogadni és megérteni az 
emberek, és nem csökken a kereslet a náthaellenes 
készítmények iránt, addig a reklámok, gyógyszertárak 
is tele lesznek hatástalan vagy kétes hatású készítmé-
nyekkel, amik hatalmas bevételt jelentenek a gyógy-
szergyárak, természetgyógyászok, homeopaták számá-
ra. Hogy akkor mit tegyünk? Egyetértek dr. Szíjjártó 
László gondolatával: „az ezekre fordítandó kiadásokból 
inkább kedveskedjünk beteg gyermekünknek kedvenc 
finomságával vagy egy szép könyvvel, játékkal”. Job-
ban jár vele! 

dr. Novák Hunor 
 

dr. Borsodi-Nagy Erzsébet Ágnes 
 háziorvos 
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Vadásztársasági  hírek 

Szűcs Gergely 

Október 15. van, és a határban egyre távolabbra lehet  
ellátni, nem akadályozzák ezt a kukoricatáblák, már 
csak nagyon kevés helyen van lábon álló ku-
korica. A kukoricaszemek nedvességtartalma 
a sokáig elhúzódó nyárias meleg és a száraz-
ság hatására a tárolhatóság szintje alá csök-
kent, így szárítás nélkül lehet a magtárakba 
elhelyezni. Ez a körülmény több szempont-
ból is előnyös, felgyorsítja a betakarítást, 
másrészt nem kell a drága energiával szárítani, 
ami jelentősen rontaná az amúgy is alacsony jövedel-
mezőséget.  
A melegnek és a szárazságnak ezen előnyén túl talán 
több a hátránya. A határban járva egy-egy porfelhő 
jelzi, hogy hol dolgoznak a földeken a betakarító, illet-
ve a vetéselőkészítő gépek. A földutakon közlekedő 
járművek is hatalmas port kavarnak maguk után. A 
talaj felső rétege szinte teljesen kiszáradt, a már ko-
rábban elvetett repce, lucerna csak foltokban kelt ki, 
de a kikelt pici növények fejlődése is megállt, látszik, 
hogy szenvednek a vízhiánytól. Az esetlegesen mégis 
kikelt új vetésű lucernában megjelent a levélbolha, 
ami jelentős kárt okozva tovább rontja a növények 
állapotát. Rendkívüli mértékben elszaporodtak a mezei 
pockok, amik főleg az előző években telepített lucer-
nában okoznak látványos kárt, de félő, hogy a hamaro-
san földbe kerülő vagy már elvetett őszi gabonákban is 
pusztítanak majd. Az őszi vetéseknek a 
talajelőkészítést is megnehezíti a száraz, kemény föld, 
különösen igaz ez a kötöttebb csíkosi és jakabi határré-
szen.  
Az elvetett vetőmagnak semmi esélye nincs a csírázás-
ra a száraz talajban. Ennek ellenére gőzerővel folyik az 
őszi gabonák vetése. Ha még néhány napig nem válto-
zik, és marad a száraz időjárás, szinte be is fejeződik ez 
a nagyon fontos, a jövő évi termést megalapozó mun-
ka. Következnének a talajmunkák, de a talaj jelenlegi 

állapotában nem éppen ideális sem a szántáshoz, sem 
a forgatás nélküli lazításhoz.  
Az előzetes jelzések szerint október 16-án 
megkezdődik a területalapú és egyéb támo-
gatások előlegfizetése, amire szükség is van 

az alacsony felvásárlási árak mellett. A ta-
valyi év után úgy gondoltuk, hogy attól 
már csak jobb jöhet, de lehet, hogy nem 
volt igazunk. Tavaly mindenből kevés ter-

mett, de magas áron lehetett értékesíteni, 
idén viszont a több termést jóval alacsonyabb áron 
lehet eladni. A 2023-as év sem a növénytermesztés 
éve, de ami a jövőt illeti, az sem sok bizakodásra ad 
okot. Nagyon komoly zavarok vannak a hazai gabona-
piacon. Az Ukrajnából behozott gabona és olajosmag 
miatt a gabonapiac leállt, sem itthon sem exportra 
nem lehet eladni a terményeket. A hírek arról szólnak, 
hogy a jövőben alapjaiban meg kell változtatni a ma-
gyar növénytermesztés szerkezetét, amit egyelőre ne-
héz elképzelni. 
2023. januártól új fogalommal és új szabállyal kellett 
megismerkedni a gazdálkodóknak: az „Elektronikus 
gazdálkodási napló” illetve „Elektronikus permetezési 
napló”. A 10 hektárnál nagyobb területen gazdálkodó 
termelőnek a rovarölőszeres kezelésekről a permete-
zési naplót a NÉBIH elektronikus felületén kell vezetni. 
Ugyanezen termelőknek, amennyiben év közben nem 
a NÉBIH felületén rögzítik a növényvédőszeres kezelé-
seket – ideértve a csávázott vetőmag vetését is – ak-
kor legkésőbb minden év január 31-ig fel kell tölteni 
ezen adatokat az elektronikus felületre, és beadni. Ezt 
az adatszolgáltatást először 2024. január 31-ig kell 
megtenni a 2023-as év adatainak vonatkozásában. 
A még hátralévő munkákhoz megfelelőbb időjárást, 
erőt, egészséget kívánok. 

MI ÚJSÁG A FÖLDEKEN? 

Tisztelt Olvasók! 
Sajnos szomorú hírrel szolgálhatok 
a Boldogházi Vadásztársaság részé-
ről. Mint valószínűleg már többsé-
gük számára ismeretes: okt. 14-én 
valaki felgyújtotta a csíkosi Kocsis-
tanyát. A tűz gyorsan terjedt a 
nagy szárazság és az erős szél mi-
att. Egy órán belül már a csíkosi 
kőútig terjedt. A Natura 2000-s 
gyepek élővilágában óriási kár ke-
letkezett. A tanyahely vadászati, 
vadgazdálkodási létesítményei 
(magasles, fácán etető, lőállások, 
fabódénk…) teljesen megsemmi-
sültek. A legszomorúbb, hogy a 
tavaly ide telepített facsemetéink 
minden egyede elpusztult. Felfog-
hatatlan, hogy mi visz rá valakit, 
hogy tűzgyújtási tilalom idején, 

aszályos időben, erős szélben 
gyújtson meg bármit a határban! 
Felfoghatatlan, hogy többen látták 
égni az erdősávot, a gyepet 
(legalább 10 hektár leégett), de 
senki nem szólt a tűzoltóknak! 
Még érdekesebb, hogy az egyik 
vadásztársunk a tűzeset előtti na-
pon a tanyahelyen egy ismeretlen 
személyt tetten ért gyújtogatás 
közben. Ekkor a tüzet ketten elol-
tották, furcsa módon másnap dél-
után mégis leégett minden. 
A rendőrségi feljelentést megtet-
tük, remélem a természetkárosító, 
közveszély okozó személy megkap-
ja méltó büntetését! 
Köszönettel tartozunk a jász-
boldogházi és a jászberényi tűzol-
tóknak a professzionális segítsé-

gért. 
Tudatni szeretném, hogy a Vadász-
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Kirándulás a kertbarátokkal 

A jászboldogházi Kertbarát kör tagjaival szeptember 
20-án a Nógrád vármegyei Garábra és Hollókőre láto-
gattunk. Az eldugott kis falvakba az Önkormányzat 
kisbuszaival 22-en utazhattunk el, a polgármester asz-
szonynak ezúton is köszönjük a segítséget!  
Első állomásunk Garábon volt, ahol a Mahayana Budd-
hista Egyház emlékparkja található, amelyet egy ma-
gánszemély hozott létre. Az ő tervei alapján készítet-
ték el a világ legnagyobb hangtálát is, amelyben hang-
terápiás kezeléseket is végeznek. Ezt a tálat, amelyet a 
Guinness rekordok könyvében is jegyeznek Samsara-
nak is nevezik.  
A szent helyet egy idegenvezető segítségével ismer-
hettük meg. Láthattunk harcos szerzetesekről érdekes 
alkotásokat, aranyozott Buddha-szobrot és megannyi 
szépséget, színes kendőket, szőnyegeket, ananász illa-
tú mentát és pávákat, amelyek szabadon sétálgattak a 
kertben. A legnagyobb ámulatot mégis az óriási hang-
tál okozta, amely méltóságteljesen állt egy üvegabla-
kokkal borított helységben, körülötte színes szőnyegek 
és érdekes hangszerek. A vezetőnk segítségével meg-
hallgathattuk, milyen a hangja az óceándobnak és az 
esőbotnak is. A kert a gyönyörű idézetekkel, a szép 
kilátással, a füstölőkkel és a méltóságteljes szobrokkal 
maga a béke szigete.  

Egy olyan hely, ahová mindenkinek el kell látogatnia.  
Egy rövid buszozást, követően megérkeztünk a kör-
nyék egy másik gyöngyszeméhez Hollókőre. Itt elsétál-
tunk a hollókői várhoz, majd az Ófaluba. Hollókő 1987-
óta a Unesco-világörökség része, és a hagyományőrző 

programjai révén az egész országban ismerik a nevét. 
Mivel mindannyian kertet szerető emberek vagyunk, a 
baba- és a csipkemúzeum mellett a kerteket és a par-
kokat is szemügyre vettük. Élményekkel feltöltődve, 
kellemesen elfáradva érkeztünk vissza 
Jászboldogházára.  

Összességében egy nagyon tartalmas kiránduláson 
vehettem részt, és köszönöm szépen mindenkinek a 
részvételt és a segítséget!  

Berczeli Ildikó 
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társaságunk most is és a jövőben is fellép minden ter-
mészetkárosító, gyújtogató, szemetelő, terménytolvaj 
ellen. 
Az idei évre tervezett 1000 db-os facsemete ültetésün-
ket a kudarc ellenére novemberben véghez visszük! Kö-
szönet az adó 1 %-át felajánló támogatóinknak, akik a 
csemete vásárlást lehetővé tették! 
Remélem a következő lapszámban már kedvezőbb hí-
rekkel szolgálhatok. 

Tisztelettel: 
dr. Ágotai Ede 

Vt. elnök 
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Sándor Endre  1934-2023. 

Búcsúzunk 

Bogdán-Balog Bella 
      2023. 09. 26. 

Bogdán-Balog Martin 
Bogdán-Balogné Szabó Linda 

Deák Ferenc utca 25. 

 

Gólyahír 
„Azért mert szerettek, jöttem a világra, s lettem új fény, csillag, szülők boldogsága.  

Szeressetek engem igaz szeretettel,   a kincsetek vagyok, pici kincs, de ember!” 

Kiss Tamás Olivér 
2023. 09. 13.  
Kiss Ilona  
Kerek Béla  

Vezér utca 6.  

Kertbarátoknak 
Decemberben már alszik a kert, a kertész is megpihen-
het kicsit. De ha az idő engedi, még találhatunk mun-
kát.  
Száraz, fagymentes időben a gyümölcsfákat és a hagy-
másokat lehet locsolni, de takarhatjuk is őket (a talaj 
nedvességtartalmának megőrzése végett). Jó alkalom 
egy enyhe téli napon a kertészkedéshez használt esz-
közök rendbetétele, és a jövő évi kerti terv elkészíté-
se.   
A meleg szobában megtervezhetjük, milyen növények 
magjait szeretnénk tavasszal elvetni, és a palántaneve-
léshez is előkészíthetjük a cserepeket és 
az ültetőedényeket.  
Ilyenkor van a szabadgyökeres gyümölcsfák és cserjék 
ültetési ideje is. A csemetefák kiválasztásakor figyel-
jünk arra, hogy a legtöbb gyümölcsnek szüksége 
van porzópárra, illetve fontos, hogy a kertünk klímájá-
hoz, talajtípusához illő fát ültessünk. Az utóbbi évek-
ben tapasztalható klímaváltozás miatt érdemes lehet a 
mediterrán éghajlatra jellemző növények ültetésével 
is megpróbálkozni. A kertészeti árudákban egyre több 
helyen kapni datolyaszilva, indián banán és gránátal-
ma oltványt is.   
A gyümölcsfák gyökérfejlődését elősegíthetjük, ha 
az ültetőgödörbe gyökéritató csövecskéket helyezünk. 
Ezek tulajdonképpen kis üreges csövek, amik ásványi 
anyagokból és szerves anyagokból állnak, amelyek 
lassan oldódnak ki a talajba.   

A mikrohizza gombák használata is kezd elterjedni. A 
talajba kijuttatott gomba fonalaival behálózza a gazda-
növény gyökérzetét, és segíti annak fejlődését, a nö-
vény ellenállóbb lesz, és a gombafonalak által több 
tápanyaghoz jut hozzá.   
A karácsonyi ünnepekre sokan választanak élő fenyő-
fát lakásuk díszítéséhez. A megfelelő gondozáshoz sze-
retnék pár ötletet, tanácsot adni.   
Az élő fenyőfát megvásárlás után tegyük fagymentes 
helyre, és mérsékelten öntözzük. Az ünnepet megelő-
ző napokban fokozatosan szoktassuk a szoba klímájá-
hoz, és mielőtt bevinnénk, alaposan locsoljuk meg. A 
száraz leveleket kint az udvaron rázzuk le róla. A szo-
bába tegyük radiátortól, cserépkályhától távolabb, de 
világos helyre. Mérsékelten locsoljuk, majd a kará-
csony elmúltával először tegyük fagymentes helyre, 
majd tavasszal fokozatosan szoktatva a kinti hőmér-
séklethez, kikerülhet a kertbe. A vágott fenyőfát kom-
posztálhatjuk, de a fenyőtűket a savanyú talajt kedve-
lő növények közé is beszórhatjuk (hortenzia, azálea).  
A gyümölcsfák téli pihenője alatt érdemes drótkefével 
vagy kéregkaparóval a törzset megtisztítani, ezzel a 
módszerrel a kéreg alá bújt kártevőket el tudjuk távolí-
tani. Fontos, hogy ezután a törzs körül gereblyézzük 
össze a beteg részeket (pl: gyümölcsmúmiákat), és 
égessük el. Ne feledkezzünk meg a madarakról sem, 
hiszen ők nem találnak már ilyenkor élelmet. Legjob-
ban a napraforgót, kölest, diót és a gyümölcsöket ked-
velik, fontos, hogy ivóvizet is tegyünk ki a kertek kis 
lakóinak.   
A téli időszakra minden kertbarátnak jó pihenést kívá-
nok!  

Berczeli Ildikó 
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Konkoly Béláné 
 Tervezőszerkesztő 
 Gerhát Károly 

Felelős szerkesztő:   
Konkoly Béláné Felelős kiadó: 
  Községi 
Szerkesztők:  Önkormányzat 
Papp Izabella Készült: 
Zrupkó Ferencné Polgármesteri Hivatal
 Jászboldogháza 

Boldogházi 

Bodnár Alíz 
2023. 10. 06.  

Buzi Bianka Dóra 
Bodnár Zsolt 

 Bajnok utca 2. 

Sok örömet és boldogságot kívánunk az újszülöttnek és családjuknak! 
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